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TBB BAŞKANI Pro:f.Fnruk EREM- Barolar Bcışkanları Toplantı-

sını açınama mUsaadenizi ist:irhnm. ediyorum. 

Çok değerli A--da~et B2kanımızın kL1rsümüzü. şereflendirmesi

ni takdirlerine arzederim. 

ADALET BAKANI FEthrt ALPARSLAN- Scyın Başkan, çok değerli 

arlwda şlarım; 

Türkiye Borolar Birliğinin kuruluşunun 3~·Yıldönümünde sa-

yın Baro Başkanlarının katı lmasıyla toplanan büyük anlcımlı bu top-· 

la nt ıda aziz meslekdaş larıma hi tn betmekten şeref ve mutluluk duymc:ık-

tay ı m. 

Değerli Başkonlrırımızın pek muhterem şohıslarında bütün avu-

kat arkadaşlorımı yürekten sevgi ve snygılarla selemlıyorum.Bütün 

fert-lerini koderde 9 kı vançta ve tnsadcı ortak 9 bölünmez bir bütün ha--

linde milli şuur ve ilkeler etrafında toplcıy- .. an ve mi lletimizi dün--

ya milletleri ai lesi nin eşit hcıklcırcı sahip şerefli bi.r üyesi olarak 

milli birlik ruhu :içinde daima yüceltıneyi amdç güden Türk Milliyet

çiliği ilkesine bnğlı ve insan haklarına D.ayalı milli 9 demalcratik 9 ld-

ik ve sosyal hukuk devleti mi zel e hukukun üstünlüğü ilkesi ni gerçekleş-

?t tirmede yorulmak bilmez ciddi çalı şma lo.rıyla hukuk hayatı nu za ufuk 

açan ve büyük nşamalar koyeleden ~~ürkiye Borolor Birliğini bu fırsat-

tan istifade ederek kutlnmak ve başta değerli başkanları 9 sevgili ho-

camı.z sayın Prof .Faruk Ere m o lmak üzere röneti m Kurulunun saygı de

ğer üyelerine saygılarımı sunmak isterim. 

Ttlilrkiye -Barolar Birliğini·~n, b2rolarımız orasında birlik ve 

beraberlik, meslekdnşlar arasında yakınlık kurmak ve avukatları 
. ' 

sosyal hak ve güvenlik tedbirlerine kavuşturmak amacını güden Iillnu

nun gereklerini ti ti zl:ikle ta ki bederek;c;ün:ıdiye kadar çok ihmale uğ-~ 

ramış bu önemli konulardo başnrıya ulaştığını dile getirmek vozife-

mizdir. 
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Bu arada, Türkiyemizin geçirdiği son yılların olayları içe

risinde Türkiye Barolar Birliği'nin meseleleri, hukukun üstünlüğü 

ilkesine bağlı kalarak,tarafsızlıkla ve vatanın yüksek menfaatleri 

yönünde de~erlendirilecek bir çalışma düzeyinde kalmış olmas:ı.ru, mem

nuniyat ve iftiharla kaydedeoeğim. 

Hemen arzedeyim ki,Türkiye Barolar Birliği hukuka taallüku 

itibariyle iştigal sahasına dahil olmakla beraber, üstüne _vazif-e ol

mayan konularda bile mükemmel çalışmalarıyla f~ydalanma yyeteneğinde 

olanlara kaynak hazırlamış ve yararlı olmuştur.Türkiye Barolar Bir

lil!;inin bu yöndeki ça1J.şmalar7n:ı.n Bakanlığımız çalışmalarına destek 

olduğUnu şükranla arzedeceğim. 

Gerçekleştirmeyi tahaahüt ettiğimiz adalet ref-ormların:ı.r:ı:· 

neler ve nasıl olması lazım geldiği hususunda,Türkiye Barolar Birli

ğinin itidalli çalışmaıa::ındat'!- azami derecede faydalanma arzu ve ü

midini muhafaza ed.:iyorum.Bu. kuruluş-a~ mesleğin ilerlemesine imkan 

hazırlayan kanunun çıkmasJ.nda karınca kaderince emeği geçmiş bir ar

kadaşınızJ.n şimdi Adalet B-akanınız olarak hizmetinizq.e bulunması. 

sizler için ne kadar memnuniyat verici oluyorsa, kendisi için.de o 

derece, hizmetin heyecan ve kuvveti olduğuna itimat buyurunuz. 

Aziz meslekdaşlarım, bu güzal toplantıdan faydalanar~k b~-

. zı konuları özetle açıklamama müsaadelerini istirtıam edeceğim.Anay~

eamızda yerini bulan ve vatandaşın başvuracağı aon merci olarak öne

mi he~kesçe bilinen yargı organının, Yüc~ Milletimizin hizmetinde 

her türlü şikayetten arınmış olarak tam bir huzurla çalışması için 

gerekli m§nevi ve maddi olana~ların sağlanması yolunda beklenen gay -

ret ve faaliyeti gösteriyoruz. 

Adalat roensuplarının 9 temsildeki yerlerinden tutun1işgal 

~ 
j 
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ettikleri daireler,oturdukları m2sı:üar ve ihtiyaçları olan araç ve 
/ 

gereçlere kadar bütün problemlerine çare getirecek zihniyetin do~ma-

sı için çırpındı~ımız bilinmelidir. 

Adalet meksnizmasını hakkı o Jan yere oturtup,imkarılara ka-

vuşturmayı Hükümet olarak benimsemiş bulunuyoruz.Bundan sonra mille-

tin haklı istekleri istikametinde bir çalışma düzeyine geçileceSini 

b-ihakkın umnıaktayım.Fedakarlıkla ve feragatla çalışan adliyecilei'i-~ 

mizi gölge düştirücü sebep ve unsurlEırdan uzaklaştırmak suretiy-le 

hem vatandaşa hem de mesleğe hizmet edileceği ~nancı içinde 9 meselele

ri ciddi ve kontroll-ü bir seyre t§bi tutmakta kararlıyız. 

Mevzuat kargaşalığının getirdiği ağı:çlıklardan adliyemizi 

kurtarmak ve va ta nda ş ların bundan gelen çok. haklı şikayetlerini ber-

taraf etmek için gerekli hazırlıkları yapınıçı bulunmaktayız.Her şey-

den önce A-dalet Bakan~ığını daha verimli çalışmaysı getirebilgcek 

bir teşkil~t kanunu hazırlığını tamamlamış olduğumuzu ifade edersem, 

neler yapmak istediğimizi ve neler yapabileceğimizi,istikbalin ne 

gibi şeyler yapmaya açıldığını takdir buyurursunuz.Sıcak ve heyecan--

lı duygularla sizleri tekrar kutlular, mutluluk ve başarı dilekler~m

le say-gılarımı sunarım az;i.z meslekda9larım ve sevgili kardeşlerim. 

( Alkışlar) 

TBB .BAŞKANI pRof.J!'ARUK EREM~ AdıUet Bskanımızın 9 13irliğimi-~ 

zin kuruluş y-ıldönümü nedeniyle tertiplı;;di,ğiıniz bu toplantıya şe~ 

ref verdikleri,gerek barolar birlik, gerek naçiz şahıslarımız hak

kında izhar huyurdukl-arı iltifatlar bizim meslek hayatımızda en de~ 

ğerli anılar halinde kalacaktır.En iyi,en i-çten duygularınıuna be-

raber kendilerine arzolunur. 
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Yönetim Kurulumuz bu toplantıya katılmak lütfunda bulunan 

boraJırımız başkanlarına minnetlerini arzeder,Mazhar olduğumuz yakın 

al~ka 9 Yönetim Kurulumuzun çalı şma gücüne bir büyük katkı daha katmış 

olacaktır. 

Bu toplantı mı zı n amacını iki noktada özetleyebiliriz; 

Bursa Genel Kurul toplantısında Yönetim Kurulumuz bir ihti

yaç içinde olduğunu arzetmişti.Artık, Birliğimizin kuruluş dönemi 

kapanmak reddesine ge~miş gibtdir.Yardımlarınızla bugün bir binamı

za da sahip olabildik.Bundan sonra,içe dönük çalışmalara,yani mesle

ğimiEin gelişmesi ve m~slekdaşlarımızın ihtiyaçları üzerine eğilmemiz 

zorunlu hale gelıniştir.Bu safhaya ulaşabilmek, bizim için ayrıca bi,r 

mutluluk teşkil etmiştir.Bu maksatla, bugünkü toplantıda bu birinci 

nokta üzerinde sayın başkanlarımızın bizi uyarmaları,isteklerini ile

ri sürmelerini 9 özellikle istirham etmekteyiz~ 

Bu suretle ortaya çıkabilecek olan ihtiyaçları,Yönetim Ku

rulunun da bulabildiği,tesbit edebildiklerini de eklemek suretiyle 

bu ikinci dönem için planlı bir çalışma d~esine geçmek bizler için 

, mümkün olabilecektir. 

Bu arada, eğer hey-etiniz müsaade buJ~ursa Genel S3kreter 

arkadaşımızda,Birliğiınizin barelırımızdan bazı istekler içerisinde 

olduğunu da özetle arzedebilmek imkanını bulabilecektir. 

Bu toplantım-ızJ.n, eğer uygun görülecek olursa bugün öğle

den evvelki ve öğleden sonraki kısmı ile,iç meselelerimize ait olan 

isteklerinizi, emirlerinizi teHlkki etmemize hasredel:im.Yarın öğleden 

evvelki toplantıda ise, belki bazı bilgiler sizlere de intikal etmiş

tir,sosyal güvenliğimiz açısından çok önemli bir takım yerınelere m~

ruz kaldık, bunların bazı endişeler yararttığını meslekdaş-larımızda 

~:gordük.Bu endişelerin bir esasa dayansınoyacağını izah edebilecek 
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bazı açıklamaları da yarın arzederiz. Yarım gün i çi nde sosyal güvenli

ğimize a4-i t bazı. ·hususları ortays-a 'dökmek i stiyorum. 

Bu hususları özetlemek icabederse,iddia ediliyor ki,avukat

lar Sosyal Sigortadan haksız faydalor soğlamıştır.Bu tamo.miyle ince

lemesiz bir iddiadan,yahut· bazı teşekküllerin kendi iç politikala ·ın-· 

dan ibaret kalmıştır& 

İldıni.ci endişe; Sosyal Sigortalar Kurumunun büyük bir mali 

dengesizlik i<ı,;er:isinde olduğu, bir tehlikenin bizleri de beklemekte 

olduğu yolunda orta.ya atı lan fikirierin de çok mübalağalı olduğuna 

dair bazı açıklarnamarda bulunacağız. 

Yarınki toplantıda fayda'lı olabilir ümidiyle, avukatlıilrın 

sosyal güvenliği hakkında Yönetim Kurulumuzun h3zırladı~ı bir broşür 

takdim kılındı.Bu broşür·,vMU :iCıdiaların ne koc'lar asılsız olduklarını 

rakamlarla ispat edebilecektir.Bu suretle yarın öğleden evvelki ça

lışmamızı da sosyal güvenliğe hasretmiş oluruz.Öğleden sonraki ça-

lışma,idari malıkernelerin kuruluşu hakkındaki t:ısarı üzerinde tertip

Iediğimiz bir paneldir. 

Bunu tertiplemekteki maksadıoız şudur;bundan sonra illerde 

de y.alnız adalet mahkemeleri değil, vatandaşların yine adalet arndı

ğı bazı konularda bu suretle kUrulacak olan mahkemelerin, bizim mes

leğimizle çok yakından ilgisi o~ası ve tasarısının kanunlaşmasına 

yaklaşılan bu devirde, barolarımızın da etki li olabilmelerini sağlaya

bilmek, sizin, çok .isabetli olacağtnı tahmin ettiğimiz' görüşleriyl~ 

mücehhez olan Yönetim Kurulunu_.z,Ankarada mesleğimiz açısından etki

li olmak imk§nlarına daha fazla kavuşac~ğındandır. 

Bu suretle çalışmamızın p-rogramını özetlemiş.bulunuyo~m~ 

Bu toplantını-ızı idare etmek üzete bir.J3aşkana elb-ette ki 

ihtiyacımız var,Kay-ıtlara baktık efendim 9 baro başkanı olarak en 
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kıdemli ba~kanımız.İstafibul ~o~u Başka~ı~ır~Kendilerini ~ylarınızs 

arz~diyorum efendim.Kabul edenler •• Kabul etmeyenler •• Kabul edilmiş

tir; 

O halde ke~dileri Başkanlık mevkiine gelirler ve Başkanlık 

Di vanını te ş ki ı ederlerse minnettar oluruz~ 

BAŞKAN-Değerli Başka nlar; gündemi n üçüncü maddesi Di va nın 

teşekkülünü amirdir.Bir öneri var •. Başkan Yardımcılığına Denizli Ba~~ 

ro Başkanı Avukat Behçet Çomakoğlu, ti.yeliklere de Ankara Barosundan 

avukat Yüksek Babür ve Erzurum Baro Başkanı avukat Dursun İspirot:ı;ul

ları teklif edilmektedir~ 

Tasviplsrinize arzediyorum..Kabul edenler, .Kabul .~tmeyen

ler •• Kabul edilmiştir, 

Lütfen arkadaşlar yerlerini alsınlar·. 

Değerli baro başkanları,bizlere gösterdiğiniz taveccühten 

dolayı duyd~ğumuz gururu, memnuniyat hislerimi bilhassa ifade et

mek isterim.· 

Bu toplantıyı sayın Adalet Bakanı da ş-erei'lendirmi ş bulunu·

yorlar.Sayın Bakanın bu toplantıyı şereflendirmesinden dolayı duy~u

ğumuz kıvancı da burada Divan olarak bilhassa ifade etmek isterim. 

ıı Türkiye Barolar Birliği.nin Yrptığı genelge üzerine 

içe dönük çalışmalar hakkında Barolardan gelen yazıların okuntaaı~ 

BAŞKAN- Gündemin 4 üncü maddesine geçiyoruz.Sayın Bigat, 

buyurun efendim. 

ADALET BAKANI FEHMİ ALPARSLAN- Sayın Başkan,şükranlarırru 

areederek ve Bakanınız olarak her zaman emrinizde bulunduğumu arz 

ve ifade ederek~ bir toplantı. münasebetiyle toplantınızdan ayrıımam 

ıaz:ı.m geldiği:ıi belirtiyorum.Buradaki güzel 9a1ışmaıarınızdatı eldG 

edilecek sonuçları öğrenmek için çalışıoağım. 
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TBB GENEL S-EKRETERİ ERDOGAN BİGAT- Efendim 9 Birliğimizin ... 
15;2~1972 tarihinde gönderdiği ve barolardan bu toplantıdo görüşül

mek üzere içe dönük çalişmalar hakkında yazılı bilgi istediği genel-

gesine beş baromuzdan cevap gelmiştir.Gündem gereğince o cevapları 

okuyorum. 

Sivas Barosunun çevabi; 

11 Mesleğin içe dönük sorunları hakkındaki Dıromuz görüş-

lerini aşağıda s-unuyoru·z. 

Birlik çalışmalarının, meslekte bir iç disiplin sağlayacak 

doğrultuda geliştirilmesi gereğine ve zorunluluğuns inanmaktayız.-. ' 

Gümümüzde meslek icrasının 1136 sayılı Yasanın l~maddesinde öngörü

len kanm hizmeti esprisine uygun biçimde yürütüldüğünü iddia etmek 

mümkün değildir. 

Meslek vekarını ~orumakımesleki çalışmaların kanunun inan

cını ve güvenini sağlayacak biçimde yürütülmasini temin etmek,mes-

lek yasa ve kurallarının titizlikle uygulnnmasıyla mümkün olaoak

tır.ll36 sayılı Y-asanın kabulüne kadarki uygulama, üzüntü ile ifa

de etmek gerekir ki, disiplin yönünden beklenen sonucu sağlamamış, 

perakende güçler halinde ~alan borolar,mensupları üzedndeki et:trı..in

likleri ni kaybetmişlerdir~Avukntlar kendi başlarına tam bir lınyı t-;

sızlık içinde kalarak adeta kendi kurumlarına yapancılaşmışlardır. 

Bu yabancılaşma giderek, mesleğin ciddiyetiyle telif edi

lemeyecek durumların mey--dana gelmesi nde başlıca amil o lmuştur.Ni te

kim bir kısım meslek mensupları mahkeme ve kalemle yakın ilişkiler 

tesisini, kişisel başar-ısının bir şartı saymış, bu şekildeki tayiz

kar davranış~lar, meslek mensuplarına olan saygının azalmasına se

bep o lmuştur. 

Zamanla bir taviz yarışı halini alan bu ili-şkilerin,dışında 
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kalan ve mesleğin ciddiyetiyle mendisini bağlı sayan mensuplar,ge-

1 ili reksiz müşkülatla karşılaşır olmuşlardır .Bunun sonucu o larak ta, da-

:'ıl ,i\ yanışma içinde bulunmak durumunda olan meslek mensupları, biX:bir-

1 lerine karşı hale gelmişlerdir·. 
!i 
l ı 

,1 Bugün, dava tedarik etmek için kapı kapı dolaşanıaracılar · 

'>ıl 
lı yoluyla kendisine dava temin etmeye çalışan meslekdaşlarımız görül- 9: 
ı~ -.• ı 

1
' ... _:: l·:i 

'1 1] 
lı 

mektedir.Avukatlık mesleğinin döner bir sermaye i le çahştırı lan 

ticari kuruluşlar haline getirilmek istidadı.taşıdığı bilinen ve 

örnekleri üzüntü ile izlenen gerçeklerdendir.Bundan ayrı olarak, 

avukat adedini-n artması, avukatlık ücretini bir rekabet havası içi-

ne sokm-uş,yasalara rağmen asgari tarifenin altında dava kabulü,. 

olağan durum kazanmıştır. 

BUtün bu arzu edi 1meyen davranışların 9 mesleği büyük bir 

onur kaybına maruz bırak~ığı bir gerçektir~Yasaların önleyicy hüküm-

lerine rağ-m-en, belirtiler hallerin devam edegelmesi,söz konusu 

yasaların uygulanınadığı gerçeğini ortsya koymaktadır.Nitekim Türki

ye Barolar Birliğinin olumlu bir çalışması olarak nitelendirdiğimiz 

meslek lrnralları yasası da,mesleki çalışmalardaki bm düzensizliğin 

ve kötü alışkanlıkların mevcudiyetini belgeleyen bir vesika sayıla

bilir. 

Yukarıdan beri belirtmeye çalış-tığımız durumlarır_ı,Türki

yede bi li nnreyen, fa-rkedi lmeyen durumlar olduğu söylenemez.Ama biz 

o kanıdayız ki ,gerçekleri. açık seçik bir biçimde ne kadar açı cilursa 

olsun ortaya koymadıkça, onlara çözüm yolu bulmak mümkün alamayacak-

tır. 

S-onuç; yasaların titizlikle uygulanması,m~slek kuralları

nın içtenlikle benimsenmesi için işin çözüm yoludur.Barumuzıbu konu

da gereken titizliği göstermeye kararlıdır~Ancak,Baramuzuh tek başı-

!h 
~' 
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na harekete geçmesi başarı şansını aza ıtacagı gibi ,mulıatabında genel 

uygulama nı n dışına çı-kı ldığı, maksat lı hareket edildiği zehabının 

yaratılmasına sebep olacaktır.Barolar Birliği bir üst kuruluş ola

rak genel çapta bu davayı yüklenerek~sonuçlarını hassasiyetle taki-

bederse 7 kesin sonuçlar alınabileceğine inanmaktay-ız. 

Birliği,Türkiye çapında böyle ciddi bir davranışa geçtik

ten sonr .... adır. ki, baroların bağımsızlığı konvsundaki teş~bbüsleri 

daha h~klııdaha tutarlı ve daha inandırıcı olabilecektir. 

Birliğin, içe dönük sorunlar üzerindeki duyarlılığını şük

ranla karşılar,öner-ilerimizi takdirlerinize saygı ile sunarıın._ 

Ayhan İlgün 

Baro Başkanı 
Si vas n 

Kars Barosunun cevabı; 

n Türkiye Barolar Birli~inin kurulması Atatürkrün emanet 

ettiği Türk Hukuk Devletinin y2rgı müesseselerine büyük hizmetler 

sağladı~ı unutıünmyacak bir gerçektir .Bu büyük hizmetin varlığını, 

llirliğimi zin kuruluşundan b-eri yayınlanmış olduğl.l bültenler ve son .. 
5;Genel Kurul toplantısındaki 7-8 Ocak 1972 Yönetim Kurulu çalışma

ları ve Başkanlık raporlarında görmekteyiz. 

Hükümet programı nda ve gerekse siyasi parti leri n tüzükleri 

gereğince teklif mevzuu o Jan hukuk refo-rmunun yapılmasına dair ka

nun tekliflerinin bir an evvel kanuniaşması ve buna ilişkin Ceza 

M'uhakemeleri Usul Kımunu i le Hukuk U--.sulü M-ubakemeleri Kanununun 

değiştirilmesi ni öngören tasarı ları bir an evvel kanunlaŞnrcık yürür

lüğ~ girmesi,aksayan yargı müessesesine en büyük; faydayı sağlayacak

tır~ 

Bu bakımdan, genel olarak Birliğimi:.den bu hususun önceli

ğinin sağlanmaf:3ındaki hassasiyeti ve yasama organlarıyla gerekli 
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temasın kurulmasıdır. 

Memleket yargı müessesesine sağlanacak yardım ve faydala:::: 

hangi kana ililar la olacağı yukarıda arzettiğimiz raporlarınızdan, de-. 

taylı bir ş eki lde izah edildiğinden bunun. üzerinde başkaca her hanc

gi bir fikir ve görüş ileri süremeyeceğiz,. 

özel olarak durumumuz, arzedeceğimiz nedenlerle nazara alı-

narak muhterem Barolar Birliği Başkanı ve hocamız Prof.Dr Faru-k 

Erem ile Yönetim Kurulunun gayretlerine ve himmetlerine kalmış bir 

durum arzetmektedir. 

Karsta adli teşkilat 1923 yılında kurulmuş olup,o zamanki. 

şehir hüfuau 16 000 civarındayken bugün 60 000 e çıkmıştır.Kurul

du@lndan beri tek adliye,tek hukuk,tek ağırceza ve tek.icra daire-

siyle beldemizde hizmette bulunan adli ye teşki 18tımız, bugün dava

ların ve icra takiplerin~n çoklu 1ğu .nedeniyle ihtiyaçllrımıza cevao 

vermekten ilciz kalmıştır. Beldemizde mevsimin büyük bir kı sınının so·

ğuk ve arazinin karla kaplı olması, hukuk davaları için yani gayri·· 

menkul davaları için dört aylık gibi bir zaman mefhumu ortaya çıır 

l'ıyor ki ,adli tatilde bu davaların da takip edilmemesi ,avukat ola-

rak bizleri vatandaş olarak ta hak sahiplerinin uzun zaman adliye · ~ . • 
kapısına götürüp getir~ektedir. 

Şimdiye kadar siyasi maksatlarla ikinci bir ağırc~za, asli

ye hukuk ve icra dairesinin kurulmadığı bir ger9ek olup,ş-:-ahsi müra-

caatlarımız. da her hangi bir netice verruemiştir. 1 

M~hterem Türkiye Barolar Birliği Başkanından ve onun Yöne

tim Kurulu üyelerinden, yeni kurulmuş bir Baronun rıensu-bu olan biz 

Kars Barosu İdare Heyeti, bunun gerek bir hak ve g-erekse bir yar~..._ .. 

telakki ederek, haklı talebimiz karşısında Adalet Bakanlığı ve ,Jük·· 

sek H§kimler Kurulu ile temasa geçilerek, Kars adliye teşkilatınilin, 
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ceza,hukuk ve icra dairelerinin takviy-elerini sağlamaları olacak~ 

tır.Kars için bu talepler nazara alınıp halledilmedikçe,istediği ka

dar hukuk reformunun yapılması,davaların sürüncemade kalmaması için 

Usul Karıunlarını n değiştirilmesi her hangi bir fayda sağlayamaya cak-

tır. 

·u-stün çalışmalarınızdan ve hukuk sahasına getireceğimiz ye-· 

ni liklerden dolay-ı, Türkiye Barolar Birliği Başkanını ve Yöneti m 

Kurulunu tebrik eder,Kars için özel talebimizin de unutulmayacağını 

umar~ saygılarımızı arzederiz. 

Halis Özdemir 

Baro Başkanı 

Genel Sekreter 
Hasan Yılmaz 

Serpil Oral 

Baro Başkan Y., 

Gürray Alesak 
Muhasip Üye 

Necati Yıldıkım 

Üye. 

Hasan Yıldırım 
Üye 

Malatya Barosunun cevabı; 

Yasin Bozkurt 

Üye. 

tt Türkiye Barolar Birliği sayın Başkanlığına. 

ll 

Sayın Birliğini zin, i lerideki çalışma ları hakkında Barumu

zun görüşleri aşağıya çıkarılmıştır. Bi lgi lerine saygı i le arsederim • 

.Av.l'ilehmet Yener. 

Malatya Barosu Baş.Y. 

1- Memleketimizde huzursuzluk yaratan olayların bilhas~a 

idam cezalarının kaldırılması.nın gereldp gerekme.yeceğinin ele al:ı.n-

ması cemiyet için faydalı ve öncelik gerektirmer:tedir. 

2- Cezaların ağırlaştırılması yerine, 'hafif cezalar vermek 
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ı: 1 suretiyle mutlaka çektirilmesinin gereğini izah ile af çıkacaksa, 
~ ı' i 1 

1

:' bilhassa şahsın öcünün devletçe alımaası gereken suçların,mesela 

adam öldürme gibi affın da mağdurun rızasının mutlaka alınması gerek

mekte o lduğunun yüksek Birlikçe ele a:ıınmasını ,af müessesesinin kal-

! dırılınasını, buna mukabi 1 idari cezaların kaldır ı lmasını temin için 

gayret sarfı. 

3- Anayasamızın öngördüğü toprak ref-ormunun nasıl o Jması 

gerekeceği hususunda Birliğin gayret sarfetmesi ve kamuoyuna duyu

rulmasını,ayni şekilde diğer vergi vesaire reformlar hakkında kamu

oyunun ilgileneceği wekilde tarafsız olarak gayret sarfedip, lvieelisi 

dahi aydınlatmalıdır. 

4- Hukuk Usulü Muhakemeleri Kanununun ve Medeni Kanunun öz 

Türkçe ile çıkarılması iyi bir teşebbüşse de, kelimelerin bazıı;ıı ar-- ~ 

L" '· =~:rkçeleşmiş ve hukuka bir ağırbaşlılık verecek şekildedir. Bun-

ları, yeni neslin dahi anlayamayacağı şekilde değiştirerek çıkarıl-

ması karışıklıklara sebep olabilir.Bünyemize uygun ve hakikaten her 

kesçe kolay anlaşılır ve tatbik edilir şekilde bu iki Kanunun çıka-

rılması için Birliğimizce gerekli gayret sarfedilmelidir. 

5- Sağlık ve kaza sigortaları meslekdaşlarımız arasında 

rağbet görmemiştir.Sebebi ise,sağlık sigortasının% 9 prim kesilmesi 

ve kaza sigortasına rağbet olmay-ışı ise bilhassa kazalara davaya 

.giderken kazalar olmasına rağmen,yolda vuku bulacak kazanın nazara 

alınmaması,sadece mahkeme sırasında ve keşif sırasında vuku bulacak 

kazaların nazı::.ra alınmnsıdır.Mesela bir meslekdaşımız üç sene evvel 

Doğanşehirden mahkemeden dönerker~bindiği minibüs bir kamyona çarp

mış ve ölümüne sebebiyet vermiştir.Bugün böyle bir kaza olsa,sigor

t.aıı meslekdaş:.mıza bir hukuki yardım mümkün ölmayacaktır.Çünki, 

bu mahkemede o:trııamış bir kazadır.Halbuki,duruşmadan gelirken kaza 

il 
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olm-u.ştur.Bu durumda ı mahkemeye gidip gelirken vuku bulacak bir kaza--

nın da iş kazası kabulü gerektiğini si gortaya d"\Ayurmak, toplu sözleş

meye alınması için gay--ret sarfetmelidir., 

6- Baroların tamamen bağımsızlığa kavuşması hususundaki 

çalışmaların devam etmesi,avukatlara mesken kredisi verilmesi ve 

bilhass-a işyeri kredi si verilmesi hususunda sigorta i le temas ve 

gayretierin çoğaltılması g-erekir kanaatindeyiz. 

7- Ankara- İstanbul arası trenler bol bol vagon tahsisine 

rağmen, Anadoluya ayni muamele yapılmamaktadır.Kış günü bilhassa 

yolcular tahsis edilen üç dört va go nda sıkışmakta 7 en soğuk yerler 

olan Erzurum 9 Kars ve Tatvana gitmektedirler. 

Bu kış Malatyadan geçip Sivasa giden yolcu treni haftada 

yedi gün iken,üç güne indirilmiş, mototren ikiye indirilmiş olup 

vatandaş lar ı karayolu da olmadığından Ma latya-Sti;vas arasında yolou

lukta çok güç-lük ç-ekiyor, adeta peri§an durumdadırlar. 1936 yılın

daki duruma dti~en ])emiryolu İdsıresinin dtizelmesi,bilhassa Anadoluya 

gerekli kıyınet verilmemesi, meslekdaşlarımızın kazalardaki davaları

nı takipte güçlükler çıkardığından,ayni zamanda bir yurtmeselesi 

olduğundan bu hususlarda Birliğimizce gayret sarfedilmesi gerekir. 

Sayg-ı ile arzederim. ıı 

Antalya Barosunun ceyabı; 

"çBirlik çalış-malarının gelecekteki çalışmaları hakkında 

Baromuzun düşünceleri aşağıda sunulmuştur~ 

1- Baroların bağımsızlığının sağlanması için şimdiye kadar 

yapılan çalışmalar sonuca yaklaş-tığını gösterdiğinden,bu husustaki 

faaliyetlerin artırılması. 

2- Adalete uraç ve gereç temini için yapılmakta olan çalış-
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maların artırılması ve dururnun yerırakam ve miktar gösterilerek' kcı-

muoyuna duyurulması~ 

3;;;.Türk Hukuk Kongresinin toplanması için yapılan çalışmala

rı n hızlandırılması-Eski tarihli yazı-· 

4-Devlet ··ie diğer kamu avukatlarının vek§let ücreti işleri

nin kesin bir sonuca bağlanması" 

5- Sosyal Sigortaya girmelerine statüleri engel olan mes

lekdaşlarımızın Kuru~un vereceği mesken kredi si nden faydalanabilme

leri ~çin gerekli teşebbüslerin yapılması. 

6- Avukat .stajyerlerinin sosyal güvenlikleri ve bu meyanda 

bunlarla Birlik tarafından yapılması Genel Kurulda(Bursa) kabul edi-

len yardıma hemen başlanmasının karara bağlanması olduğunu bilgile-

ıii,, r:ine saygılarımla arzederim. Av.Zeki Şeremet. 

11~~~~~·~,:: Baro Başkanı 11 

~~~ İstanbul Jlarosunun cevabı; 
Ir': ı 
' n Türkiye Barolar Birliği sayın Başkanlığına 

Ankara. 

Barolar Birliğ~n~n yeni:dönem çalışmaları hakkında görüşle

rimiain bildirilrnesi,l5.2.1972 gün ve 7-366 sayılı yazılarıyla isten

miş oldu~~ndan bu konudaki.görüglerimizi aşağıda arzetmekteyiz. 

1- Genel sorunlar. 

Avukatlık mesleginin konuları itibariyle sınırlanmaması,ak-

sine,hukukçuların kendi memleketlerini n; sosyı;ıl ve ekariomik sorunla- ~ 

rıyla ~lgilenmek durumunda_oldukları hususu,Barolar Birliği Genel 

Kurulunda kabul edilmiştir • 
.. 

Barolar Birliğ~ Yönetim Kurulları .da bu yöntem gereğince 

' uygun çalışmalar içerisind·e olmayı arzu etmektedirler.Bu kıvanç veri-

ei davranış, Birlik Yönetim Kurullarının faaliyetleriyle ilgili ra-
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porlardan anlaşılmaktadır. 

A- Barolar :ile Barolar Birliginin meslek sorunları yanında 

yurt ve to:)lum sorunlarıyla yoğun çalı~malar yarmosı gereği üzerinde 

hepimiz fikir birliği içer:is:indey:iz.Günümüzde Türk hukukçusuna dü:;>en 

gcirev,yurdumuzun sosyal ve ekonomik sorunlarının gerektirdiği kural-

ları n hazırlanması yanı nda ~yssama hnzırlıklarına ve ça lışmalorına ka

tı lmak gereğinde tasarı lar hazırlEH!lak ve baç:ka ları, i nsan hakları yö

nünden Anayasamızda kişilere tanınan haklorın tam ve eksiksi~ uygu-

lanmasına yardımcı olmaktır. 

Avrupa İnsan Haklar'i Sözleşmesi po_ralelinde Anayosomızo uy

gun9görünüırıü ile işleyigi bi:- oli:ın hukuk düzeninin :Taratılırıasında sa

mimi olarak çaba sarfetmemiz gerekiyor. Kişi özgürlüğü ve insan hak

larının korunması bir deyim halinde lwlrno.malıdır. Bo.rolar ve Borolar 

Birli~inin en önde gelen görev:i,kanaatimezoe Anayasamız ışığında 

çağdaş 7 ileri to~;lumlarda olduğu gibi yasol2~'ın herkes için eşit 

olarak teminatlı hakimlerce u;rgulanması ola~rını izlemektir. 

B-arolar Birliğ:imiz,:idareain her ksdemes:inde uygulamaların 

objektif olması hur:;usunda titizlik göstermehdir.Kanunla:rırnızın baş

ka başka anlamlar veri lerele tat b :i k edi lrııer.wsi için, Birliği mi zeintikal 

eden olay--lara etken müdehalelerde bulunmak icabeder.Kişi özgürlüğü-

ne değinen bir konu9-a savunma müessesesinin bağımsızlığını korumak-

tır. 

Sovunma müessesesinin bağımsızlıE;ını zecleleyen işlemler,Bir-

liğimizin derhal hsrekete geçmesini icabettirir.Barolar Birliği,hiç 

bir polHik tesire kapılmadan, hukukun üstünlü[tü i lleesinin ko~'uyucusu 

olarak hukuk ile ilt:;ili olayları izlemek durumundadır.Suçun ağırlıi;;ı 

ve sanıkların kişilikleri ne olursa o J.sun,yaso.ların tam olarak uy

gulanması şarttır.Cezaları,ki:;ıiyi toplmm kozandırıcı n:iteliğe dönüş-
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i 

türm~k,infaz sistemi~izin korkutucu değii~ eğitici o ınıası ,çocuk 

mahkemelerinin kurulması ;ifj.n ısrarlı isteklerde bulunulmalıdır. 

Müdafaa masuni.yeti ni gel!lçekten vsr kı la bilrnek i"j n, ceza Ka nununun 

486 ıncı maddesinin 2.fıkl!cısı ile,d:iğer kanı.trüartlakl 4vukatlık Ka~ 

nl.l.uıma aykırı hül'l:ümlerin ilgas:ı,n;ı. temin etmek için yoğun bir ça:ı.ış~· 

ma gereklidir. 

Toplumumuzda avu~tlılt ınesleğinin d.::::ıha fazla i\ibcır göre·

bi lmesi :i çi n, avuka tlaıtJ,Uı-A-n.ı.kat\J..k Kanununda belirti le n yolda ve 

meslek kurallarına -.y~n olarak geirev yapmaları şarttır. 

Barola~ımız ve Barolar Birliği bu konularda esasen titiz

Ilk göstermekteın'rljr.Avukatfi=ırın,kamu hizmetlisi olarak adalete 

yardımcı o lma giirevleri 9 kural olarak kabul edi lmiştir.Ama ı uygulama

larda müdafiler,ada\etin e:jiie edilmesine yardımcı olan hakim ve sav:

cılardan farkl.ı mü~al~a edi lmekterlirler .Bir t&raftan baroların ve 

Barolar Birl:i gi n:i n,Adaltıt Bakanlığı ıu n hi ma yesi nden çıkarı larak bo-

ğımsızlıklarını elde etm9kııdiğer taraftan da müdafaa mesleğine la·· 

yık o lduğU yeri temin etmek i çin, kanunlarımızda gereken değigikllk

l.e.rin .yapı ıma sı gere k li dir. 

Son zamanlarda hakirolerin avukatlarla olan mümm-ebetl~ririin ~ .. 
1 

!. V€ ha~ı h€ikimleri n hizınet anlayış ve uygule.mas:ı.~n,avukatları en 

çtık üzen konu halini aldığı yaygın bir kanaat·t;ir~Yü'ks.el:t H§kijll.l..er 

Kurulu Kanununun değişınesi ne ~it Hükümet tasarısJ.nın g,e:ıekçeajndeki 

şu sntırlar bu görüçü tam~mıar ve doğru).ar nitelilct-edlr .. B~y:ı.ları 

az da olsa bir kısım Mkimlerin,yeni sistemin getirdiği göroev,yük-- t 

sek görev anla~ş ve bağımsızlık telakkisinde hat~ya düşerekıeöre~-

ve müesair olacak gekilde deva:ıısızlıkta bulundaklçır.ı,gereği derece-

de göreve bağlı kalmadıkları,kararlarını vaktjnde yazmadıkları9 

özel VB' nıesleki hayatlarında sıfat ve vazifeleri :icapl::=.rrıua uyı:ı::::.~ 

1 
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hal ve hareketlerinin tevali etti~i görülmesine ratmen,bir ilgili 

veya iş sahibi tarafından şikayet konusu yapılmc:dıkçın incelenememiç··· 

tir. 

Bu itibarla,Barolar Birliğinin müstakbel çalışmalarında ad., 

' ' liyenin çalı şma gücünü, verirü ni artıracak, haki mler in görev anlayış-

larında daha ciddi olmalarını sağlayacak, adaletin daha iyi tecel-

li si ni mümkün kı lacak konu lar ve tedbirler üzeri nde durulması zaruri-

dir. 

Avukatlık rnesleğinin toplumda itibar görebilmesi için, çağı-

mıza uygun hukul;: anlayışının yurdumuzda yerleştirilmesineıkuruıuşla

rımızın filen ko-ta lmal2rı gereklidir. Bu dönerade 9 hukukumuzda yapılına

sı istenen r'eformlar ele alınmıştır.Birinci Türk Hukuk Kongresinde 

çalı')maların faydalı sonuçlar vermosini temc;nni ederiz. 

Hukukçuların 9 hukuk reformlarıncı gidildiğinde etken olcıb.i 1 .. 

meleri için,ilgili lconular bakımından bilgi ve enfermasyona sahibol-.. 

maları gereklidir. Yurt ve toplum prob lernlerinde sosyo--ekonomi k bünye 

bakımından Verilere sahibolabilmek için yeterli istatistiklere ihti-

yaç vardır.Birli{sirn:izce bu konunun ele alınması ve çalı~ımaların plan--

lanması önemli bir konudur kanısındayız. 

B- Türkiye Borolar Birli{~:i.nin;hulrukun üstünlü[;ü ve başka 

görüşlerini toplurncı arzedebilmek amaciyle gerek .yeniden çıkarılacak 

kanunlar, gerekse değiştirilecek kanunlarla i lgi li o larak hazırlanan. 

tasarı ların~ Başbakanlıktan veya i lgi li bakanlıktan Birliğe gönderil

mesinin sağlanması ile ilgili çalışmalar yapılmalıdır.Tasarılar ile 

ilgili çalışmalar sırasında,baroların da bilgi ve tecrübeye dayanan 

dUşünceleri nin arnnınası hali nde, konunbrırı tntbilmt sah8sında daha 

ömürlü, daha faydalı olacağı,mı. inonıyoruz. 

C- Toplumumuz, lö şi anlaşmazlıkları bakımında n, bo.tı dünyası 



',( 
:.·.'ı'·! ., 

!!l 

• 

-18 -

ile mukayese kabul etmez bir seviyeye yükselmiştir.örneğin,geçtiği-· 

miz sene içinde de vi-layetlerimiz hudutları içinde mahkemelere ve 

i cra daire leri ne intika ı eden ihti lafların sayısı 600 000, Yarg.:ı.. ta

yın muhtelif dairelerine intikal etm:is: dosyaların adedi 200 000 ci

varındadır.İstanbulun 1 000 000 luk aktif nüfusunun bir yarısının, 

diğer yarısı aleyhine kaza mercilerine müracaat ettiği,gebe bir ai

lenin iki ferdinin bir dava neticesini beklemekte olduğu bir ger-

çektir. 

Yargıtayın bir dosyayı tetkik için ayırdığı zaman Blçüsünde 

1938 den bu yana ?yani 34 serıeden beri hiç bir değişiklik olmamış

tır. 1938 de lo daire~bir senede 72 113 davayı tetkik ederek karara 

bağlamıştır.Çalışma g~rılerinin bölürıdüğünde bir dosyaya ortalama 

13 dakika düşmektedir. Bugün Yargı tayın 18 dairesi bir senede orta-· 

lama 170 000 davayı karara bağlay-·arakı tek bir dosyanın tetkiki ı· o 

nunun tartışılması ve olayların toplc:mıp karar verilmesi için 10,5 

dakika ayırabilmektedir. 

Artan iş hacminin telafisi, Yargıtaya yeni lwdrolar temin 

edilmesi değildir.Çürıki,yıllardan beri Yargıtay da daire ve üye sa

yıları devamlı oJprak artırıldığı halde,iş hacm~ ile kadrolar ara

sındaki bu yarışı daima Yargı tay kaybetmektedir. Yine de yıldan yıla 

onbinlerce dosya devretmektedir. 

İst i naf yolu kapat :i lırken davaların çabuk bitiri lmesi ama

cı güdülmüştür.Konaatimizce asliye mahkemeleri.yle Yargıtay arasında 

bir üst mahkeme kurulması ve Yargıtayın sadece hukuku uygulama ba

kımından görevli kılınması hem Yargıtaya intikal edecek dosya adedi

ni azaltacak, hem de Yargı tayın görevi ni, ihti lafı n maddi to.rafının 

incelenmemesi suretiyle basi tleştireceği için dosyanın sür' at le ka-

rara bağlanmasını temin edecektir. 
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Y argı tayın bu suretle y'ükünü hafifletmek, kaçı nı lmaz bir 

zarurettir.Yargıtayın yükünü hafifletmeyi temin edecek çareleri dü

şünmeyecek ve gerekli tedbirleri vaktinde almayacak olursak~en yük

sek yargı organı nı asli vazife leri nden uzak1a;otırmak gibi telafi si 

mümkün olmayan bir zararla karç;ılaçarız. 

Yargıtayın işi, binlerce dosyayı karara ba~lamak ve başarı

sını rakamlarla canlandırmak deği lc1ir. Yargı tay bir prensip mahkeme

si dir. Yargı tay ı sayıya tabi bir kurul ho l:i ne ge ldi~i gün ı adalet te 

rakamlarla ifade edilir hale gelir. 

Bu açıklamalardan anlaşılaca~ı üzere,mahkemelerimiz her han· 

gi bir yabancı mahkeme i le karşı laştı rı lmayacak ölçüde a~ı-r ve ta-

şı namaz bir iş yükLl 8ltındndır.Ad8let :i::;lerinin devamlı olarak art-c· 

masının i lk kötü sonucu,davaların daha uzun sürmesidir.Unutulnı3malı·

dır ki adaleti yerine getirmekıbir anlamıyla da davalar neticelefr 

dirme sanatıdır.Davaların geç bitmesi bir çok kimselerin yıllarca 

mahkemelerde uğraşmaktan ürkmesi yüzünden ı karşı tarafın haksızlığı-· 

na istemeye istemeye boyun eğtıesi veya elverişsiz şartlarla sulh 

olarak hakkının büyük bir kısmından yine istemeye istemeye vazgeç~ 

me si ve daha kötüsü, hak tanımaz kimse leri n karşı torafın, hakkını 

aramaktan çekineceğini hesaba katarak,kolaylıkla başkasının hakkını 

çi~neme cesaretini kendilerinde bulmaları gibi üzücü sonuçlar doğllr-

maktadır.Hele ceza davaları ndaki gecikmeler, bir ta kı m kimseleriu 

suç işlemesini ruhi bakımdan kolayla:;tırdıkdan ba~;ka, suçlunun ceza

landırılma sıyladevleti n güttüğü amaç lardan biri olan sosyal uyandır~ 

ma ve suça karşı başi::alarının dikkatini cekme amacına erişilmeı:;ıine 

§deta engel olmaktodır.L.ıira,suçun işlenmesinden meydana gelen sos

yal rahatsızlar ve açı lar, hele hemen unutulmadan suçlu ceza landırıl

malıdır ki,suç işleyebilecek başka kiuseler,cezanın ruhi ve yıkıcı 
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etkisi altında yeteri kadar kalabi1einler.Bu ~>artlar altında suça 

karşı toplumun korunduğunu da iddia edemeyiz.Nihayet, davaların sa

yısı çogaldıkça kararlarda isabet saglamak imk§nı da o nisbette aza-

lır. 

Düzenli,: J.stikrar içinde bir toplum hayatının ilk şartı, 

güvenlik ve huzurdur .Her hangi bir :i şe girişecek o lanlar haksızlık

tan kendilerini masun addetmezlerse,hayatta hiç bir çalışmanın hede

fi ka lrrıaz.Bir vilayet hue.utları içinde aktif nüfusun hepsi anlaşmaz

lık içi nde o lup ve her ai le bir mahkeme kararı nın netice sini bekler

se,hak duygusunun ve ~aşka larının hakkına saygı fikrinin yerleşmiş 

olduğu iddia edi lemez.Dava adetlerinin aza lmasını sağlayacak çareler 

düşünülmediği takdirde, yargı merci leri nin yakın gelece~te çalışamaz 

hale geleceğini söylemek bir gerçeğin ifadesi oJacaktır.örneğin,sulh 

hukuk mahkemeleri nin kesin hüküm verebi lece[';i miktarlar, görevleri ni 

değere göre tesbit eden miktar,ve mürefaaya tdbi işler miktar bakı

mından tesbit eden hükmü, yeni kanun beklenilmeden değiştiri ~melidir. 

Yine örı;ı.eğin,Ceza Usulü Kanununun 386 ıncı maddesi sulh .h8kin1ler:ine, 

görevleri dahilinde bulunan ve kabahat nevtinden olan suçlardan do

layı hafif para cezasııüÇ aya kadar hafif para cezası ve icabında 

bir meslek ve san'atın tatili cezalDrını duruşma yapmaksızın ceza ka-

rarnamesiyle vermek yetkisini tanımıştır.Bu madde bugünkü şekliyle 

günümüzün :ihtiyaçlarına cevap vermemekte ,,radyo ve telvizyon taksi tle-. 

rini zamanında ödemeyenler ve Sosyal Sigortalar Kanunu ile yükleni~ 

le n yükümlülüklerini yazılı ihtara rağmen yed ne getirmeyenler ?mesela 

üç aylık prim bordresunu vermeyen veya müfettişin d~vetine gitmeyen 

işveren,asliye ceza mahkemesine veri1mekte ve hem iş sahipleri ve 

hem de mahkemeler bir kaç yüz lira para cezası için işgal edilmekte 

ve bu gibi işler için kaybolan zaman,diğer önemli adli muamele ve 
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duruşmaları geciktirdiği gibi ceza i le mukayese edilmeyecek ekonomik 

zararı da m~cip olmaktadır. 

Bu nedenle 9 Ceza Usulü Muhokemelcri Kanununda günümüzün 

s;artlarıyla uygun degişiklikler yapılarak 9 bu gibiişleri sulh hakirııle-

rinin vazifeleri içine ithal etmek ve ceza kararnElmesiyle ceza t~yirü 

işlemlerini makul hadler içinde hapis ve her nevi para c-ezalarına dE 

teşmil etmek ve bunları Ceza Usulü Muhakemeleri Kanununda yapıleıcak 

şumullü değişiklikleri beklemeden acilen gerçekleştirmek uygun o la·-

caktır. 

D- Seri adalet sorununda kalem,nüfus ve tapu memurlarının 

durumu ile kadrolar da büyük önem tas,nmaktadır.Adliye meslek okulla··· 

rı açılması konusunda ısrarla duruyoruz. llEıki m ve avukat bi lgi li el-· 

lerde ve düzenli rasyonel metotlarla çalışan bir mal1keme kaleminden 

mahrum olurlarsa,adaletin tevzii de mutlaka aksar.Gerek zabıt katip-

lerinin gerekse icra memurlarını 9 yaptıkları işlerin özelliklerine 

göre yetiştirmek için adliye meslek okulu açılması kaçınılmaz bir 

zarurettir. 

Nüfus ve tapu kütükleri ni n büyük bir kısmı nın ara;) harfle

riyle _yazı lı o lması s eb e bi yle, i leri de bu harfleri bi lerıler zamanla 

azalacağından 7 çıkacak ihtilafları hcıl konusunda kendi lerinden yarar

lanı lacak bu harfler e vakıf memurların öze ı surette yeti ştü·i lmesi nir 
·~ 

de adU:ye meslek memurları yetiştirmek kadar önemli bir konu olduğu 

kanısındayız .Ak~i ha lde 7 nüfus kütükleriyle ilgi li davalar la 9 gay:i men· 

kullerc ilişkin ihtil2fların halli büyük güçlükler doğuracaktır. 

Nihayet,gerek icra dairelerinin gerek mahkeme kalemlerinin 

kadro lo rı ad~t o larak 9 b"l:günkü kifayetsi z ho li nden mutlak surette kur

tarılmalıdır.Adalet Bakanlığının yeni bütçesi yapılırken İstanbul 

adl:i teçıki latının bu bakımdan da ihtiyş.ç ları gerçekle re uygun ola-

rak na zara alınmalıdır. 
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E- Bu konu, Türk adaleti ni n yeni bir sorunu değildir.İcra 

Ve killeri Heyetinin programını okuyan F.ethi Okyar, 5 Eylül 1923 te 

"adaleti sü.r' at le dağı tma k içi n adli te ş ki ıatın ıslahı lazımdır" di-

yordu.Bu. tarihten tam 42 sene sorıra Başbakan Suat Hayri Urgüplü, 

26 Şubat 1965 te Hükümet programını okurkerı,ayni konuya değinerek, 

11 temel müesseselerimizden biri o lan adalet me ka nizmamızın, adaleti 

temin yolunda daha sür 1 atli 9 verirnli,müessir bir hale gelebilrnesi, 

sosyal hayat içindeki manevi tesirlerini artıro.bilmesi için adli 

mekanizmanın da yeni bir kuruluş ve teşkilatlanmaya, aoaleti sağlama 

ve yürütme usulleri nde hizmeti n muhtevası na ve acla let mensuplarının 

yetiştirilme,görev ve Etirevde tutulma usullerini de kapsayan adli bir 

reforma ihtiyaç vardır.Devlet muamelelerinde ve vatandaşla hizmet mü

mısebetlerinde haksızlıkları ve yolsuzlukları önlemek ve gidermek 

için,yeni bir murakabe mekanizmaıusul ve disiplinini de tesis adli 

reform anlayışımızın kapsaım içindedir. 

Bo konuda hemen araçtırma ve hazırlıklara girişilecektir. 

Halkımızın hukuki ihtiyaçlarına cevap verecek önemli ve temel kanun-· 

larla, İnfaz hukukuna ve adalet mesleki mensuplarına ait ana kanun-

lara dair çalışma lar hızlandırı laeaktır .Bulundukları merhaleden ile-- * 
ri bir safhaya bu çalışmalar aktarılacaktır.Bu arada Türk Ceza Kanu-

nu da yeni Anaycısamızın esprisi ne 9 memleket gerçekleri ne ve modern 

hukuk ilkelerine göre yeniden düzenlenmeye gayret olunacaktır.Adli 

re formun, sosyal hayatımı zda büyük kolaylıklar ve ferahlıklar sağla-

yacağına ,mtinevi ve ahltiki sıkıntı ları önleyeceği ne~ ıslshı te mi n e de- .fıJ 

ceğineımüessir ve şumullü bir murakabe ile yolsuzluk ve ihmalleri 

b ertaraf etmede önemli rolü o lacağı na i nannıakta:yı z 11 diyordu. 

Adli reform,fikir alcırak ilk defa Suat Hay:r:i 1İrgüplü Hükü·o· 

metinin programındcı yer alacakıdaha sonra bazı hükümet programların

da adalet sorunlarına yer dahi verilmeyecektir. 
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Bu koşullar içinde 9 adalet sorunlarının gelecekte olumlu 

neticelere ulaşacağı hususunda iyi sıser olmak imkanını bulamıyoruz~ 

Ancak, adli reformu, vatandaşa da adalete ve devlete karşı güven duy~ 

gusunu sağlarulaştırmanın ve toplumda huzuru geliştirmenin başlıca 

şartlarından biri olarak gördüğümüzü de özellikle ve önemle belirt·· 

rnek isteriz. 

Yukc:ırıdaki hususlara öncelik vermekle beraber,kül halinde 

bir adli reform ta sarı sı nı h::ızırlaınak üzere ya delegelerle sık sık 

olaganüstü toplantılar yapmak,ya da hic olmazsa iki ayda bir bir kı

sım delegeleri özel komi syanlar ha linde toplayorak, Barolar Birliği 

Yöneti ın Kurulu üyeleri nin de katı lacağı serııpozyumlar terbplemenin 

faydalı neticeler vereceğine inanıyoruz. 

2- Stajyer sorunları; 

A- Sta,ia başlayabilmek için yasanın öngördüğü ınerasimi y~ 

rine getirmek uzun zaman almakta,şikayetler daha ziyade bu yönde 

yoğunla şmakte dır. 

B- Ayni şekilde,staj bitiminde,bitim tarihi ile ruhsat 

alma tarihi ara sı nda gece n uzunca süre, üzerinde durulması gereken 

konulardand:~;r. 

C- Stajyerlere yapı lacak yardım konusundaki taleplere, 

baromuzun her geçen gün dsha fazla muhatap olması,bu konu üzerinde 

önemle dıli'ulması gerçeğini ortaya çılmrmıştır. 

Avukat,kamu hizmeti gördüğüne göre, staj süresi boyunca 

çalışmaktan men edilen stajyerin geçim şartlarını barolar ve Barolar 

Birliğinin kısıtlı imkanlarıyla karşılamak mümkün olam8maktadır. 

Hizmetin niteliği iti?ariyle h~kim stajyerlerinde olduğu gibi,devlet

çe maaş ödenmesi,ileride bu paranın iadesi kaydiyle düşünülebilir. 

D- Stnjını bitiren avukatın, enbüyük problemi iş teminidir .. 

Bu alandaki kısırlık,yine avukatları ,mesleğin onuruna uymayan daY~-
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nışlara sevkedecektir.Her geçen gün bu halin artacağı inancındayız. 

Bu. konuda dahi bir düzenleme ihtiyacı ortadadır~ 

E- Avukat stajyerlerinin daha iyi yetişmeleri ve ileride 

1 
yapılacak sınavlarda başarı derecelerini artırmaları olanaklarının 

sağlanması bakımından 1 Birlikçe önemli görülen staj konferanslarının 

bastırılıp, Türkiye Barolarına gönderilmesi faydalı olacaktır. 

3- Devlet avukatlarıriınsorunları; 

A- Personel Kanunu bakımından; 

ı- Personel Kanunu,devlet avukatlarının bundan evvel bağ

lı bulunduk:ları statüsü bir yenilik getirilerek değiştirilmiş ve çe

şitli kamu kuruluşlarında görevli b~lunan avukatları içinde toplayan 

bir avukatiık sın.ıfı ihdas etmiştir.Avukatlık sınıfına giiirebilmek ko

şulları,Hukuk Fakültesi mezunu o lmak,avukatlık stajının tamamlanarak 

avukatlık ruhsatının alınmış olmak ve mutlaka bir baroya kayıtlıbu

lunmaktır. 

Ş-u koşullarla, kanunda öngörülen ayni tahsil seviyesine 

sahip diğer bir d~vlet memurlarından daha fazla bazı niteliklerin 

avukatlık sınıfına girecek devlet görevlisinde aramak zorunludur. 

Gerçekten Hukuk Fakültesini bitirmiş iki kamu görevlisinden avukat

lık sıfatını elde edebiimiş olanın ayrıca bir staj denemesinden ge

çerek bunun sonucunda avukatlık hakkını elde etmiş olduğu,en azından 

''. birincisine nazaran kalifiye bir fikir işçisi o lduğu tartışma götür-

mez bir gerçektir; 

2- Personel Kanununda,avukatlık sınıfı için aradığı eşit 

tahsil seviyesine sahip diğer memurlardan daha vasıflı fikir işçili

ği nite~iğinin bu sınıfa dahil avukatlar için 1 avukat olmayan emsal 

e~itim seviyesindeki memurlara nazaran kanunun uygulanmasında daha 

üstün bazı derece ve kademe o lanaklarını da beraber getirmesi de do

ğal bir sonuç olarak görülmektedir.Halb-uki uygulamada, devlet avu-
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katları~ avukatlık sınıfına dahil olmayan belirli bir sta~ döneminden 

geçerek avukatlık sıfatını elde etmemi~:,sar:lece t8.hsil derecesi bakı

mından avukata e'} it durumda bulunan diğer memurlarla ayni kategöride 

m; talaa edilmekte 9 lmrnrların alınmasında,derece ve kademe intibakla-4 

rının yapı lmasındc:ı avukatlık sınıfına g] re bilme si ni sağlay~an ni teli k

li fild.r işçiliğ:i hiç bir üstün imkô.n temin edememisı bulunmaktadır. 

Üstelik,avukatlık sınıfının aradığı borolara lmyıt mecburi,yeti 9 devlet 

avukatına,avukat olmayan memur yonında üstün mali olanaklar temin 

edi le bi bıesi şöyle· dursun, daha aleyhte bir zorunluk yüklemektedir. 

Bu da avukat memurun öc'eyeceği baro aidatı ve mesleğin icrasında ka;... 

çınılınası :imk'arısız olon giderlerdir ki ;cübbe,mahkemelere gidiş geliş 

masrafları ve başkaları, lmmu kuruluşları bunları ödememekte ve l:Jöy-

lece, üstün nitelikleri olduC-u halde diğer memurlarla ayni durunıda 

mütalaa edilen devlet avukatı ,yukarıdaki zorunlu ödemelerle en azın-

dan yıllık baro aidatı kadar diğer yüksek tahsilli mG~urdan daha az 

para alır durumda 'bulunmaktadır. 

Bu nec1enle,Türkiye Barolar Birliğinin, 

A- Devlet avukatları çalıştıran kamu· kuruluşları katında 

teşebbüse geçecek kadro temin dağıtımında avukatlık sıfatının ara

dığı, diğer memurlarda buluı1!llayan ni te li k leri tn;;ıyan d ,vlet avukat~ 

larının öncelik tanınmasına aracı olunabilmelidir. 

B- Bunun yanında ,mesleğin icrası için ödenmesi gerekli 

olan baro aidatının da? kamu kuruluş ls rı nca ödenmesi temini çalış ma
n 

larının yapılması da devlet nvukatlarını/bir mali sorununun çözümü 

için gerekli bulunmaktadır. 

1972 bütçesine bu hususun konulması için yopılan çnbolar 

bir sonuç vermemiştir.Ancak, bu konunun devamlı olarak takibinin fay-

dalı olacağı kanaati~deyiz. 

Avukatlık ücreti bakımından; 
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Personel Kanunu, 1389 sayı lı Kanunla hazi ne avukatlarını ~ 
ve buna paralel diğer kamu ve tüzüklerle bütün kuruluşların avukat

larına kazandıkları davalardan alageldi kle ri avukatlık ücreti· parala

rını kaldırmış bulunmaktadır. 

Konu,Türkiye Barolar Birliğinin ınalılmlarıdır.Defalaro::ı Bir.:. 

liıimiz Başkanlığınca gerekli teşebbüs ve kopuşmalar yapılmıştır.An

cak,bütün bu çabalara rağmen,hatta Devlet Baka~ sayın Doğan Kitap-

lının gazetelere geçen beyanına rağmen,son olarak ele alınan Yanöde

meler Kararnamesüıde makam şeförlerine dahi bazı haklar tanınırken, 

A~katlık Kmununda,avukatın doğal hakkı olarak tarundığı avukatlık 

üoretini,hern de devlete hiç bir mali külfet yüklerneyecek nitelikte 

olmasına rağmen, hak sahibi devlet avukatlarına dağltılmasının kabul 

edilmesi~mali durumları,gerçekten çok yükselen hayat sev~yesinin çok 

arkasından gelen meslekdaşlarımızın çözümü öncelik isteyen en büyük 

problemleridir~ 

Yalnız, burada bir noktay·ı da belirtmek isterim. Henüz elde 

edilmemiş bir hak olmakla beraber, eğe~ avukatlık ücreti hak olarak 

devlet avulmtlarına sağlanabilecekse,daha işin başında bu hakkı sağ

layacak statünün düz~nlenmesinde ve bu bakkın dağıtımında eşitlik 

ilkesinin uygulanacağı htikrnü,mahsus maddesinde yer almalıdır. 

O- Avukatlık çalışmalarım düzenleyen hükümler bakımından; 

A- Kamu kuruluşları avukatları~ ilgili· daireler.in açılma

sını istedikleri davaları savun~k ve bunun dışında hukuki mütalaa 

vermekle yükümlüdürler.Davaların açılmasını isteyen ilgili dairelerin 

genel m-üdür,gerekse yardımcıları genellikle hukukçu değildirler. 

Bu nedenlerle,açılrnası istenen davalar arasında savunul

ması mümkün olmayan ve Avukatlık Kanunu çerçevesinde,mütalaa edildi

ğinde açılması gereken davalar da bulunmaktadır.ıtAçılmaması 11 olacak 

her halde •• Devlet avukatlarının bir davayı açmayarak geri çevirmesi 

~·· 
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olanağı yoktur.H::::zine ovukatl::.ırı için bu c:ibi hallerde davanın ı:ıçıl

momı:ısına Maliy-e B::ılcanlıi:_tı Baç; Eukulc Mü~:ıavirliğine arzetmek,diğer 

kurulu~;-larda ise,üstelik hukvkçu ds olr.iop::ın Basıbakanlık,l?enel mü

dürlük, bı:ıko.nlıl;: gibi yerlerden onay a ırnak zorunlu(;u vardır.Çok defa 

ilgili daireler,belirli zoman aşıını sUrelerinin bitimine az kalmış 

davaları da açılmasını istemekte ve esasen yoğun bir iş hacmi allın~ 

da bımalmış devlet avukatı,kısc:ı süre içinde o:lliwsı ihtimali zayıf 

olan bir oneıyı üst makama arzetDekte ve böylece kendisini de bir ri-._ 

ziko altına sokmaktansa pratik yol olarak dava açmayı tercih etmekte, 

bu da hak sahipleri ni n hakları nı e lde edi ~:te L;:i nürüncemede bırak~

tığı gibi,mahkemelerin işini de ço~altmaktadır. 

J3- Ayni hatalı hül:ümler kanun yollarında başvurulması·nda 

vazgeçmelerde,devlet avı.ıkatının elini kolunu bağlamaktadır.Bazı ku

ruluşlar sı:ıdcce tashihi kar2.rdan vazgeçmelerde avukatlarına bu yet

kiy~ tanımış, fakat h:'1Zi ne avukatları i çin bu imkan dahi osirgemıi ş-

tir. icabında milyonluk davsları açan, savunan, layihı::ı dlzenleyen pek 

cüzri kıscıı,retlerde do.hi Temyizden ya cla sair kanun yollarına baş

vurma hakkından ancak çok defa hakkını alm;ıayan üst makamların onayı 

il.e vazgeçilebilnıesi,bu yoldaki lnrtasi işlemlerin çokluğu 9 belirli 

ve kısa süreler içinde gerekli onayın alınmasının zorunluluğu gibi 

haller karşısında om:ı bir şey temin eC::emeyeceğini bildiği halde, ka

nun yollarına mürc:ıcoota itmekt€dir. Bu dn i9lerin çoğalmasına 9 hakla

rın elde edilmesinde gecikmelere sebep olmaktadır. 

C- Devlet avı.:ıkatlarının gördüğü için mc:ıhiyeti bakımından 

diğe:t:> avukatlnrlcı ayni çeki lde değerlerıdirilmesi ne i mkan yoktur .Bu 

açıdcın ele alınırsa 9 devlet avukatının i~ı terine devamında bir özel-~ 

liki·gösterdiği meydandadır.S ·cıbah erken scıatlerde mahke:nede o lan, sa

at 11.30 da cluı:u:1mada da çok fazla öğle tatili ni de f--eda eden avu~ 

katın diğer mermrlar gibi 9 belli saDtlerde işy-erinde imza atmak zo-
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runluğu karşı sı nda bıralcı lt?ası ~ mesleğin icaplarıyla bağdaşma sı müm-

kün olmayan durumlardandır. 

Bugün için Muhakemat Hukuk İşleri Müdürlerinin birçoğu bu 

konuda anlayışlı davranmaları bir gerçckse de, aksi ne davranışlarda 

bulunarak bir takıı;ı huzursuzluklara sebebiyet veren :idare ve :idareci

ler de az değildir.Devlet avukatının sorumluluğunu aldığı işin9 elin

deki davanın iyi takibi olduğu ve iş sahipleriyle de bir münasebeti 

olamayacağı göz önünde tutulursa,sabah girerken iınza,öğlen çıkarken 

imza ,akşam çıkarken imza sisteminin mesleğin :icapları ve avukatın 

rahat çalı şmasını n temini bakımından önlenmesi lElzım geldiği kanısı n-

day:ı.z. 

D- JJi,':ter taraftan, Personel Kanunu hükümleri ne göre ,avukat-

lık sınıfına dahil olan devlet avukatlarının,barolara kayıt zorunlu

ğu vardır. Burada kastedi le n baronun, 1136 sayılı Kanunun açısından, 

avukatı n görev yaptıı?;ı yer barosu oldu~-u şüphesizdir. Bu ·durumda, ka·-

mu kuruluşları avukatlarının görev yaptıkları yer barolarına kayit 

ve na ki ll eri nin yapılmış olup olmadığının ınaha lli barolarca takibi 

kanun hükümleri için, uygulanması bakımından bir görev olmaktadır. 

Bu konu da yakından izlenmelidir. 

Sosyal Sigortalar ile ilgili sorunlar; 

Avukatlık Kanununun geçici ı.maddesi gereğince,meslekdaş

larımız hakkında Baromuzca düzenlenen avukat süre belgelerinden 59 

·adedinin İhtiyarlık· Müdürlüğünce,avukatlık süre belgelerinin toplu

luk sigortasına M.bi olduğu tarihten geriye doğru on yıllü: süre 

içerisinde en az iki bin ~ün sandık veya sigortaya ttı bi o lmaksızın 

serbest avukat olarak çalışmış olanlar için düzenleneceği gerekçesiy

le, iade edilmiş bulunmas:ı karşısında bu konuda aşağıdaki hususların 

belirtilmesi gerekmiştir, 

1- Kururnca iade olunan belgelerin her birinin han~i sebeb~ J 
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istinaden iade edi lmü; olduğunun bildirilmesi lüzumuna işaret olu-

narak bel~eler tekrar Kuruma gönderilmiş olup,alınacak cevaba göre 

işlem ~apılması gerekecektir. 

2- Belgelerin iadesi ıki sebebe istinadetmektedir. 

A- Evvelce sigortalı olunması, 

B- 1136 sayı lı Kanunun mer 1 iyetinden evvel Baro Yardım-

laşma Sandığı üyesi bulunulmaması. 

A-Topluluk sigortasına dahil olmadan evvel sigortalı olun

ması hali; 1136 sayılı Avukatlık Kanununun geçici l~ maddesi A fık-

rası, sigortalılıklarının başladığı ·tarihten 6ncoki on yıl içinde 

en az iki bin gün baro levhasında lmyıtlı avukat olduklarını tevsik 

ede.n" denmektedir.Madclenin gelisıine göre 1 münferiden ele alın8rak 

buradaki si gortalı lığın başladığı tarih i baresi nin ı avukatı n toplu·-

luk sigortasına tabi olduğu tarih olarak alınması ve kabul edilmesi 

halinde,bu noktadan belgelerin iadesi gerekmemektedir.Zira,hakla-

rında süre belgesi tanzim edilmiş olan bir avukatın topluluk sigor-

tnsına dahil olduğu tarihden geriye doğru iki bin gün levhada kayıt-

lı ha li mevcuttur. 

Ancak, maddedeki sigortalıl~ğın başladığı tarihin 506 sa-

yılı Kanunun 108 inci msddesi muvacehesinde evvelce sigortalı bir 

i şte çalışmışbulunan avukatların, topluluk sigortası n~ dahil olduğu 

tarih olarak alınması kabulüne imkan bulunmamaktadır.Mezkd.r 108 in-

ci maddede malO.llük,yaşlılık ve ölüm sigortalc:ırının uygulanmosı nc:ı-

~ zara alınarak sigortalı süresinin başlangıcı,sigortalının yürürlük

ten kaldırılmış 5417 sayılı ve 6900 sayılı Kanunların veya bu ka

nuna tabi olarak ilk defa çalışmaya başladığı tarih denilmekte ve 

böylece sigortalılık süresinin başlangıcının il~ defa sigortaıı 

olunan tarih olarak kabulü zaruri bulunmaktcıdır.228 sayılı Knnunun 

1214sayılı Kanunla muaddel 8 inci maddesi de bunu gerektirmektedir. 
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,avukatlar için bir istisnai durumun kabulü demektir.Nitekim,Sos-

1 Sigortalar Kurumunca da bu esas kabul edilmekte ve tatbikatta bu 

yolda bulunmaktadır. 

Böylece ,sigortalılık süresinin başlangıcının ilk defa si

gorta lı tarih olarak alınması karşısında. bu durumda olan avukatların 

i lk sigorta lı oldukları tarihten geriye doğru baro levhasında iki 

bin gün kayıtlı halleri bulunduğu takdirde 9 süre belgesi tanzim edil

mesi ve bugün için bu bakımdan iade olunan belgelerin bu yoldan tas

hih edilmesi gerekmektedir ve gerekecektir. 

Şu hususu da belirtelim ki,ille sigortalılık tarihi itiba

riyle 15 yıllık sigortalılık süresi dolmuş olan avukatlar ile yaş 

haddi de.yani 55 yaşına geldiğinde 15 yıllık sigortalılık süresi do

lacak avukatlar için süre belgesi tanzimi bir fayda sağlamayacaktır. 

Zira, süre belgesinden maksat, i lk defa topluluk sigortasına dahil 

olmakla, sigortalılıkları başlayan avukatların 15 yıllık sigortalı

lık sürelerinin doldurulabilmesidir.TabU beş yıl prim ödemek şartiy-

le. 

B- Avukatın, 1136 sayı lı Kanunun mer' iyetinden evvel baro 
• 

yardımlaşma sandığı bulunması halinde; 

Sosyal Sigortalar Kurumu Genel Müdürlüğü 1280 say:ılı genel·-. . 
gesiyle Y..,.argıtay 4.Hukuk Dairesinin 10.10.1960 tarih ve 6871..;.7845 

sayılı yegane kararına istinaden aksine pekçok bu mealde g;Hukuk Dai

resinin kararları mevcut olmasına rağmen,ll36 sayılı Kanunun mer 1iye

tinden evvel baro yardımlaşma sandığı üyesi bulunan avukatların, baro 

yardımlaşma sandığının kanunla kurulmuş bir emekli sandığı kabul edi

le~ek,sigortalı sayılsınayacağını kabul ederek,sandık üyesi olunan 

tarihte sigortalı olanların sigortalılıklaı:.nın iptali cihetine gi

dilmektedir.Bunun tabii neticesi olarak ta~baro yardımlaşma sandığı 

.J 
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üyesi bulunan avukatlara üyelik zamanlsrı içi n süre belgesi tanzimi 

imkansız bir hali doğurmaktadır.Bugün bu halledilmediği takdirde?bu 

konunun meslekdaşlnr için bir problem doğuracagı şüphesizdir.Nitekim, 

Sosyal Sigortalar Genel Müdürlü[;ünce bazı meslekdaşların süre belge·-

leri 9 sandık üyesi olup o lma dı klBrı nın İhtiyarlık Müdürlüğünce tetkiki 

talimatı iade olunduğu y:-:ıpı lo. n tahki lmt sonucu a nlo.şılm:ı.ştır. 

Kurm'lUn bu görüş ve ks bulü~ ::;ıüphesi zdir ki ,hatalı ve kanuna 

uygun bulunmamaktadır.Şöylc ki, baro yardımlaşma sandısı kanunla kuru

lan bir emekli sandığı ve 506 sayılı Kanunun geçici 20 inci rııaddesin

de tadadolunan sandıklardan değildir.B-ilindil_';i gibi,yaşlılık aylığı 

bağlanması muhtcıçlık durumuna bağlı bulunmaktac1ır .Bu konuda açılan 

davalarda bu yolda sonuçlanmıo-ı ve gerek Yargı tayccı ve gerek Danıştay--

ca baro yardımlaşma sandı~ını, Kurumun nj telendjrdiği gibi bir emekli 

sandığı oJl.mcıdı~;ı kat'i alsrak kararEı bağlanmıştır. 

Kurumun görüçü lwbul edildiği tcıkdirde,hiç bir avukata sü--

re belge~i tanzimi,lmabil değildir ve 1136 sa.;,ı1ı Avukatlık KDnununun 

geçici 2. moddesinin hiç bir anlamı ko1mamaktcıdır.Zira,resmi sektörde 

çolışan avulmtlar dışında her avukat yardımlaşma sandığı üyesi o 1mak 

zorunda ve binnetice sandığın üyesi idi .Resmi selctörde çalışanıynni 

Emekli Sandığına tabi avulmtlorın ise,sondık üyesi olmoları ihtiyar:i. . . 

bulunuyordu~Bu tip avukatlardan sandık üyesi olanların da mevcut ol

duğll. şüphesizdir.Eğer,yardımlaşnıa sandığı Kururnca kabul edildiği veç-

hile bir emekli sandığı olsaydı,emekli sandığına bağlı avukatların 

ayrıca sandık üyesi olabilmeleri kaabil olmazdı.Ayrıca, baro yardım

laşma sandığının bir emekli sandığı olması holinde,ll36 sayılı Kanu-

nun geçici 2 inci maddesinin getirilmesine mahcıl olma-zdı.Zira, 

1136 sayılı Kanunla sigortaıra bağlanan avukatlo.rın,l214 sayılı Ka-

nunla muaddel 228 sayılı Kanun eereğince hizmet birleştirilmesi yolu-
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na gicU;lirdi.Bu yolda bir hizmet birleştir:i lmesi ise asla mümkün 

bulunmapıaktadır fakat, bu konunun ha l],edi lmerrıesi halinde büyük ı::rob

lem doğrrıasına ve bir. çıkmı:ıza gidilmesine sebep olabilir. 

Şöyle. ki, 12M sayılı Kanuna göre, k::ınunlaku.rulu emekli san

. dıklarınciı:ı. g.e ç,e,n hizmetlerin sigorta lı lık si.iresi bil:'leştir.i l!İlesi ge-
-~ ' o>·J.• ·- ' ',·, ' ' 

rekmektedir.İleride tahsis tinında Kururnca bu yola gidilmesi hnlinde ~ 
çıkmaza girilmiş olunacaktır. Zirı:ı bu· yolda bir hizmet birleş-tiril

mesinin yapılması halinde avukata'bağlanacak emeklilik maaşının bü-

yük kısmının sandıkça_ ödenmesi gerekecektir.Mesela 3 000 TL emekli 

maaşı alacak bir avukı:ıtın 25 yıllık hizmet süresini n 5 yılı topluluk 

sigortasında ve 20 yılı da sandıkta geçmiş ise bağlanan maaşın 

5/25 ini Sig~rta ve 20/25 ini ise sı:mdığın öd,emesi icabedecektir ki, 

buna maddeten ve kanunen imkôn bulunmı:ımaktadır. 

Bu duru!J.l muvacehesinde, 

A- Baro yardımlaşma sandığının mahiyeti ve müstakar içti:-

hatlar gereğince kanunla kurulu bir emekli sandıgı olmadığı ve bin

netice 1280 sayılı genelgenin tatbik edi leme~receği cihetle kaldırıl

ması hususunda Sosyal Sigortalar· Kurumu i le bir anlaşmaya varılması. 

B- Bunun te mi n edi lernemesi halinde bu sebeple süre belge-

si iade olunan meslekdaşl::ırın keyfiyatten haberdar edi lerek,her biri

nin ayrı ayrı Sosyal Sigortalar Kurumu aleyhine dava açmasının te-

min edilmesi zorunlu bulunmaktadır. 

3- Avukatların sigortalılıkları konusundaki bir meselede ~ 

geçici 2~maddedeki yaş meselesidir.MezkUr madde bidayette yaşı ka-

dınlar için 55, erkekler için 60 olarak kabul etmi~ıken, madde ni n tadi

linde yaş kadın ve erkekler için 55 olarak alınmıştır.Oysa ~i,gün-

lük kazanç bildirimleri yönünden kadınJar için -:raş 50 olarak nazara 

alınarak hesaplar yapılmış ve tebliğ olunmuştur.Bö.ylece9kadın mes-
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lekdaşlar yönünden h::ıt:::ılı bir d-cı..rum ortaya çıkr:ıış bulunmakla bu ko

nunun da holli gerekmektedir. 

4- Diger ve çok ehem~iyetli bir mesele de,yedeksubaylığın 

sigortadan sayılması halinde,sigortalılık süresinin başlangıcını~ 

~redeksubaylığ8 başlaoa t2rıhi olarak alım1asının gerektiğinin lmbul 

edilmesi dir. Yedeksubaylığa gitme tarihi n:i n si go rta lı lığın başlangıcı 

olması halinde, erkek meslekdaş-ların hiç biri için süre belgesi tan· 

zimi kaabil olDayacağı,bu sebeple süre belgelerinin iade edilmesi 

hsı li nde hiç bir erkek me slekda:,;ın 1136 s2yılı Kanunun geçici 2 .ma d-

desinin getirdiği haktan istifade edeı:rıeyeceğidir. 

228 sayılı Knnunun 8 inci maddesi bu konuna tôbi sigorta-

lılarla,emekliye tabi kiı:ıs-elerin l~m2ddede yazılı işlerden her han-

gi birine ilk defa a lindıkları tarih, sigorta ve sondık lmnunlarına 
. . 

g;jre i lk işe giriş tarihi kabul edilir hükmünü ihtiva etmektedir., 

Yedeksubaylık hizmoti ile sigortalıllk hizmetinin birleştirilmesi 

de bu hükme istin:-ıclen,ilk işe giriş tarihi olnrak yedeksubaylığa baş

lama tarihi alındığında sigortaca bütün süre belgelerinin iptal ve 

iadesi ne gidilmesi veya hükümsüz addedi lmesi muhter;ıe ldir. 

Bu durum muvacehesinde yedeksub2ylık süresi ile sigortalı-

lık süresinin birleştirilmesi i şlemi nin ihtiyari mi, yoksa mecburi 

mi olduğunun diğer bir deyişle isteğe bağlı bulunup bulunmadığının 

açıklığa kavuşturulması gerekmektedir.Birleşmenin isteğe bağlı ol~ 

ması halinde tehlike tertaraf edilmiç olur.K.sıncu::ıtimizce 9 normal:i de 

budur.Sosyal güvenlik yönünden sigortalının menfaatinin esas alınma- .. 

sı asıldıraB-unun aksinin kabulü,sosyal güvenlik görüşüne ay-kırı 

düşeceği aşiknrdır. 228 sayılı Kanunun 8 i nci rJ~Jddesi nd eki iLıdeyi 

hizmetlerin birle§tirilrJesi volunda anlc:ımak ve a ]J;ıak e;erektir.Ma

demki Emekli S~:ındığı sigort3da geçen gün say::ı. ları nı nya tahvi 1 et~ 
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mek suretiyle Emekli Sondığınd~ geçen hizmetine eklomekte, buna pa

ralel olarak ta sigart-cılının Emekli Sandığında geçen hizmet süresi

nin mecburi sigortalı olduğu tarihten geriye doğru etlemelidir. 

Gerektiği takdirde mezkür maddenin bu yolda deGiştirilmesi temin 

edi lmelidir.Aksi takdirde, 228 sayılı Kanunun gayesi ta mkkuk etme

miç o lacaktır. 228 sayılı Kanunda gaye, iki hizmetin birleştirili I' 

emekli maaşı bağlanmasıdır.Sigortalılık süresinin,yedeksubaylığa 

başlama tarihine alınması ha linde, emekli ma aşı bağlanma mı~; ve bin

netice-gaye hasıl olmamış olacak ve her avukat beş bin gün ve si-

gortalılık süresi itibariyle senede ortalama 120 gün prim ödemiş 

olmadıkça emekii olamayacaktır.Bu konu üzerine de eğilrnek gerekmek-

tedir. 

Saygılarımla. Av.Ferruh Dereli 
İstanbul BarosuBaşkanı. 

tl 

BA:_J(AIJ- Raı;ıorların okunma sı bu suretle bitmiş o ~aktadır. 

Gündemin 5 inci maddesine geçiyoruz. 

11 İçe dönük çalışmalar hakkında Baro Ba~ıkanları veya tem-

silçilerinin görüş ve dileklerinin bildirilmesi ve c;örüşülmesi 11 

B.i\;?ICA.lif- Söz alacak arkadaşların lütfen içaret etmelerini 

rica ediyorum. İlk sözü savın Adana BGrosu Başkanı İbrahim Gt'nay'a 

veriyorum,buyurun efendim. 

AJJAlifA BAB.OSU BA~ıKANI · İBHAHİH GÜNAY·- Sayın Başkan, sayın Ba

ro Basıkanları ve temsilcileri, cümlenizi saygı ile sel'amlarım. 

Ben ,burada Baroların içe dönük çalışmalarını anlatabil

mem, müşküllerimizi ifade edebilmem için söz a Jdım. Yalnız 9 İstanb J.l 

Barosunun çok geniş,detaylı çalısımaları ve bugünkü Isarolarımızın 

eksikliklerini dile getiren çalışmaları,yazıları benim burada söy

,.leyeçeğim hususları da içine a lmaktadır.Onun için gayet kısaca bir 
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kaç husus hakkında sizlere dertlerimizi arzetmek isterim. 

Efendim,evvelemirde di~er baro~rın bildirdikleri gibi,ba

rolarımıza mensup avukatlar arasında zaman zaman bazı disi~linsiz-

likler,baroları hiçe alma gibi bazı lakayt-hareketleri tesbit etmek-

teyiz .Bunları, baroların mevcut kanun ve kurallar muvacehesinde ön

leme si mümkün ise de, bu avukatların içinden gelen, benli~~inden, için

den duyması gereken bazı hususlarla takviye edilmesi gerekmektedir. 

Avukat,üç dört avukat gidiyor, istimlak davası to,luyor.Biz, sigaya 

çr;kiyoruz, diyoruz ki, kanunlara aykırıdır, disiplinlere aykırıdır.Ama 

delillerini elde edemiyoruz) cezalandırannyoruz. 

İşte bu gibi ve buna benzer hadiselerde avukatları uyar

mak ,onlara bu mesleğin şuurunu,mesleğin kurallarını anlatabilmek 

için Türkiye barolar Birli'li tarafından gerekli yayınlar yapılmalı, 

staj safhasında bunların ehernnıiyeti,önemi anlatılınalı ve hatta bun

dan sonra başlayacak o lan imtihanla avukatlık hususunda da bu husus

lar üzerinde ciddiyetle durulmalıdır. 

Biz, ~:unu demek istiyorlım ki, barolar olarak bunların üzeri

ne ej~iliyorsak da,gücümüz yetrniyor.Onun için Barolar Birliği ile 

teşriki mesai yaparak,Barolar Birlii:i;inin yardımırn alarak bu gibi 

hareketleri önleme çabasına girmeliyiz. 

Efendim,yine baroların yazılı çalışmalarında bildirildiği 

gibi hakim-avukat münasebeti ciddi safhalar arzetmektedir.Yüksek 

Hakimler Kurulunun lmruluşu bir bakıma çok iyi oldu,fakat bu kuru-

, luşla birlikte hakimler kendi lerini Uıyüsel addettiler ve mesleğin, 

M.kimlik vekarını ve ciddiyetini kendi benliklerinde tartamadılar. 

Saat 11.00 de gelip kürsüsünde duruşmalara baccılayan ve 12.00 de 

12930 da bitirip gidip,öğleden sonra da 16.00 da,l?.OO de gelen 

hakimler bugün ekseriyettedir.Çok zaman görmüQüzdür ki,biz baro baş-



"'1'711\~ 
'', .. : !,, 

- 36-

kanı olarak bunlara muhatap olınuşuz, elinde dilekçe vatandaş veya 

avukat,saatlerce dilekçesini havale ettirecek hakim aramışlardır. 

Bunun yanı başında,öteden beri Barolar Birliğimizinde üzerinde 

hassasiyetle durdu,C;u savunma hah:kı mevzuurıda da bilhassa ceza mah--

kernelerinde avukata gereken savunma hakkı olanağını 9 yeteneğini ver-

memektedirler.Bunun misalini arzedeyim,Adanada iki tane ağırceza 

mahkemesi vardır.Avukatlarımızın cümlesi bunlardan şikayetçidir. 

Çünki söz vermezler,avukatları azarlarlar,şahiti azarlar,şahite 

doğru dürüst sual sorulmasını istemezler. 

Biz Yüksek H~kiınler K1;1ruluna bunları ~ük§yet ettik.Bu hu

susları dile getirdi·k.Ne var ki, Yüksek Hakimler Kurulu bizi haşlaaı. 

Anayasa vardır,hakim istediği gibi hareket eder dedi ve o zaman ha

tırımda kaldığına göre de bir yazı yazdı,bizi Baro İdare Heyeti ola-

rak disiplin me c li sine veri JJnek üzere, hakimleri ~il('ayet ettik diye. 

Şimdi~buna benzer misaller çoğaltılabilir.lıele bugün bil-

has sa Adanada bir istinlfaf durumu vardır ki, bunu d:evamlı kullanmak-

ta dırlar. Bir" hele şöyle önemli bir dava oldumuydu bakı.yorsunuz, bü

tün h~kimler arkası arkasına istinlfaf ediyor ve davamızı baktıracak 

hakim de bulamıyoruz.Bu,meslekdaçlarınıız tarafından da hele istis-

mar edilirse,o dava bitmiyor. 

Şimdi, bu belki h~kiı:ı.lerin yetersizlil!;inden de ileri geli

yor.Kenclisini bilen,mesleğini anlayan ve memlekete hizmet etme şuu-

ru içerisinde bulunan hakimler de elbette. mevcut.Bunlar saatinde 

:-s eliyor, davasına bakıyor, ama büyük bir ekseriyet la kaydi içerisinde. 

Bunu biUıassa sayın hacama ve Türkiye· Barolar Birli<'!;i İdare Kurulu-

na arzetmeyi vazife bilirim. 

Adana Barosu o larak bizi en çok me:.;:gul eden, bilmiyorum 

diğer barolar için de ıy.ni şey varit mi,devlet dairesi avukatlarının 
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problemi .Adeta bu arkadaşlc~rın bugünkü durumlarında seyirci 9 veyahut 

ta bunun mes'ulü bi :zmişiz gibi, bLzi muhatap kabul edip i tham etmek

tedirler.Baro ba,~kanları arkada::;larımız her halde bunun acı misal

lerini görmüşlerdir.Onların tabii içleri yanıyor,İstanbul Barosunun 

açıklamış ol-duğu gibi bir devlet memurundan farklı muamele görmü

yor,halbuki yapınıçı olduğu vazife çok farklı,d-crumu farklı.Onun için 

bu müçkülünün açısını bizde buluyor,bize dert yanıyor,bizi sıkıştı

rıyor, siz alakadar o lmuyorsunuz, bizim derdimize çare bulmuyorsunuz 

·gibi günlük olaylarla karşılaşıyoruz. 

Bunun iki önemli sonucu da oluyor,kaabiliyetli.devlet da

iresi avukatları kaçıyor,bunu hocam arzedeyim,şöyle kendisine güve

nen istifa ediyor,serbest avukatlığa dönüyor.İkincisi de,eskiden 

icra dairelerinde büyük çapta takipler yapıyorlar ve netice alıyor

lardı,bugün kelimenin tam manasiyle boşveriyorlar.Bundan devlet te 

zarar görüyor,hem takibin kısırlaşması yönünden 9 davaların takibin

deki kısırla:;ıma yönünden ve gerekse kaabiliyetli arkadaşların ser

best avukatlığı tercih etmiş olmaları yönünden de devlet dairesi 

§VUkatlık müessesesi zayıflamaktadır.Buna Türkiye ~aralar Birliği. 

olarak bir çare bulunmasında fayda var,ama çaresi nedir? Burada 

hep birlikte görüşelim,gayret sarfedelim. 

Efendim,yine diğer baro~rın yazılı beyanlarında var,kad

rolar çok noksan.Adanada, ben Adanayı misal olarak veri:yorum, 94 7 se-

nesinde ki Adananın nüfusu 70 000 küsur,yahut 100 OOO,bugün 350 000 

in üstünde,400 000 olmuş,ancak bir asliye hukuk mahkemesi artmış, 

bir asliye ceza ma bkemesi artmış ve bir icra dairesi artmış .Belki 

bir iki savcılık kadrosu verilmiş.Halbuki,nisbetlere vurulacak olur

sa bu şehir nüfusu,arzetti[im,kaza çerçevesiyle birlikte tabii bir 

kat daha üzerine ekleyebilirsiniz,üç,dört misli artan nüfusa karşı

lık belki onda bir kadro fazlalaşması o1muş.Savcılık kadrosu noksan. 
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Hakimlik kadrosu noksan.Adana gibi sanayi merkezi halini.almış bir 

yerde iş mahkemesi yok.l 000 e yakın iş davası dosyası varoHele bir 

ihtilaf çıkmaya görstin,bin tane dosya birden ttireyiveriyor.Böyle 

bir yerde iş mahkemesi yok,kadro kısırlığı var. Bir baKıyorsunuz, 

biricra dairesinde,bilhassa bizde bu il~msız takiplerde on bine 

yakın dosya var tir icrada.Bir kaç muavinle bunu takviye ediyorlar 

ama ne dereceye kadar muvaffak olurlar? Sizin takdirlerinize bıra

kırım,takdirlerinize arzederim. 

Efendim. bir sorunumuz daha var ki, bu yine İstanbul Barosu 

yazılı çalışması11da kısmen açıklanmaktadır.Genç avukatlar sorunu. 

Stajyerler meselesi tizerinde çok durulduğu için onu almayacağım,sta

jını bitirmiş avukatlığa başlamış avukatların sorunu,durumu.Şimdi 

bu avukat arkadaşlar da devlet avukatL:ırı gibi bizi sorumlu,yani 

iş gelmiyor, kazanamıyorlar,çoğu mesleği bırakıp gidiyor,bunun sorum

lusu bizmişiz gibi telakki ediyorlar.Yani baroların ellerinden tut-

masını,yardım etmesini istiyorlar. 

Ben çok dtiştindtim,bunun yardım şeklini bulamadım.Olabilir, 

tecrtibeli bir kaç avukat arkadaş bunlara.iş imRanları verir,iş bu-:

lur, bir iki dava gönderir ama, bu bir çare değildir.Bunu da arzetme-

yi faydalı buluyorum. 

Bu Sosyal 0 igortalar mevzuunda da İstanbul Barosunun ha

zırlayıp burada bizleri tenvir ettiği hususlar biraz bendenizi endi

şeye sevketti. Gerçi bizi hı Baroda kıdemhır reddedil-miş değil henUz, 

her halde bize sıra gelmedi.Errer böyle bir çığır açılırsa,hepimiz ~ 

tabii bir endişeli durum içerisine dtisıeceğiz.Bu bakımdan da sayın 

hocamızın bizi tenvir etmesi,eğer hakikaten böyle bir çelişki var, 

yahut kanunu yanlış tatbik etme durumu varsa, buna da bir çare bulma 

ve sonra bu mevzu o kadar çok karıştı ki,çok kanunlar çıktı,yalnız 
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Avukatlık Kanunu ile kalmadı,Emekli Sandığını deZ,iştiren kanunlart 

bizim Kammumuzu değiştiren l~anun ve tekrar Emekli Sandığı Kanununu 

değiştiren bir çok kanunlar değişti ve bu Sosyal 0igortalar mevzu-

u da günlerce oturup bir araya getirmeyi icabettiren mevzular hali-

ni aldı.Her halde yarın onun izahı yapılacak zennediyorum.Bunuda 

arzetmeyi faydalı buluyorum. 

Beı::ıim arzedeceğim hususlar bundan ibarettir.Saygılarımı 

sunarı m. 

BAŞKAN- Kocaeli Barosu sayın Başkanı Cemil Karakadılar, 

KOCAELİ BAROSU BAŞKANI C}!::IÜL KARAKADILAR- Sayın Di van, kıy-

metli arkadaşlarım,hepinizi saygı ile selamlarım. 

:Lfendim,Birli[timizin içe dönük bir torılantı tertibetmesin-

de bü:yiik bir fayda o lduğunu bundan önceki Genel Kurul toplantısında 

bir sohbet esnasında konu etmiştik. Sayın Hocamız, Birlik Başkanımız 

ve Yönetim Kurulu bu mevzua deeğer vererek bugünkütoplantı bir ba:]-

langıç o Jarak tertibedilmü;ı bulunmaktadır.Arkadaşlarımız belki ko -

nuyu iyi ımıamadan bazı tekliflerde vesairelerde bulunmuşlar ve ba-

rolar bu mevzuda hazırlıksız da gelmi] bulunmaktadır.Gelen teklif

lerden bu anla:=;:ılıyor.Fakat, bir başlangıç to-:ılantısı oldu ğu için 

belki bundan sonraki to-ııantılarda e sa s konularımızın neler o J.abi-

leçeği de bu toplantıda ortaya çıkmış olacakM.r. 

Şimdi içe dönük toplantımız ,.mutlaka baro başkanlarının 

rauhatap oldu'~u yahut ta onların doğrudan doğruya getireceği mesele-

ler değil, bütün barolarda konuşulan, baroların muha-cap o lduğu özet 

birtakım meseleler.Şimdi karşımıza adalet refornru. denen bir mevzu 

çıktı,adalet reformu yapılacaktır,reform nereden başlayacak,nasıl 

olacak gibi şekiller üzerinde dnruluyor. 
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Arkadaşlarım,eğer bugün adalet daireleri?adalet tevzi eden 

müesseseler ve tevzi eden kişilerin durumları aynen muhafazo. edile-

cekse, kanunları en mükemmel şekilde yapsak, en mükemmel kanunları 

getirsek bir netice saglanacagı kanaatinde değilim.Ben Kocaeli böl

gesinde,bugün özel teşebbüsün ve devlet te~ebbüslerinin büyük mikyas

ta iŞyerlerinin bthmdu.>?;u bir yerin mensubuyum.Adliye dairesi bugün 

nisbeten,belki diğer vilayetlerimize nazaran,l950 de yapılmış bir 

binadır,yenidir,ama hiç te tekni(!~e uygun bir bina değildir.H~kim, 

sandalyesi kırık,hiç te o kanunu ve devleti temsil eden 9 hakkı tevzi 

edecek bir insana yakışmayacak bir yerde oturur.Bir jandarma dairesi-· 

ne gidersini z, kürsüsünün arka s ında Türk Bayragı 'B orada devletin 

varlıgını,kanunun yarlığını temsil edecek bir vekarı ortaya koyar. 

SEKA Genel J',1üdürünün odasına gidersiniz,air condationlu bir oda, 

mükellef koltuklar ve Türk Bayragı arkasında bir haşmet vardır. 

Bence adalette, adaletin kudretli,kuvvetli olması için 

bir haşmetin gözükınesi lazım.Bütün adalet dairelerimiz bu imR~nlar-

dan mahrumdur.Yani,en ye:('ıi yapılanları,modern olanları dahi bu espri-

den mahrum bir kere. 

İkincisi, adalet dairelerinde dof';nı dürüst makine ler, bu

lunmaz.Zabıt k~tipleri yetişmiş değildir.İşler uzar ve düzenin,yani 

daire düzeninin kurulmamış o 1 masından mütevelli t biz daima kanun-

ların boşluklarından,kanunların yetersizliklerinden bahseder ve bu 

aksaklıkları dile getiririz. 

Bu itibarla,adalete,adalet mü.Jl~ün teme.li ise 9 adalete ev

vela bu yönden bir deığer vermek Hızım.Once bir p.olis müdürünün oda-

sı ile Ağırceza Başkanının odasını Kocaelinde kıyasladığınız zaman 

arada büyük bir farkın olduğunu ve bir l?olis Müdürünün halkın naza-

rında neden daha ehemmiye~li ve kıymetli olduğunu,bir Ağırceza Rei

sinin bir değer ifade etmediğini anlarsınız,anlarız. 

l 

• 1 
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Ben bu haşmeti görmek istiyorum ve :.türkiyede bu haşmet 

yok .. 

İkincisi,adalet tevzi eden kişilerde de bu vekarı sağlaya

cak bir kişilik olması l~zım. Benim sülalem kadı olarak dedemden in-~ 

tikal eder şekilde gel-miş ve devam ediyor bizde,hukukçu bir aleye 

mensubum.Şimdi,teminat müessesesi çıktıktan sonra,biraz evvel arka

daşlarım da ifade ettilerburada, hakimlerimizde bir H.yüsellik meyda

na geldi.Şimdi,disiplin ortadan kalktı,ifade ettikleri gibi şu adli 

tatil nereden icadediidiyse bilmiy-orum,adl1 tatil işleri tatil et

mek manasına gelir,hiç bir adalet dairesinde işlere bakacaktir hakim 

bulmamız mümkün değildir.Mesai saatlerine muntazam 9 memur addetmediği 

için kendisini, mesai saatiyle de bağlamamaleta dır. Teftiş eden, onu mu-

rakabe eden kimse de yoktur,saatlerce rapor alınmış bir mahkemenin 

hakiminin yerine bakacak hakim ararsınız 9 savcıya müracaat edersiniz, 

gidersiniz 9 efendim o 11 · ben karışmambirder,o 11 ben karışınam 11 der,ba

yük merkezlerde belki oluyor,benim/kazamda bir tek hakim var,diger 

hakimler t~yin oldu,yerine kimse tayin ol-madı,icra memuru yok,halk 

her zaman şikayetçi 9 bütün bunlar,bu eksiklikler elbette ki adalet 

müessesesine bir itiınatsızlık donurınaktadır. 

Zannediyorum ki yeni kanunda belki bu önl.enecektir.Fakat 

bugüne kadar olan tatbikat hiç te iyi ne.tice vermeınif;:tir. 

Bir de, kendi Avukatlık Kanunumuz bakımından sta j ve avukat-

lığa kabul yönünden bir yönetınelik çıkması lazımdır.Bir yönetmelik 

çıkmamıştır.Her baro kendi durumuna göre birtakım evraklar,yirmi üç 

tane saymışımdır,yirmidört evrak vardır bir stajyerin baroym kayıt 

ve kabulü için.Ben artık başa çıkamadım,matbu yaptım,bir numara,iki 

numara,yirmidört numara tarnarnsa imzalıyoruru evraklar tamamdır diye. 

Bir çoğu fuzuli. 

Kpendim,nakillerde eskiden yine yeniden baroya kaydolunur 
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gibi oluyordu, son zamanda bu halledildi zannediyorum, dosya devredi-

liyor,bir barodan diğer bir baroya.Bunda bir yeknesaklık sağlamak 

lazım.Ve birlik,bütün barolarda tatbik edilecek olan bu formalitele

ri bir formül halinde bastırsın,barolara göndersin.İstanbul Barosun-

dan geliyor evrak başka türlü,bizirn tanzim ettiğimiz başka türlü, 

lVIuğla Barosunda geliyor başka türlü. Gidiyor Adalet Bakanlığına, falan 

evrak noksan,falan bilmem pul eksik,efendim aslı gelecekti,surettir 

deniyor onaya gittiğine göre .• Birtakım karışıRlıklar oluyor,bu büyük 

bir eksiklik ve bizim için de büyük bir zorluk.Barolarımız zannedi

yorum birçok barolar,İstanbul Barosu,Ankara Barosu gibi kalabalık 

değil.Aidat yönünden çok cüz 1 i ücret alıyoruz ve hizmetlerimiz de 

bu yönden çok oluyor. Biz;ler için de büyük masraf kapıları açıyor 

bunlar.O bakırndan bu hususun da nazarı i tibara alınmasında büyük 

fayda var. 

Disiplin_ kurulları yeni Avukatlık Kanununda hiç işlemeyen 

müesseseler o ilirak devam etmektedir, bilmiyorum başka barolarda na-

sıldır? Bence 9 der1işiklik yapıp,disiplin kurullarını yine eskiden 

olduğu gibi yönetim kurullarının disiplin kurulu sıfatıyla işlere 

bakmasını sağlamak l~zım,işlerin bitmesi bakımından.Biz disiplin 

kuruluna havale ettiğimiz hiç bir evrakın neticesini bugüne kadar 

alamadık.Alamadık,işlemiyor. 

Bir de efendim,başka barolarda kayıtlı olan arkadaşlarımı

Zlll diğerbir baro bölgesinde yazıhane açır.asl!'ll önleyemiyoruz. Onleye

miyoruz,ilgili baroya müracaat ediyoruz,bjldiriyoruz,ilgili baronun 

Kocaeli bölgesi,mesela İstanbul Barosuna yazmış bulunduğumuz üç ta

ne, bizim bölgemizde Kocaeli Barosuna kayı ı, lı olmadığı halde yazıha

ne açıp,avukatlıkyapan arlmdaş var.Kendi tölgesinden ·ayrılıp bizim 

bölgemizde y-azıhane açtığına göre,Istanbnl Barosunun bu arkadaşla~ 

~ 
ı 
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hakkında takiba t yapması l§zım. Yani kaydını si lmesi l~z:ı.m en az. 

Şimdi bunun 9 biz Birlikçe ele a lınmas1ını arzu ediyoruz,ya kesin bir 

hüküm verilsin barolara,kendi bölgesinde başka bir baroya kayıtlı 

olduğu halde,diğer bir baroda yazıhane açtığı takdirde,bir müeyyide 

konsun biz onu önleyelim,menedelim?öyle bir hükmümUz yok,devam edi

yor ve şi~yet mevzuu oluyor. 

Bir de adli tatil mevzuu.Karstaki arkadaşım dile getirdi. 

Bence adli tatil yapmak kadar mEmasız bir iş yok. 1~e maksatla konmuş, 

okuduk,işte çiftçi iş zamanı tarlasında,gücünde olduğu için mahk€me

lere gelmemesini önlemek için falan •• Bizdeki adli tatil,h~kimlerin 

tatil yapmasını,sanki adli tatil olunca h~kim mutlaka o devre içinde 

tatil yapar m~nasına alınmaktadır.Yoksa yine bir sürü işler devam 

etmekte.Ceza davaları devam etmekte,acele işler var,bir farksız 

durumu var ama on tane Mkim varken 9 şimdi bir tek h§kim dahi bulmak 

mümkün değ~l.O arada ya rapor ~lıyor 9 ya izin alıyor,yahut ta nöbet

çi o Jan kimse de bizim gibi bölge~iz olursa 9 yerinde bulmak mümkün 

değil.Bunlar avukatlarımızın,iş sBhiplerinin şi~yetleri. 

içtihatlar bugün ticari meta haline gelmiş.Bilmem her han~ 

gi bir h~kim,Temyizden bir kimse bir kitap gönderdi mi 9 o h~kimden 

o kitabı almak zorunluğu var.Hiç olmazsa nezaketen var.Bunu,bu §de

ti kaldırmak l~zım 9 çok çirkin ve ayıp bir şey oluyor.Ya Adalet Ba

kanlığı bütün Temyiz içtihatlarını özetli olarak seçsin,neşretsin, 

y ahut ta Birlik bu görevi üz€rine alsın. 

Bir de efendim aidat meselesinin üzerinde dursun Birlik • 

. Avukat adetlerine göre yahut ta şartlara göre aidatlarırnızı da Bir

likt~yin etsin,tesbit etsin. Şimdi Kocaelinde yüz avukat var,8idat 

olarak 25 lira alıyoruz.Artırmak umumi heyette mesele;herşeyi hal

ledersiniz fakat aidatı çıkartamazsınız umumi heyet· rıu.Ona da temas 

etmeyiz fakat ba·zen gürül tüye falan g etiriyor".l2it ben bugünkü ölçü1 c.--· 
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le ben 25 liranın bir mana ifade etmeyeceği kanaatindeyiz,yüz avu-

kattan 2500 li.ra.Bunu da doğru dürüst tahsil edemezsiniz,ama size 

k~tip lazım,size,barolara suret kt:ığıdı l~zım,hademe l~zım.Bunları 

karşılayamıyoruz,bazen açık veriyoruzoBaro,baro deyince de herkes 

bir şey zannediyor,falan işte umum müdür kokteyle çağırır,falan mü

essese baro başkanının çağırır,baro başkanının parası varsa,hali 

vakti yerindeyse o da ona mukabele eder~Ama bu mutlaka hali vakti 

yerinde olan ki'}inin içgal edeceği bir şey de değiLArkadaşlarımız 

bu mevzuda anlayışsız oluyor.Elli lira,bir avukat barosuna ayda 

elli lira vermesi lazım bugünkü ölçülere göre.Blli bra,yüz lira al

mamız mümkün değil.Bir çok yerlerde adliye binalarında belki baro 

ba~kanının odası falan var,bizde yok.Ben dıçıarıda tutmak zorundayım 

ve masrafının çoğunu şahsen yapıyorum,yaptım.Arkadaşl,rımın çoğunun 

yardımda bulunmaları mümkün ama,nedense biz meslek tesanüdünü pek 

doğru dürüst kabul etmiş kiçiler değiliz. 

Bu bakımdan Birlik belki bu mevzuda daha müessir olabilir. 

Birlik aiilatı ,da artır:l.labilir.On lira yine Bfrbk için de b'ir ma

na ifade etmez..On bin avukat,bir mi.lyon lira,bir milyon lira daha 

artırılsa bizim birçok dertlerimize,bir çok şeyler:imize her verece-

ğimiz on lira ile yardırncı olacağız.Eğer orı lira,yani ayda on lira J. 

veremeyecek durumdaysa avukatlığı da yapmamak lazım.Yani o kadar da 
V 

düştüyse bu meslek, para kazanmıyorsa yapmamak lSzım • .. cret rekabeti ne 
" 

girdi.k ama, ona girmediğimiz gibi, Barolar .birliği ni, baroyu toplumda 

bir mana ifade eden müessese olarak tutmak istiyorsak,evvela maddi 

bakımdan güçlü bulundurmak lazırn.Nladdeten güçlü bulunmayan müessese ~· 

hiç bir zaman bir güç ifade a~mez,insan da öyle,cemiyet te öyle, 

devlet te öyledir.Barolar Birliğinin parasi varsa,Barolar Birliği 
1 

büyük güç ifade eder.l~için? Her Jerde kendisini hissetiricekt~~ 

Parası olursa araçtırmalar yaptırır,mütehassıslar tutar,parası 
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olursa büyük konferans salonları olur,konferanslar verir,stajyerle

rine yardım eder,ınuhtelif seyahatler tertibeder~seıninerler yapar, 

her şey yapar.Parası olmadığı ZGman da daima boynu eğik:tir.Barolar 

da ayni şekildedir. 

Benim kısaca temas edeceğim meseleler bunlar.Yalnız bun

lar değil,tabii bir çqk arkadışım var konuçacaklar,ben çok az bir 

kısmına temas ettim.İçe dönük meseleler her halde bunlardan ibaret 

olacaktır.Bundan sonra.da olacaktır.Beni dinlemek lütfunda bulundu-

ğunuz için hepinize teşekkür eder,tekrar saygılarımı arzederim. 

BAŞKAiiJ- Sakarya Barosu temsilcisi sayın Salih Sipahier, 

huyurunefendim. 

SAKARYA BAROSU TEMSİLCİSİ SALİH SİPAHİER- Saygı değer 

Bar~kanlık J.Jivanı ve saygı değer meslekdaşlarım, 

~stanbulBarosunun gayet güzel hazırlamış olduğu önerisin

de içe dönük meseleleri.miz bakı-mından bir nebze üzeri nde durdukları 

stajyerler konusu ile ilgili olarak üzerinde durdukları bir·konu 

varTEfendim,halen memleketi'mizde yürürlükte olan yasalar ve bunla

rın hükümleri bakiınından avukatlık mesleğinde vatandaşın, vatandaş-· 

la olan .:ilgileri, va tanda~~;ın devletle olan i lgileri ve hukuki ihti

l§fları bakımından mesleğimizden istifade etme ünk~nları bir ihti

yarilik vasfı taşımaktadır.Bundan üç sene evvel bir münasebetle ko

nuştuğum komşu Yunanistenın Midilli Adasından gelmiş ve orada bi

zim fahri konsolosluk görevimizi de yapan sayın meslekdaşım, bana, 

Yunani.standa cari olan usule göre bazı basit hukuki i.hti l~flar dı

şında bütün hukuki ihtilafların yargı.mercileri önünde bilhassa, 

aYUkatlar. vasıtasıyla gi.derilmesinin mecburili.ğini beyan etti. 

Şimdi,bizde bir taraftan bu ihtiyarilik vasfının h4kim 

Bulunması, diğe·:- taraftan,her sene fakültelerimizden mezun olan 
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meslekdaşlarımızın bir kısmının ht1kimlik dalını,fakat mühim bi;r kıs-

ınının da avukatlık mesleğini tercih etmelerini göz önüne alacak 

olursak,v-e her :~~eyden evvel,mensup olduğumuz mesleğin günün sosyal 

ve i.ktisadi konularını da ele alması gereği üzeri nde duracak ve dü

şünecek oJursak, bir münevver i:;:1 si.zliği karşısında bazı tedbirleri

miz ve düşüncelerimiz de olmalıdır.Ezcümle,bugün açık ve seçik ola-

rak ifade olunur ki.,halen avukat eliyle görülmekte olan ihtil~flar 

ve bunun sağlayacağı faydalar bakımından,avukatlık mesleğ~ni tercih 

eden genç meslekdaS'larımız,maddi olanaklar bakımından çok zayıf du~ 

rumdadır lar. 

Hal böyleyken,h~kimlik mesleğinde normal stiresini doldu-

rarak tekaüt olanlarla,kabul edilen yasaların verdiği imk§nlarla 

avukatlık meslegindeki sigortalılık süresini daldurarak emekliye 

ayrılan ki;,;i.ler,yine mesleğine devam etmek imk~nına sahiptirler.Bir 

tarafta emeklilere bu hakkı tanıyoruz,diğer tarafta yeni mezun olan 

arkadaşların maddi olanaklardan mahrum olmalarına göz yumuyoruz ve-

yahut ta bunun tedbirlerini dü':;•ünmüyoruz.Bunun olmaması Hlzımdı~. 

Bunun için de,iki yol var; ya Türkiye .Darolar Birliği ve meslek ku-· 

rulw;;ıları olarak,buna bağlı kuruluşlar olarak mevcut yasalarda bir 

değişiklik yapmak suretiyle avukatlık mesleği ve bundan istifadenin 

mecburilik şartını bir çok kısımlarda kabul edebilecek (;lekillerde 

yasalar değiştirilir, ve yahut ta bu temin edi lemezse, i. s ter h§kimlik 

dalından gelmiş olsun, i.ster avukatlık dalından gelmiş o lsun, emekli 

l 
i 
i 
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olan kişilerin tekrar bu mesle8i .i cra etmeleri ni önlemek l§zımdır. ~· 

:Bir tarafta her türlü,ama tamamını kapsayacak ~ekilde olmasa dahi, 

maddi hayat şartlarını garanti altına almış ki f}i ler, bir tarafta bun-

ların tümünden yoksun genç meslekdaşlar •• Bu insanın vjcdanını tırma-

lıyo:r, içe dönük meselelerden biri. olarak bendenj z bunu huzurlarınıza 

getirmiş bulunuyorum,üzerinde tartışılabjlir.Hepinizi saygı ile 
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sel~mlıyorum.(Alkışlar) 

BA,.KAN- Kayseri Barosu Başkanı sayın Ömer Gözübüyük. 

Y,.AYSEllİ BAROSU BA~?KANI ÖMER GÖZÜBÜYÜK- Değerli Başkanlarım, 

çok kıymetli meslekdar}larımi 

Bendeniz,bu toplantının ve bundan beklenen gayenin mahiye"' 

ti nin değişmesine taraftar de[ıilim.O bakımdan, izin verilirse anla-

yışımı ifade edeyim,bu toplantı,Birliğin içe dönük çalışmaları ko

nusunda baroların e;örüşleri ni n alınması i le sınırlı olLıak gerekir. 

Eksik olmasınlar,zaten kuruldut:(u günden bu yana geçen çok kısa süre 

zarfında yoğun ve yorucu bir çalışma gösteren,başta sayın Başkanımız 

olmak üzere Birlik Yönetim Kurulu lüt:federek bizleri bir araya top-

lamışlar ve. görüçlerimizi almak istiyorlar. 

Şimdi, bendeniz onun için evvela şu. önerge rşekli.nde, baro-

ların görüşŞ olarak yazılı önere;e c;eklinde sunulan hususlar üzerinde 

sıra ile durulmasını,bundan sonra diğer tekliflerin ele alınmasını 

usul bakımından kendim şahsen öneriyorum. 

Sivas Barosu,Kars Barosu,Malai;ya Barosunun muhakkak değer·

li teklifleri olmakla beraber,yine burada görü:;:ülmesi icabetmeyecek 

mahalli, tamamen mahalli mahiyetteki bazı .tekl:if-·led be-nce konuşma 
~ 

konusu yapılmamalı. ~o imdi, üzeri. nde Bir li ğimizi.n hassasi.yetle durdu~-

nu ümit ettiği.m ve ümit edeceğim bir husus,ki baroların öteden beri 

mücadeles:i..ni yaptığı bir konu,baroların bağırıısızlığıo 

Zannedildiği gibi Barolar Birliği,benim şahsi görüşüm de 

o şeki.lde, bi.r üst kuruluş olmakla beraber, baroların bağımsızlığına 

gölge düşüren,onu vesayeti altına alacak bir kuruluç değildir.Birli

ğirııiz zaten bu anlayı:;;ı ifade etmi:;tir ve etmektedir.O halde, 13ir -

lik barolara de{;il,Barolar Birliğe ışık·tutacak görüşlerini arzede

cekler,Birlik onları kanalize edecek,müşterek görüçü tesbit edecek, 

'') 
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çalıç;malarını hızlandıracak •. 

Beni.m, üzerinde bilhassa duraca1~ım konu, Barolar Bjrligi nin 

bütün çalışr:ıalarında kendi sine yakışan ağıribaşlılığı göstermesi. Yeri. 

geldiği zaman ağırlığını yerine koyabilmesi. 

Bir adalet kuruluçlarından olar~k mütalaası mümkün olan 

Birliğimiz, demokratik kurulw;;lar arasında muhakkak ki, ağırlığını 

ileride daha çok' hi.ssettirecek bir kuruluştur.Bu görevleri.nden biri-

si de bu mahiyeti itibariyle demokratik kuruluşların zedelenmesi 

tenıayülleri karşısında ağırlığını ve :fHcri ni hissetti rerek buna kar

şı koymasıdır.Öbür küruluşlarsbir kısmı kendisJne mahkeme süsü vere~ 

rek, sanki Meri.hten gelmiş te adaleti tevzi edecekmiş gibi bir pozis

yona geçerak,memleketl.n ana sorunlarında H~kayt gözükürken, Barolar 

· Birliği onları da savunur bir duruma girmek zoruuluğunu hi ssetmekte·~ 

dir ve edecektir. Yani daha açık i:L'ade etmek gerekirse, Barolar Bir

bği,diğer kuruluşların savunucusu,müdafii durumundadır ve olacaktır. 

lllesel§, Yüksek H§kimler Kurulunun teşki li mevzuunda ve buna, bununla 

ilgili Anayasa maddesinin deği.:,ikbği konusunda Barolar Birliği, 

Savcılar Kurulunun te~;kili komJSunda ve bununla ilgili. yasa değif}ik~ 

l:i ğinde Barolar Birli[;i fiki.rlerini açıkça izah etmi '.;}, braşür hali.n-

de bastırmış, parlamenterlere de da~ıtmıçtı~. 

Eğer fikrimizi kabul ettiramedik ise,eğer ağırlığımızı 

yerine koyamadıksa,lruruluşumuzun bunda yeni olw;,ıunun büyük sebebi 

ve etkeni olmak e;erekir.Az evvel bir arkadaşım temas buyurdu,biraz 

da-maddi güçsüzlükler var,buna rağmen böyle,az Cince gördüğümüz gü-'-

zel bir binanın sa tın alınmış o lt~:ası hakilcaten hep i mi zi sevi.ndirdi, 

ama kı~fi değiLBir matbaamız olacak,diğer bir güç olan basını da 

elde etmek mecburiyetjndeyiz.J3unun için de maddi. olanaklara sahip 

olmamız gereke2ek ve tahmin ederim,inşaallah zamanla bu güçleri de 

elde edeceğiz. 
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H~kimler ve Yüksek Mahkemeler yani y?rsı organları ve bu

nun elemanları bi_, çok t}eyleri bizden beklemektedir, Birliği mizden 

beklemektedir.Yalnız barolar değil .• Biz söyleyemjyoruz,biz yazamı-
·' 

yoruz diyorlar.Onun için,Birliğin bence büyük bir başarısı olarak 

tertiplenen Biri nci Türk Hukuk Kongresi, çokfaydalı olmu~~tur, burada 

şükranlarımı ifade etmek isterim.Bazı hakimlerimiz bunu açıkça ifa-

de etmi;şlerdir, fakat yine de bü.yük çalır~mayı Birlikten beklemektedir-· 

ler.Mesela bir çok devletlerde var,Yüksek Hakimler Kurulu bir Anaya

sa kuruluşu olarak b:i.~iınkinı:; denk te:; ekküll ettir:i lmişt:ir ama, baro

lardan yahut Barolar Birliği nden de temsi lc:i si vardır.,.ctemsilci var

dır orada,bizde maalesef bu temin edilememiştir.Bu uğurda çalışmanın 

büyük faydası olmak gerekir •. Hiç olmazsa bir müşahi.t olarak bir 

Birlik temsilcisinin katılmasında büyük fayda vardır,Savcılar Kuru-

lua ve.Yüksek H§kimler Kuruluna. 

Bütün gaye, tekrar ettiğim için özür dileri.m, bütün gaye 

hepimizin gayesi adalete güveni sağlamaktır.Bu güven sarsıldığı z<:-ı

man mesleğimizde adalet organları da ve memleket te battı demektir 

tabiri caizse.Benim ifade etmek istedi.ğim bu.:Bu gUveni biz avukat-._ . 

lar olarak ta temin etmek mecburiyetindeyiz.Biz,hakime saygı göste-, . 

riyoruz, bazıları bunu hazmedemiyor,kendi ki~iliği.ne göster:ildiğ:i.ni 

zannediyor ve onun karşılığını gqstermiyor.Halbuki onun makamına 

saygıdır.Bi z vatanda;şı saygıya teşvik edi,yoruz, hazımsızlık gösteri

yorlar. Bu gösterilenin neticesi olarak ta,yıllardan beri barolarımı

zın mücadelesini ,yaptığı hakimlik teminatı neredeyse gittikçe :zede

lenmek üzeredir ve zedelenecektir. 

O halde,müesseseler yanında onda görev alanların da büyük 

rolü vardır,önemi vardırşünun için demek istiyorum ki,biz hem meslek

daşlarımızı daha iyi yetiştireceğiz,meslek ve memleket sorunlarıyla 
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daha ilgili olarak, daha li yaka tl i olarak yeti ,ştireceğiz ..tiem de ada-· 

let mensuplarının bu :çeki lde yeti.§miş olma ları nı· tavsiye edeçeğiz, 

temenni. edeceğiz. hunun için, kuruluşların kurulması zarureti ne temas 

edeceğiz. 

Bazı arkadaşlarım,ben diğer adli organların kuruluşuyla 

ilgili fikirlerimi arzetmeyeceğiır'ı,kıymetli zamanınızı almak i st emi--

yorum,staj konUsuna temas ettiler.:Sundan senelerce önce yaptığım 

bir etütte elde ettiğim rakamı arzedeceğim,Amerikanın staj enstitü

stine ayırdığı para,bizim paramızla o zaman 250 küsur milyon lira 

civarındaydı.Biz bunu yapamayız,çünki Birliğiınize,kamu kuruluşu ol

masına rağmen,bidayette kuruluşunda bir1 devlet yardımda bulunmadı 

ama bir staj enstitüsünun kurulmasında büyük fayda var kanaat:inde

yim.Bu uğurdaki çalışmalarımızı gerekirse Birliğe sunarız. 

Yasamızda değişmesi gereken maddeler var.Yönetmelikle del

durulması gereken hususlar var.Bu,daha önee hazırlanan taslak üze

rindeki. görüşlerimizi arzetmiştik, öyle zannediyoruz ki ve ümit ede-

ri.z ki,yakında olgunla~arak bu yönetmelik çıkar. 

· Avukatların sosyal güvenli.ği i.le ilgili İstanbul Barosu 

göruşlerinde büyük isabet var.Hakü:aten Sosyal Sigortalar Kurumu 

halen bizi parazit olar:ak kabul etmektedir.Ve benim kanaılıtim odur 

ki,Sosyal Sigortalar Kurumu halen-isminin değişmiş olmasına rağmen

kendisi.ni İşçi Sigortaları Kurumu olarak kabul etmektedir~yani işçi 

sigortalarının §deta ves~yeti. altında intibaı vermektedir. Bi~, bunun 

da mücadelesini yapmak durumundayız.Ve ümit ederdim ki bu Fağ-Kur 

bağımsız çalışanların sigortası da, Sosyal Sigontalar bünyesinde 

yer alaydı,o ayrı bir kuruluş oldu ve bir sendika başkanı,galiba 

ayakkabıcılar mı yahut bilmem ne,İstanbulda bir sendika başkanı da 

avukatların oraya aktarılması konusunda bir fikir serdetti,Sosyal 

...... ' ,.,:,j; 
·1 
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Sigortalar Kurumunun Genel Kurul toplantısında.Tabii gerekçe yok, 

sebep yok, fakat, bu zihniyetin bir ifadesi olarak üzeri. nde durulacak 

bir konu olmak gerekir• 

Onun içi.n demek isterim ki, Sosyal 3igortalarla olan müna-· 

sebetimizde devamlı olarak ı;nüc:,ki.Uatla karşılaşıyoruz ve karşılaşa-· 

cağız da bu zihniyet devam ettiği müdgetçe. 

228 sa,y-ılı Kanunun geç i ci 8 inci maddesi ve bu borçlan-

ma~arla ilgili,İstanbul Barosu görüşünde bence açıklığa lüzum yok •. 

Zaten bu borçlanma arzuya bağlıdır.Arzu etmeyenin- affedersinJz 

borçlanma diyorum, süre belgesi-, lüzmetlerin bi.rleşmesi, affedersi ni.z, 

hizmetlerin birleşmesini istemek,zaten 228 sayılı Kanuna göre arzu-

ya bağlıdır.Menfaati olmayan meslekdaşımız bu birleşmeyi arzu etme

diği takdirde,bu Avukatlık Kanununun geçici l.maddesini~ sağladığı 

inı..'lc§ndan faydalana bilir kanaatindeyim. I'akat, çe şi tl i. tat bi katın ay-Ş 

dınlanma,sı bakımından gerçekten temas edi.len konular,çeşitli şekil-. 

de yoruma da t~bi tutuluyor, bunların bir temasla kesi.n bir şekle 

bağlanması,uygulamadaki yeknesaklığı sağlama bakımından zaruri. 

Efendim bizim bilhassa üzeri..nde duracağımız bir konu bu 

hususta şu,Birliğimizin durmasını istirham eciiyoruz,tip sözleşme 

geçici l.madde değişmeden önce yapılmamı:ctı, fakat, biz her ihtimale 

karşı, bu maddenin ge[ti şeceğini dü~·,ünerek ve o zamanki. müzakere lerin 

seyrine uygun olarak bu % lO lar mevzuunu kabul ettireceklerini dü-

:jünerek beyanname aldık arkadaşlardan.Bu bakımdan,yevmiyelerini 

düşük bildiren yaşlı meslekdaşlarımız var .. Fakat beyannameyi aldı

ğımız tari.hteki mer' i kanun değiçımeyen geçici ı. madde idi. ~hmdi 

şartlar değişmiştir,l.madde değiştiğine göre bir defaya mahsus ol-

mak üzere bence, bu meslekdaşlarımızdan yahut arzu edenlerden yevmi-
' 

ye beyanının tekrar alınmasında fayda vardır.Bu hukuken de mümkündür 

•l 
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kanaatindeyim.öteden beri,mesela bir misal arzedeyim,yaşlı bir mes-

lekdaşımız,kazancı da düşük,bu prinün ağırlığını düşünerek,sonra ge-

çioi ı. maddedeki , ilk kabul edilen ş eki. lde, istedi.ği zaman yevmi.yesi

ni de istediği seviyede çıkarabileceğini düşünerek,düşük yevmiye 

bildirdi.Ondan sonra madde değişti,yeni bir beyanname alınınadı eliı-

den, çünki o :;:,ekilde sözleşmeye girildi. Bu meslekdaş mağdur duruma 

düştü. 

Bunlardan bahs ile bu dava konusu da yapılabilir,müzakere 

ile da halledilebil:i.r kanaatindeyim. 

Adli.ye meslek okulu,hakimlerin yeti::;;:tirilmesi mevzuu,Hu-

laik Kongresinde de uzun boylu üzerinde durulan bir konu.Usul kanun-

larındaki deği.şiklikler de,baroların fikrinj' beyan ettiler daha ön

ce Adalet Bakanlığı sormuş tu, çok mühim bir konu. Fakat, bunların hep-· 

sinden mühim olan:ı, keyfi.yet meselesi .• Yani. ni. te lik meselesi benim 

kanaatime göre.Öyle, az da olsa sayısı öyle h~kimler vardır ki,bütün 

aksaklık olarak gösterilen usul hükümleri ni bir tarafa i tmi.ştir, ga-, 

yet seri muhakeme yaparak kısa sürede C:avaları bitirmekte,iş tera

kümünü önlemektedir.üç günü geçirmeden karar yazmaktadır.Böyle h~-

kimlerirniz de vardır.Demek ki, h§kim biraz daha yetişmi.ş olursa ve ~ 

kendisinde adalet aşkı bulunursa usulün aksaklıklarını kendi i.nsi-

yatifiyle giderebilir.Bilhassa üzeri nde durulacak bir kor~u, bu adliye 

meslek okulu yanında h~kimlerin de stajının yeniden ele alınması ye 

staj enstitüsü kurulursa onların orada yetiştirilmeleri daha faydalı 

olur kanaatindeyim. 

Kadro kifayetsizliği,bina kifayetsizliği •• Bunlar umumi 

dertler, zaten Adalet Bakanlığının bütçesi mal üm, umumi bütçe üzeri n-,.· 

de nisbet i maHlm, di.ğer devletlerle mukayese yapildığJ zaman yürek-

ler acısı.Fakat bunlardan mühim olan,vatandaşın adalete güvenini 

1 

ı 
j 



- 53-

sağlamaktır.Bu uğurda çaba sarfedenler~hakikaten adalete büyük hiz

meti olan kimselerdir.He~inizi saygı ile sel8mlarım.(Alkışlar) 

BA~ŞKAN-· Denizli Barosu Bai;;kanı sayın AzizTiehçet Çomakoğlu. 

DENİZLİ BAROSU BA~-KANI AZİZ BEHÇET Çül.VIAKOGLU- Muhterem 

Başkan', değerli meslekdaşlarımı 

Ben İstanbul Barosunun yazılı olarak çok detaylı şeki.lde 

Ba:]kanlar huzuruna arzettiği rapora aynen iştirak ediyor ve kendi-· 

lerine teşekkür ediyorum. Bir çok meselelerimi.z ele alınmış,hatta 

bizim küçük barolar olarak kar:~·ılaştığımız ve ilefide karşılaşma ih-

timalimiz olan bir çok meseleler ele alınmış. 

Benim bu arada Denizli. Barosu olarak karşılaştığım bir 

iki şey1. burada arzetmekte fayda mt:lahaza edi.yorum. Yasamıza göre, 

avukatlar birden fazla büro açamazlar • .Dskiden mani hüküm yok di.ye 

ayni baro ınıntakasında avukatların kazalarda da levha asmaları,büro 

açmaları mümkündü.Bu yeni Kanuna göre bu maalesef mümkün olmuyor, 

çok açık seçik çekilde yazılnıı~.Fakat bizim avukatların çoğu il 

merkezlerinde toplanıyorlar ve bu il merkezinden kazalara gidip ge

liyorlar.Bir Tavas ilçemiz var,burosı büyük avukatı besleyen bir 

mıntaka.Hemen 14 avukatımız salı ve cuma günleri mutlaka oraya gidi-
1 

yor. Gi ttiğ:i zaman, büro açma imkanı o Jmadığı için diyelim, orada büro-

su olmazsa,zaten adliyeler malumunuz,barolara tahsis edilmi? hiçbir 

odası yok, ne yapsın bu adam? Kahvede mi iş alsın? Kahvede mi müvek-· 

kili ile konuşsun? Para alsın, ne yapsın? S.svcılık o maddeyi yakala

mış,gizli·savcılara tamimler ~l.Savcısı, eiendim ne olmuş,var mıdır, 

yok· mudur, tahkikatlar ve ondan sonra işi bize intikal ettirdi .• Ve 

neticede ne oldu? Hiç bir .şey o ınıadı, ister :en 526 ya göre dava aç 

dedik. 

Şimdi öyle bir durum ki,baro ınıntakası dahilinde barola-
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rın müsaade si tahtında t} cari bJ.r hal almamak şartiyle yeni çıkacak 

yasada deği s~H:lik-·te, Barolar J3irliği bu hususu dü'" ünür de bir şey 

açınası i.rnk~nı olursa, her halele bir ihtiyacı kar~nlayacak hal olur. 

Çünki aksi takdirde adaını kahve kö:;,>esinde pazarlık ettirir duruma 

dü0ürınek mecburiyetindeyiz. 

Efendim,Deni zli Barosu olarak bi.z Barolar Birliğinin ça

lışmasından çok meınnunuz.O kadar ki,Barolar Birliğinin baroya yaz

dığı bir çok şeyleri,ü1 te oradaki belki büyük ;;ehir avukatları öy-

le değildir,biz günde onbe::;,yirnü davaya gi.riyoruz,zaten evimize ak~ 

')am geç g:b~iyoruz.Bunun arasında ~mrrıe hizmetleriyle uğraşacak, baro,

ya i!)leri vakfedecek bi_r durumumuz olmuyor,pek çok :)ey soruyor,biz · 

yeti :;eıniyoruz kendilc:rine. Ve bi..:tün baronun her ferdi, her avukat Ba-

rolar Birliğini n bu tükenmeyen enerjisi. nden çok minnettardır, bahti-· 

yardır,onların bu temennilerinj burada ileJsmeyi kendime bir vazife 

addediyorum. 

Sakarya Baro Ba ]kanı arkada:"ımız, işte her yerde olduğu gi

bi avukatlar ınalfurı~ hep alan cinsindendir, hiç veren ci nsi.nden değil, 

25 liradan fazla ücret alamadıklarından bahsettiler.Tabii bunlar 

Barolar bir li~) nin görevi değil kanunen, baroların kendi görevi ,kendi

leri alacaklar. m zim baro mensuıJları da kırk li ra veriyorlar_. Bunun 

on lirasını buraya gönderiyoruz,otuz lirası da,83 ~işiyiz,pekall 

bu işi bizim idare ediyor,hatta biz Adalet Bakanlığının yardım et~ 

ınediği bir çok icra,başk~tiplik ve hatta hakimlerin bazı matbu yap-

tırdıkları k§~ıtlara kadar bastırarak ve baro olarak bastırarak,bir 

avukatın kiçisel üstünlüğü olmasın diye,yardım da ediyoruz.Bütün 

avukatlarımızdan inşallah böyle bir verme kaabi.liy-eti versin de, 

barolar olarak da,Barolaf Birliğinin burada güçlendiği gibi barolar 

olarak ta güçlendi~imi.z gün, mutHıka i ~1leri mi zi daha nüfuz lu şe.ki lde 
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halletme iınkônını bulacağız.Aksi takdirde,eğer barolar hala eski 

halleriylepısırık olarak devam edecek olurlar,para almaktan kaçınır~ 

lar sa hiç bir yerde maddi ve manevi kuvveti nü zin ispatlanmasına, his--

settirilmesine i.rnk~n yoktur.Saygı i.le selamlarım. 

SAKARYA BAROSU TEMSİLCİSİ SALİH SİPAHİER- Konuşmanızın 

bir yerinde zuhulen Sakarya Barosu Baçkanı dediniz.Halbuki o lafı 

söyleyen arkadaşımız Kocaeli Barosu Başkanı idi,tavzih ederim. 

BAŞKAN- Buyurun efendi.m. 

MARDİN BAROSU TEJ\1SİLCİSİ IviEHl'l.fET ALİ ARIKAlJ- J\1uhterem .ar-

kadaşlarıın,Kocaeli. Barosu. Başkanı sayın arkadafJıınızın bir sözü beni 

huzurunuza gelmek zorunda bıraktığı içi.n kendilerinden evvela özür 

dileriın. 

Arkadaşıınız, adliye binasında mefruşatın noksanlığından 

bahsettiler ve bunu dert olarak ortaya attılar.Çok istirham ederim, 

bir yandan çalı~şınayan hakimlerden bahsederiz, saat ll de vazife baçı-· 

na gelmeyi san'atı mutade haline getirmiş hakimlerden bahsederiz, 

. bir yandan da bu ka bil haki ml ere mefrw;,,at verilmesi ni n bir me sel e 

olduğunu ifade ederiz. 

Arkado'}lar, me s ele bugün güvenlik meselesidir.Berıd.eniz, 

Barolar Birliği Başkanı sayın Hocamız J:ıaruk Eremin ve Yönetim Kuru-

lunda çalış-an arkada~larımızın hakikaten çok güzel çalıştıkları ka

nısındayım. Ve bu güvenlik konusunu da ele aldıkları açık ve seçik 

bir şekilde görülüyor.Türki.yede hakimin teminatı yoktur arkadaşlar. 

Savcının da teminatı yoktur.Ve hele avukatın hiç teminatı yoktur. 

Ben bugün hür değilim arkauaşlar.Hür olmayan adaının hürriyet ve ada

let müdafiliği yapmasına imkan yoktur.Zaman zaman Başkanımız,bir za

manlar savcılık teminatı üzerinde dururlardı,haklı tarafı vardır,yan~ 

lış tarafı olabilir, bu münaka;,;a ecJ.ilir ve halledilir.,Hakimin teminatı 
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bugün mevzuubahs değildir Turkiyede.Coğrat;i teminat,teminat değildir 

kardeşim. Yoktur böyle birteıninat.Hakimin teminatını iktisadi bakım--

dan, ekonomik bakımdan, i.dari bakımdan ve mali bakımdan ele almak i ca'-

bediyor.Bunları sür' atle halletınekt.e fayda vardır.:Sir kttap 100 lira 1 

hakim o ki ta bı alamıyor.Adalet Bakanlığı bu yönde bir çalışına göster-.· 

miyor ,h~kiıne bu imltanı vermiyor,bir kütüphane kurma imkanı ·vermiyor .. 

Lübnana gittim,Lübnan Barosunda incelemeler yaptım ve hayret ettim. 

Hiç te beğenınedigimiz,geri kalmış telakki ettiğimiz o ülkede avukat 

en hür varlıkt.ır. Baro i dare he.yeti kararı olmadıkça, suç ne olursa 

olsun avukat mahkemeye veri lenüyor. Bugün bizde böyle midir? Bir ar

kadaşımız, avukat Şerafetti n Elçi, Ci.zred.e tevkif ediliyor. Bu adam tam 

sekiz ay tutuklu kalır, bendeniz e;ittim,diğer arkada~:lar gitti ,hiç 

birimizkendisiyle tsörüşme imk~nını bulamadık.ITiçin ? Örfi i.dare var

mış. Beyefe ndi., örfi idare beni m avukatlık yapma hakkımı eli md en ala

maz.Buna dair kanunlarda en ufak bir nokta yoktur. Vekaletname yaptır-· 

ma imk~nını bulamadım beyefendi.Hani hürriyet,hani müdafaa hürriye

ti? Hani avukatı n hürriyeti? Ve en sonda bu adamcağızın Irak' a kaç~, 

mış birisinin soyadının ~lçi olması münasebetiyle,bunun da soyadının 

Elçi olması münasebetiyle tevkif edildiği anlaşılır,sekiz ay sonra • 

tahliye edilir.En ufak bir suçu oJrıırıdığı halde •• 

Çok istirham ederim drkadaşlar,rica ederim,evvel~ kendi 

meselelerinü zi halletmeye çalışalım. :Sen Barolar Birliği sayın Baş

kanı Hocamız ın ve onun arkada :Jlarının hakikat en çok dirayetli, çok 

güzel çalışmaları karşısında hayranım,ancak,bllhassa bugün tertibe- ~ 

dilen bu toplantıda gündemin geniş bir :nsmını içe dönük meseleleri.n 

terJkil etmiş bulunması beni son derece memnun etınit;tir ve sevindir

miştir. Beyefendiler, bilir mi sini.z, h~kimler bue:ün Türkiyede maalesef 

Ceza Usulü Muhakemeleri Kanunumuzun 29 uncu me,(desi iptal etmişlerdir., 



- 57-
'l 

Savcılar bu maddeyi iptiH ettıı:iljlerdir. arafsızlığı fJÜpheye düşürücü 

halden dolayı ben,hiç bir h~kjmi reddedem:iyorum.HE\kiıni.n karşısına 

çı_kıp ta, siz karşı tarafı himaye ediyorsunuz, hi mayek:'ar davranış la·· 

rınız vardır,o bakımdan sizi reddediyorum dedi~iın zaman,savcı kula-

ğırndan yapışıyor,beni ağırceza mahkemesine götürüyor. Vardır bugün 

bölgemizde böyle davalar.Ş-~yanı hayrettir bu,tarafsızlığı şüpheye 

düşür.en hal nedir? Bu takdirid:i.r beyefend:iler.funa göre bir hakimin 

karşı tarafın avukotıyla kalkola dolaşmGsı torDfsızlığı şüpheye dü

şürücü hal olabil:ir,size göre olmnyabil:ir.Savcı buna yepışmış,çatır 

çatır dava lar. açıyor bugün Doğuda. Siz, htlk:i mi reddedem:iyorsunuz. Zaten 

hakimler tamamen murakGbesiz ke.lmış voz:iyette~l961 Anayasası bir 

senE) içinde htlki mler i murakabe etmesi lazım gelen kanunun çılmrı 1·-

r.msını şart koymuştur, ll sonedir hala bu kanun çıkuamıştır.Zannede

ri '1 geçenlerde çıl\:r!Jı~J, b :i lmiyorur:ı, gözü me i li:şti fakat, daha tat bi k mev-

k:i:ine de kanmamıştır malesef. 

Şimdi avukatın elinde bir muro.kobe vasıtcısı olarak,tek, 

hakimin red di ka lıyor. İster suiniyetı:i olsun, i s ter hüsnüniyetli o ı-
sun, bu bir mur3ka{J"J vasıtasıdır ayni zarrıanda.H1kiı;1:in keyfi hareket

lerini~ keyfi kararlorını,ke:yfi davranışlarını önleyici mahiyette te

lakki edi lebilir. Ben, hakkı na i nandı(:':ım b :ir şahsın hakkı nı korumak 

bakımından hakimin yanlış kararlarını ,devam edegelen haksız davra-· 

nışlarını ret konusu yapabilirim.Netekim yaptım beyefendiler,şahsen 

benim ba.şımdnn geçmiştir,Midyat Ağırcğza · mahkemesinde çok güzel ta

lepleri m olmu;)tur, Ağırceza heyeti hepsi ni reddetmiştir .Fara za, rı1üsaa-

denizle son olarak :ifade edeyim,faraza beynine şu kadar bir taş gir-

miş bir ada.mın konuşup konuşmayacağı hususunun veya. da[~a çıkıp çık-

mamosı hususunun adli tıptan soruluasım tolebetmişimd:ir,reddine 

demiştir. tla lbuki ds va nın ruhunu bu teşki ı et mi ştir ve hakimleri 
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üstüste reddGtmek zorunda kalmıc,ıımdır.En sonunda istinkdf etmiş

lerdir.1stinkaf üzerine :Diyarbakır A~~ırceza Mahkemesine intikal 

eden bu dava beraatle sonuçlanmıştır.Ve Ağırceza mahkemesi sormuş

a 
tur ~dli Tıptan,evet demiştir,şu kadar taş beynine giren bir adam 

yerinde yığılır kalır.:Demi ştir bunu ve bu suretle bütün şahi tle-

ri n ifadesi çürü~ıüştür,adamlar beraat et,·üşlerdir. 

Şimdi demek ki ben icabındn ret müessesesini bir hakkın 

korunrrıa sı bakı r.n ndan lrullanacağım. Bunu h~ kimler bize çok görüyor-

lar ve bizi mal1kemelerde süründürüyorlar 9 hakkımızda davalar açı-

yarlar. 

B u itibar la, mesele her şeyden evvel benim n8çizane k~na-

ati me göre, bir güvenli k, bir hürriyet içi nde çalışma::ıeselesidir. 

B "" en bugün avukatın hür olduğuna inanmıyorum nrkadaşlar. iç bir 
ı., 

avv.kat," ben hürüm" diyeı;Jiyor.Ben bugün örfi ids:renin tevkif et-

tiği bir adamın karşısına gitmekten korkuyorum.:Diyarbakırda 9 Adana--

da bir sanık beni avukat tutmak istediği zaman,çcığırdığı zamcın 

gitmekten korkuyorum.Benim hokkımda takibat yapılacak,tahkikat ya

pılacak, beni içeri atacaklar diye endişe ediyorum ı:ırkadaşlar.Hani 

avukatı n hürriyeti? Hani güvenliği? Kalmış sosyal güvenlik, vazgeç-

tik sosyal güvenlikten,ben 23 senelik avukatımımilletvekilliği 

yaptım 9 hakimlik yaptım 9 emekli olmak isteelim arkadaşlar,müracaat 

ettim,muamele 9 muamele,değişik değişik kanunlar 9 çeşitli konunları 

en sonunda bana dediler ki,sen 13 bin lira borçlanacaksın.Ne ala-

cağım? 23 bin lira.Y-ani benim elimde 10 bin lira para kaJacak. ~ 

Otuz sene ça~ış 9 on bin lira ikramiye al,o da odacı ikramiyesidir 

beyefendiler. 1~eyse,bunun üzerinde du.rmaynlısı,bu çok muğl~k ve ka

rışık.Kars Bsrosu Başkanı arkadaşım belirtti,çok karışık bir şey-

dir,yirmi 9 otuz kanun çıkmıştır,esıeklilik mevzuatı çok karışıktır, 
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ileride bu tanzim edilir.Fskat bunda~ önce,her şeyden önce arkadag-

lar,avukatın güvenliği meselesini mutlaka ele oloak şarttır. 

Sonra? di&;er bir noktaya temas etmeme müsaadenizi rica edc-

ceğim.Arkadaşlar,avulmtın güvenliğinin yanı başında,mahkemelerin gü~

venliği de kEılmamıştır T<:rkiyede. Bu mı sebep, buna çeşitli sebepler 

vardır. Bir lmç ts nesi ni müsaade ederseniz ifade edeyim. Bir tanesi, 

mUrettep ağırceza mahkemeleri nıeselesiclir.Mürettep aeırceza mahkeme-

l'; 

leri nde, biliyorsunuz hukuk h8ki mi, asliye ceza hak;imi, asliye hukuk 

hakimi ,reisle içti ma ederler ve heyeti teşkil ederler.Bi lfarz birisi 

izne mi gitti ,veya hastalandı,heyet teşekkül etmez,heyet teşel{kül et. 

mediği için bu sefer dosya tayini mercie gider 1 bir de bakarsınız ki 

Mardinde rüyet edilmekte olan dava gelmiş Marasıa.Diyarbakırda rüyet 

edilen dava gelmiş Nigdeye. f' 

Beyefendi ler bendenizin Niğdede, Maraşta ,Molatyada, Gszi An--·.· a 

tepte,Urfada? Elôzığdcı, Siirtte davoılarım var.Ve bir kere biz her ay 

çanta elimizde ,cübbemiz sırtımızda şu beldeden şu beldeye koşturur 

dururuz.Beyefendiler bu çok basit,bir hakim gönderirsin oraya,bir 

i la ve kadro verirsin bu dovayı ha lledersin veycıhut ta mürett_ep ağır 

ceza ma bkemesini müsts~kil ağırceza mohkemesi. hsline getirirsin. :Oaho-

sı var beyefendiler.Bir ba,?kosı 9 efendim Adalet Bakanlıl!;ı çeşitli ne

denlerle ı çeşitli baskı lar la diyeyim hatta, bir de bakarsınız bir emni-

.yet mülahazasını ortayD atmJ.şlor, bu emniyet rnülahazasına binaen dava-

yı bir yerden kaldırıp öbür t2rafa nakletmişler.Ben size söyleyeyim 

1~ beyefendiıer?bizim Iv1o.rdin bölgesinde ceı;mevinin arabası _yoktur diye 

davalar naklediyor Adalet Bakanlığı.Ben geldim görüştüm orsda Müste

şar Melih be.;;rle.Efendim nasıl olur? Var efendim; buyurun işte. Senin 

ne hakkın var beyefendi? 

Çok istirham ederim,eğer iki Uç sanık için bu bir gerçok 
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ise,bu bir tehlike teşkil ediyorsa o zaman digersanıklar için de 

ayni tehlike v§rittir,mahkemeyi kapatman l~zım.Madem cezaevinin ara-

br.ısı yoktur diye, sen dava naklediyorsun ve bunu er:ıniyet bakunudan 

k~fi bir sebep olarak telôkki ediyorsun, o halde o mahkemeyi kapat, 

orada ki bütün sanıkları başka yere. naklet ~ 

Bu suretle nakledilmiş dovalorın sayısı üç binin üstünde 

beyefendiler.Türkiye bugün hercümerç içinde.Evet ben inceledim bu 

konu~ru arkadaşlar.Hercümerç içi nde.Oradon oraya, oradan oraya., ora

dan oraya nakledilmiş dovalar.Bizim bir arkadaşımız netekim yapmış-

tır,l04 davada,hem birlikte yapmıştır,maalcsef içimizde de doğru ha

reket etmeyen arkEıdaşlar vardır, bunu esefle söylemeye mecburuz,her 

mesleğin iyi insDnları ve yanlış çalışan insanları vardır.Gitmiştir, 

müracaat etmiştir,demiştir ki cezaevinin arabası yoktur,şu dava,şu 

davanın emniyet müldhafLısıyla naklini isterim demiştir.Vali de bir 

' yazı yozmış,Adolet Bakanlığı do iyi bir tetkik yapınadarı 3.,Ceza Dai

resinden bir karar almıştır,davalar başka tarafıara gitmiştir. 

Şimdi, karşı ları na çıkıp s orduğumuz zo.m&.n, onlar da şaşmış

lardır. Ve bu sefer V8li hrıtası nı anlamı~:tır ,Adalet Bakanlığı hatası-

nı anlamıştır ama biz ne yapalım 3.Ceza Dairesi bir kere bir karar 

vermiş 9 yapnma:)rız. Yapar efendim, verir, ben gitti m 3.Ceza DEliresi Baş

kanına rica ettim.H8kim odur ki hata ettiği yerden dönebilir.Eğer 

hata ettiğiniz yerden dönerseniz hakimsiniz beyefendi.Her mahkeme 

hata edebilir,hatanızı tashih edin.Etmediler. 

]iudi,but18 mürnasil Türkiyede gerek avulwtın ve gerek malı- ~ 

keme teşkilatının güvenliği bir hercümerç içindedir.Bunların behe

mahal ele alınması bu meselelerden kofi derecede mutazarrır olmuş 

bulunan adsletimi zi korumak icabeder kanı sı ndayım. Bu bakımdan sizi 

re.hatsız ettiğim için özür dilerim.Hepinizi hürmetle seıEimlarım. 
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BAŞKAN- Antalya Barosu sayın Başkanı Zeki Şeremet. 

ANTALYA BAROSU BAŞKANI ZEKİ ŞEREWIET- Sayın Başkanlarım, 

sayın arkadaşlarım 9 

Arkadaş lorı r:ıı n teriıo.s ettikleri bir nokta var, o çok önemli. 

Takdir edeceksiniz, avukat ların Adalet Bakanlığı nezdinde it i barları 

yok.Elimize gelen evrakta ki bunlar umumiyetle şilQyet dilekçeleri 

üzerine yapı lan muamele leri n bir özeti hsli nde bulunmakta .Filan 

avukatı filancn şik?lyet ediyor 9 0eza İşleri Genel Müdürlüğü ait ol

duğu ~avcıl:tğa gönderiyor,nlelusul bir tahkilmtla Bakanlığa geliyor 

evrak.Bekanlığa geldikten sonra muhakkak zihniyeti dar,avukotlık 

mesleğinin fuzuli ~ir meslek olduğu kana8tince olan bir tahkik ha

kiminin elinde bu ~vrak,dört·sotırlıli: bir do.ktilo sayfası içinde 

B2kana değil,k2nunun emrine r2ğmen BDkcma değil,bir genel müdere. 

bir müsteşar yardımcısına gidiyor,ld onlar da o kcdar ayıp şekilde 

hareket ediyorlar ki,klişe b:::ısarak ır olur ",mahkemeye avukat.O ·ı:;a·

man avukatın gideceği yerıağırceza mahkemesinin çerçevesi içindedir. 

Bunların maalesef şahidi oldum ve çok üzgünüm.Y'1zdım birkaç defo.. 

Gerekçe •• Gerekçe diye bir şey yok.Bir Ceza Hukukçusu olarak sayın 

Başkanımızdan bu hususun bilhassa önemle teki bini ben di leycceğim~ 

Hr::kikaten itibsrımız yok.ı~c olursa oJsun,en ufak bir.şeyden gönderi~ 

liyor 9 ondan sonra insaflı ağırceza reislerinin eline gelirse itiraz 

vesaire halinde,durduruyorlar işi ama iş bir kere de bü,yüyor.Çok zor 

durumlnrda kaldığımız oldu ve insanın do gücüne gidiyor.:ıki satırlık 

yazı,derhal tanıam.Bir müsteşar yardımcısı)o yoksa bir umum müdürün 

eli.nden çıkıyor.Bu konunun maksat ve gsyesine aykırı bir durum ve 

ayni zamanda bir itibar meselesi ki Bakanlık her şikayette avukatın 

haksız olduğuna,o fiili işledi[;i kanaatin:? sohip.Bunun önemle ele 

alınmasını çok rica edeceğim.Her halde bir müsbet neticeye de varaca-

ğız. 

!. 1 
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kinci bir noktnyı da kısaca arzedeyim.Bu toplantı çok 
-! 

faydnlı oldu.Sık sık tekrarını tcmcnni cd'iyoruz.Ancak,gününü dnha 

münasip gü.nlere,tatil günlerinin dışınn götürülmesinde de fayda var. 

Bizim de,diger memurlarn nazaran çok agır hizmetlerimiz,hakimlerden 

1 daha çok yorulmamız belli,yoruldugumuz halde,oldu8u için gelememiş-

ler arkadaşlar,öyle anloşılıyor.Yoksa bütün Başkanlar yahut temsil

cileri gelirlerdi.Birliğimizin kuruluş gününü,Avuk2tlık Konununun 

mer' iyete giriş gününü de. daha büyük şekilde kutlamo çarelerini bul-

malıyız .Bu her zaman içi n de mümkün. Adalet yı lındn belki ,dün akşam

ki bir sohbette muttali oldum, bize bir konuşma imkôn:ı. verme.yebilir-

ler ama bizim elimizde Avukatlık Güntmün lmtlanrnası dolayısıyla çok 

büyük konuşmalar yapabilecek fırsatlarımız mevcut.Bunun da nazcırı 

itibara alınmasını dileyeceğim. 

Hepinize sonsuz saygılar sunarırıı. 

BAŞKAN-Amasya Baro Başkanı soyın Zeki Gönenç. 

All'lASYA BAROSU BAŞKANI ZEKİ GÖNENÇ - Sayı n pi va n Baş lm nı ı 

muhterem arkadaşlarım; 

Bir o do let güve nU [:,i nde n bahs ediyoruz, bir de avukatı n it i·· 

. barından.Bizim mesleğin içe dönük konulorı sadece avukatlnrın bir-

birleriyle münesebetleri deği l,c~ahcı çok mahkemclerle olan karşılıklı 

münasebetlerine dayanır.Şimdi bir misal vereyim,bir gün bir ka~aya 

gidiyoruz,hôkinün birisi tôyin ec:Ulmiş,ötelö ht\kim retpor nlmış.Znbıt 

katipierine iş kolmış.miJvekkillerioiz yanımızda.Şi di böyle bir vaze

yette ne yapabilirsiniz? Böyle bir voziyette vatandaşın adalete gü-

veni olur mu? Böyle bir vaziyette avulmtın itibarı kalır ını? 

İkinci misal, Birliğe de gönderdik?Amasyada tek Asliye Hu

kuk Hakimliği var. ~k:i buçuk senedir rcıporlu.şh,di efendim,öyl: bir 

şey ki 9 bizde moda oldu,h.dk:inılor artık rnpor almaya ba~ladılar.Çünki 
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bir şey yop::ımodık. He!ışehri leri miz çi k8yetçi. Peki b:ıro şi kay et yapı

yor,.bir şey ol!nuyor.O b2ronun,o boro mensuplarının :itibarı kalır 

mı orlmdaşlar? Bir şey düşünülebilir, biz eğer haksız bir şikayet 

yapmışsak bizim hakkımızda k::wuni muamele yopılsın istiyoruz.Sonra 

ne oluyor? 10 senedir davalar bitmiyor. Vutanda~ mahkemeye e;elmez 

oluyor.Neden? Bir defa,ndslete t:;,üveni yok 9 ikinc:isi,:i~;d bitmiyor, 

üçüncüsü, bi tse de z:::ten yüz binliralık bir davoyı kobul edin, netice--

si ne o luyor? Sıfır •. 

Bu O.urumda DrkadC!ŞlE<rımdan birisi biraz bahse·bti ler,acaba 

Yüksek llilkimler Kurulunda hslö ıcıten Birligi te!_:sil eden 1 hiç olwazsa 

bir arkad.cışımızın bulunması bu ~ran~mıza bir çore bulabilir rııi? Dü

şünülebiiir.Ama, bu şortlar altında ne avukrıtın itibarını temin ede

biliriZ9ne adolete güven k[ılır. 

Sc:::ygı br ı mla. 

BAŞKAN- Bcışka söz alan yoksa ve müsaade ederseniz ben 

konuşmak istiyorum. 

İSTANBUL BAROSU BAŞKANI FERRUH DERELİ- De[~erli Başkanlar, 

bu toplantının yapılo.bilmcsini temin etmi:; olan sayın Birlik Başka-· 

nına ve Yönetim Kuruluna Istanbul B2rosunun gönülden §ükran hisle~ 

rini özellikle belirtmek isterim. 

Ben, İstanbul Barosunun arlli reformlo. i lgi li görüs;ünü ifa

de etmek için söz aldı m. Bunu r::ı pora koymodık.Ayrı bir önem taşıyor. 

Söyleyeceğim şeyleri n t:Jhakkuku ve Birlik tarofından yapı lması nın 9 

gerçekten güç olduğuna i nanıyoruz.Ancak 9 kuruluşundan bu yann sa

yın Başkan ve Yönetim Kurulu o ktıdnr bEtşnrılı neticeler elde etti

ler ki ,güç,tahEıkkuku gerçekten güç olan şeyleri iste:.ıek cesaretini 

d€ bize vermiş oldulnr. 

Değerli Başkanlar 9 ade let iiç etkeni n tesir ve durumuna 
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bağlı.Birincisi ıeleman. 1kincisi mevzuat,üçüncüsü malzeme.Elemanda 

h~kim, savcı, avu}:cat ı kalem memurları ve i cra memurlarını anlıyorum. 

Mevzuatta bütün kanunlar ve içtihatlar yer alıyor 9 malzemede,adaletin 

temini için l~zım olan bütün gayrimenkul ve menkul mallar var. 

Bazı çevrelerde adli reformun,kanunlarda bir iki değişik

likle yapılabileceği inancı var.Bu inancın yanlış olduğunu Barolar 

Birliği kökünden yıkmalıdır.Çünki,eleman,mevzuat ve malzeme muayyen 

bir seviyeye.çıkarılmadığı takdirde hiç bir neticenin alınması müm

kün değildir.H§kim,iyi yetişmeli,avukat o seviyede olmalı ve. bağlı 

bulunduğu baro mutlaka bağımsız o l'llalı, toplama kalem personeli ile 

iş görmek mümkün olmadığı mutlaka anlaşılmalı.Bugün mübaşirden me

mur,başkatip yapıyoruz~hatta harç hesabını bilmeyen başkatipierin 

bulunduğu da bir gerçektir. 

H~kimi ilçeye tayin ediyoruz.L<;>jmanı yoktur,hepiniz bilir

siniz. ~lçede mülk sahibi eşraftır,ağadır,.İlçeye gönderdiğimiz hakimi 

i lk önce onun önünde boynu bükük bırakıyoruz. Böy-le adalet te ş ki Hltı 

olmaz.Şu anda anılarımı tazeliyorum,tahıninen yirmi,yirmibeş sene ev

vel, belki daha fazla 9 Üniversite ye konferans vermek için gelmiş o lan 

bir Ingiliz hakimi, 11 ~ngiltere .Hükümeti her ilçesine bir h~kim gönde-, . 

recek kadar zengin bir memleket değildir" demişti. 

Adalet anlayışı bu olmadıkça ,reformu yeri ne getirmek müm

kün değil. Bugün hakim kendi imk~nlarıyla ki tap alması ı içtihatları 

takibetmesi mümkün değil.Hiç bir adliye binasında kütüphane yoktur. ~ 
Bilhassa uzak vilayetlerde hakim bunları kendi imk~nlarıyla ve güç

lüklerle elde etmek durumundadır.!stanbulda var,diğer bazı vilayet-

lerde de var,biliyorumıbir tevzi M:ldm sistemi var.Yani,istediğiniz 

Mkime davanızı gördüremiyorsurruz.Tabii hdkim sistemi ni Yüksek IWkim

ler Kurulu kendiliğinden ortadan kaldırmış,Bir hakime davayı veriyor-
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sunuz,muayyen bir sırad& hangi hôkim varsa,davanız ona gidiyoro 

Bu esastan so kat bir görüş .Ad liye reformu yapılacaksa, i lk önce 

vi 18yetlere c:ıyni karakterde, ayni bi lgi de haki m t1yin etmemek yol ... 

ları aranmalıdır.Ben avukat olarakgayet tabiidir ki)gününde karar 

veren, vazife si ne bağlı ve bilgi sine i nondığı m bir hakime mürtıcaat 

edeceğim. Biz bunu bütün açıkl:ı.ğıyla Yüksek Haki mler Kuruluna da 

intikal ettirdik.Bir vilayetteki 15 güne t~lik yapan bir hakim 

v~rdır,üç aya talik yapan bir hakim vardır.K8.rarlorının % 90 ı 

bozulan bir hakim vc:ırdırı% 90 tasdik edilen bir hakim vardır. 

1 .... arakterine immılan bir hô.kim vardır,inanılmaz bir hakim vardır. . . 

Gayet tobiidir ki,ben inandığım haküae gideceğim.Bir 

tevzi sistemiyle bu hakkım elimden alınması mür.:ıkün olmamalıdır. 

Ikinci konu,lconunların ayıklanmElsı ve içtihatların mut

lak surette neşredilmesini temin etmek gerekir.K:::munlarla ilgili 

olarak bir nebze raporumuzda bahsettik.l\ıgün haki ka ten adalet çev

relerini çalışaoaz hale getiren hükümler kanunlarda yer almış bu·-

lunuyor .Ben öyle inanıyorum ki, hatta kanunu yapanlar dahi zaman 

zaman bir asliye ceza mahkemesinin merci tayin edilmediği zaman, 

bir ceza ile ilgili mevzuda onun asliye ceza mahkemesi olduğunu 

da bilmezler. Asliye hakimi 9 davet ettiği bir şahit gelmezse para 

cezası verir ama onun hakkı nda bir k8nıu davası o.çmaz. Bir Sosyal 

Sigorta müfettişiıdavet ettiği bir şahıs gelmezse,gelmemesi sebe

bi:yle· hakkında kamu davasJ,. açmak yetkisine sahiptir,.Böyle ko.nun 

hükmü o lmaz. 

Onun gibi 9 ahldki redaatle hiç ilgisi olmoyan,Sosyal Si-

gortalara zamanında prim belgelerini vermeyen veya pdmlerini 

ödemeyenler hakkındn ka m~ da va sı açı lması 9 PTT i fe i lgi li aidatlo

rın öderimemesi halinde kamu davası açı lması, başka memleketlerde 
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emsaline tesadüf edilen konular değildir.Bunların mutlak surette 

ayıklanması lazımdır.Almanyada bir sulh haki r:ü senede yetmiş ı seksen 

bin kararname tanzim eder bu yolda. 

Bu i ti barla, bu maddeler ayıklanmadıkça mahkemeleri n .yükü

nü azaltmak mümkün değildir.Ben rakamları biraz evvel dile getirmeye 

çalıştım,bütün vilayetlerde de yaptığımız tetkikte aşağı yukarı ay

ni neticeye varmak mümkün, bugün İstanbul vi18yetinde 700 000 e yak

laştı derdest dava.Sırf kamu sektöründeki zorlamalar,yc::ıni mecburi 

davalar ve kanunlarda gereksiz hükümler sebcbiyle.,H.Jkimlerin b'u şe-

kilde davaların altından kalkmaları mümkün değil.Her insanın niha-

yet bir çalışma gücü var.Bu kanunlar ı::ıyıkl8nmadıkça netice meydanda-

dır. 

içtihatlar konue..:ı.,mutlak surette neşrini temin etmek gere

kiyor.~iz,Yargıtay Başkanlığına 9 mc:ısrafı bize ait olmak üzere,karar

lar yazılırken bir suretinin gönderi ırnesini istedik.Dedik ki ıPelür 

kağıdını göndereceğiz,posta masrafını göndereceğiz 9 kararlar yazılır

ken bir surette BaromuzEl gönderilsin,bunu neşredeceğiz.Olumlu bir 

sonuç alr:ıak imkanı bulunmadı. 

Üçüncü bir konu,malzeme konusu.Adalet binalarının durumu 

ve kullanılan malzeme.Bugün belki Türkiyede en büyük adalet binası 9 

ismine saray denile n bir bina, İİstanbulda var.Ankaranın durumu acık

lı,h-akilmten bütün meslekdaşlarım biliyor ve üzüntü ile ifade etmem 

gerekir ki Cumhuriyetin il8nından bu yana Ankarada bir adliye sara-

yının yapılmamış olması, gerçekten üzerinde durulacak ve belki de bir 

kısım neticeler çıkarı lması gerekli bir olaydır. İstanbul adliyesinde 

eğer barolar kc'lŞıt ve malzeme yardımı yapmazsa,kararlar yazılamaz. 

Bu da bir vakıa-. Bir kısım hakimlerin,makinelerini bankalardan te--. . 

min ettikleri de ayrı bir gerçek.Ado let bu duruma düşürülemez.Bakan-

lık ilk önce bütün bunları nazara alması l§z:ı.m gelir .. En iyi hakimi 
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tayin edintkn lemi yoksa, malzemesi yoksa ne ynpncak? 

Bu üç unsuru birlikte muayyen bir seviyeye, bir ölçüye çı-

karmnk imk3nımız olmazsa netice almamız gayet tabiidir ki ,hiç bir 

şekilde mümkün değildir. 

B. 
ız, İstanbul Adalet Sarayının bu şekliyle çalışma yetene-

ğine sahibolup olmadığını,yani bur::ıda adalet tevziinin mümkün olup 

olmadığını Üniversite yetkililerine tetkik ettirdik.Tıp Fakültesine 

mürac~at ettik,İçtimaiyat Falrultesine, İşletme Enstitüsüne müracaat 

ettik.Biraz vnktinizi alacağım, kısadır,raporlnr çok enteresan ol

duğu için ve aşağı yukarı yalnız İstanbul Adalet Sarayının değil, 

Türkiyede adalet dağıtılnn·bütün binaların durumunu gösterdiği için 

çok diklmte şayandır, o i ti barla izni ni zi alarak raporu aynen, net i-

ce kısmını okuyacağım. 

İlk rapor,Tıp Falrultesinin roporu; 

" Bina ,lmpasitesi üzerinde bir çalı~;şmaya zorlanmaktadır o 

Bunun içi n, şahıs başına gerekli hava çalı şma yerlerinde y~tersizdir. 

Adli ye bi na sı nda hava fevka lo de kirli ve tozludur. Bunlar, çalışma 

selameti, verimi ve bilhassa adalet gibi çok hassasiyet isteyen bir 

konuda mühim aksaklıklar doğurur.Bino.da her an için kapnsitesi üze

rinde bir insan· kitlesi ve gürültü olduğundan ayrıca adalet terazi--

si nin hassasiyeti bakımından dü'}ündürüçüdür. Gürültünün, i nsanı,n sinir

sel ve ruhsal sistemine olan tesiri,bugün birçok tıp dallarında önem-: 

li bir konu olarak işlenmektedir.V mühim kararlarda insanı yanıltı-
~ 

·~ cı bir faktör olarak belirmektedir. 

Ayrıca,bir amme davası açmak gibi çok önemli bir konuya 

eği lıniş olan bir insanın, savcı ları n beş altısının bir odada çalışma 

zorunda kalması da 9 bu _bakımdan üstünde durulma:ya değer11 deniyor. 

İçtimaiyat Enstitüsü ayni konudn, 11 her gün işi olan vatan-
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daşlnrdan ve ilgililerden mürekkep sıkıcı ve ezici bir.kalabalı

ğın~ büyük bir insan topluluğunun devamlı akı ş::ı.na 9 giriş ve çıkışı-· 

na sahtl.e olan Adalet Sarayı Binnsı genellikle bilinen sebeplerden 

her yıl artış gösteren ihtilafların ve davaların büyüyen hacmi 

karşısında,ihtiyaç duyulan yeni ilave kuruluşlarle. genişleyen ve 

sayıları artan adli mercileri,mahkemeleri ve bunlara bağlı görev-

lileri barındırınaktan çok uzaktı::::-. 

Sürekli oiarak zorlanan istiap haddi dolayısıyla iç te~

kilatta meydana getirilen ek ve tadillerle,İstanbul Adalet Sarayı 

binnsı çok a.caip ve B_;arip bir şekil almakta ve diğer yandan ka-

ranlık ve kasvetli bir manzara arzetmektE?dir. 

Görevlilerin ve halkın çalışamayacağı 7 dayanamayacağı 

bir takım ciddi sıkıntıların ve ağır şartlcırın mevcut olduğu hak

kındnki müşahede maalesef yaygındır." 

Asıında bu hüküm,T~rkiyedeki bütün adalet sarayları 

içindir.Hulruk FakültesiıUsul hükümlerinin bu binada uygulrımımaya

crığını,Çalışma Enstitüsü verimin bu binada nisbet bakımından dahi 

hesaplanamayacağını bildirdi.Bir başka açıdan rakam vereyim,her 

gün~ iki iş ünitesine alırsak,Cumartesi do.hilı;ınbir iş ünitesi var

dır.Hakim,odası olmEıdığı için,haftada aralıklarla yarım gün çalı

şır.Yani üç iş ünitesini değerlendirebilir.Geriye sekiz iş üni

tesi,dört kdmil gün boş kalır.Bu,ayni zamanda görev şuurundan 

uzak bir kısım hakirrılerin,-onu da i:ıfirıde etmeye rnecbnrurrı,. sığındık-

ları bir konu olarak ortada durmaktndır. 

Bu, adalet çevreleri ne ait ve Birliğin zorlapası gereken 

konular, ama sadece bu değil,adalet çevresinin dışında devletin 

zorlanması gereken konular var.Bunun bir tanesi, zamanı nda alınma-

mı ş ekonoııik ve sosyal tedbirlerin bütün yükünün, bugün adalet çev-
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üzerinde olduğu dı::ı bü gerçektir. 

Bi ru:ıenaleyh, bunle.rı n zomı::ınındı::ı n lı nmasını te mi n etmek, 

zamanında alınmadığı tı::ıkdirde de adnlet çevresine kabahat bulmamak 

gerektiğini de açıkça ifade etmek icabeder. 

Nihayet bir eğitim meselesi de ortadadır.Bugün İstanbulda 

aktif nüfusun hepsi davacı veya davalı.Bu rGkamlar eayet kesin • 
.u 

~ir milyon oktif insan var,altıyüz bin dava var.Tek taraflı davala-

rı bir tarafa bırakırsanız bir yarısı diğer yarısı aleyhine davacı, 

veya davalı& 

İka ettiği zararı kendiliğinden ödeyecek,hısımlık vnz:ıfe

lerini müdrik insanları,suç teşkil eden fiil ve hareketlerden kaçı-

nan insanları yetiştirmek l§zımdır,eğitmek ı§zımdır.Ama egitim ad

liyeye ait bir sorun değil 1 devlete ait bir sorun ve eğitimin başarı 

kazanması oranında toplumJ medeni toplumlar arası nda ancak yeri ni 

alır,Bü eğitime de devlet mutlaka zorlanmalıdır. 

Hepinize sa.ygılar sunarım. (Alkışlar) 

BAŞKAN- Efendim,başka söz alan ol~adığına göre saat 14.00 

te teplanmak üzere toplantıy~ a•a veriyorum. 

KAPANMA SAAT!; 12.45 
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İKİNCİ OTURUM 

AÇIIMA SAATİ ; 13.-30-

Bii.ŞKAN- İstanbulBo.rosu Başkanı Ferruh Dereli • 

BAŞKAN. Y.- Denizli Barosu Başkanı Aziz BehÇet Çomakoğlu. · 

KATİPIER- Dursun İspiroğulları -Yüksel Babür. 
1 

ır İçe dönük çalışmalar hakkında Baro Başkanları veya 

temsilcilerinin görüş ve dileklerinin bildirilmesi ve gorüşülmesi 11 

BAŞKAN- M-aıo.m olduğu üzere gündemin 5 inci maddesini gö

rüşmeye devam ediyoruz. 

Rtıtay Barosu Başkanı sayın Nabi İnal, buyurun efendim. -

HATAY BARQSU BAŞKANI NABİ İNAL- Muhterem Başkanlar; ' 

İçe dönük çalışmalarla ilgili olarak Hatay Barosunun ve 

şahsırnın görüşlerini kısaca arzedeceğim.İstanbul Barosunun bu konu-

daki çok kıymetli çalışma ları na~ fikirle}:;ine aynen katı ldığımızı da · 

bu arada belirtmek isterim •. 

İçe dönük çalışmalarla ilgili olarak Barolar Birliğinin 

eğilmesinde fayda gördüğümüz meseleleri kısaca arzediyorum.Bunlar

dan birinci ve.ikincileri Bursa Toplantısında Genel Kurul delegesi 

- olan arkadaşımız da orada arzetmişlerdi ,ancak bugüne kadar müsbet 

bir netice alınamamıştır. 

Bir tanesi,bilhassa Hatay,Adana, Mersin gibi o bölgenin 

avukatlarını ilgilendiren döviz mecburiyeti konusu var.Türk Parası

nı n Kıyınet i ni n Korunma sı hakkı ndaki 14 sayı lı Kararname her zaman 

av~katların karşısına çıkar~üç yüz 9 beş yüz 9 bin,üç bin, beş bin li

ralık vekalet ücreti için dffiviz alma 9 döviz bozdurma mecburiyetini 
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avukatlara yükler ve bunu yapmayo.n,yapamoyan avukatlar da ağıreec 

za mahkemesinde hakim karşısında hesap görürler ve mahkd.m olurlsr. 

Bugün Türkiyede bir kuyumcuya giden bir turist,bir ecuebi on bin, 

yüz bin,ilö yüz bin liralık. bir mücevher satın alır, bir doktora 

gider ameliyat olur,beş bin,on bin,yirmi bin lira para verir veya-

hut her hangi bir tüceara gider,dilediği miktarda alışveriş yapar, 

bunun hiç birinin dövizi ve döviz alım bordrosu kendisinden sorul-

madığı halde avulmttan,yaptığı işin karşılığı olarak döviz alma 

mecburiyeti yüklenir ve bunu almadığı takdirde de, mahkemeye gider. 

Bilhassa mesleğe yeni başlayanarkadaşlarımız bu konuda tecrübe

siz oldukları için maalesef devarıılı olarak bir yandan döviz malı-

kemesine çıkmakta, öbür yandan da disiplin yönünden gereği yapı 1-

mak üzere de baronun karşısına suçlu olarak çıkmaktadır ki, bu ko-~ • 

nuya Türkiye Barolar Birliğinin eğilerek en kısa bir zamanda b:i"-

çözüm yolu bulma sını diliyoruz. 

ıkinci olarak üzerinde durulrıınsı gereken konu da,-!byse .. 

ri sayın Baro Başkanının da a,_,zettikleri gibi,Sosyal Sigortala:r 

daki günlük kazançların yemiden ayarlanması meselesi. İık kuruluş 

dönemi nde bazı arkadaşlar bi lmemezlikten, bazı arkadaşlar muayyen 

tereddütlerden ve bazıları da geçici maddenin çıkmayışı yüzünden 

maalesef günlük kazançlnrını çok düşük olorak gösterrrüşlerdir. 

Bunların bir kereye mahsus olmak üzere yükseltilmesi veya dilediğj 

şekilde ayarlanması için Sosyal Sigortalarla t7masa geçilmesi ve 

bu yönde müsbet bir karar alımıasım diliyoruz. 

bu iki dileğimiz zaten Bursa Genel Kurul toplantısında ,_ 

delege arkadaşımız tarafından da arzedi lmişti. Bunlara bir an ev,

eğilinmesini istirham e·di.voruz. 

Devlet avukatları problemleri de, bütün baroların müşter, 
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bir derdidir.ü-niversite tahsilini yapmış,stajını yapınışıbir çok 

mahru'miyetler içerisinde yetişmiş,baroya knydedilmiş meslekdaşları

mız maalesef Personel Kanunu ve bugüne kadar çıkartılmayan karcırna

me hükümlerine göre de a~ıkatlık ücretini alomamaktadırlar.Gerçi, 

son olarak müjdeli bir haber gelmişti,ama mcıalçse~ kararnamenin 

çıkmadığını 9 çıksa bile çok cüz'i bir vekalet ücretinin bu avukatlo

ra verileceğiniayrıca işitmiş bulunuyoruz.Bu konuda da sayın Birlik 

Başkanının ve Yönetim Kurulunun üzerinde hassasiyetle durmasını te-

menni ediyoruz. 

Adana Barosu sayın Başkanının da bir nebze temas ettikle

ri gibi,stajyerler ve mesleğe yeni başlayan avukatlar gerçekten bir 

problem olmaktadır.lv1esleğe yeni atılan bu arlmdaşlarımJ.z tarncımen 

yoksulluk ve imkansızlıkla karşı karşıyadırlar. Ve bu mahrumiyet içe

risinde hnyatlarını idame ettirebilmek,korınl:::ırını doyurabi lmek için 

maalesef çeşitli yollara da mesle-k bakımından,mesleğinvekarına uy

mayan çeşitli yollara da başvurmak zoruuluğunu duymaktadırlar.Bir 

bakıma onlara hak veriyoruz,fakat öbür taraftan mesleğin vekarı,onu-

ru bakırnından,<:ığJ.rlığı bakımından da üzüntü du_yuyoruz. 

B:iz avukat olarak, barolar olarak, Barolar Birliği olarak 

bu ark~daşlara ı masleğe yeni başlayan arkoöoşlara iş olanakları sağ

lamak zvrunluğuc~ duymamız gerekir.Gerçi bu bir mevzuat meselesidir, 

kanun yoluyla ınuayy-en teklifler getirmek suretiyle bunlara hal ça-

resi bu!unabileoEği gibi, ilk ağızda,Türkiye içerisindeki kadrolu 

boş,münhal avukatlıkla:;:-ın Türkiye Barolar Birl;iğine bildirilmesi ve 

Türkiye l3arolar '.:i3irliğinden barolara yapılacak tô.mimlerle,yeni baş

leyacak arkadaş:L1Jra bu boşlukları n, boş yerleri rı duyurulması suretiy

le butılara iş seğlanması mümkün olnbilir .. Bunun dışarısJ.nda bir mev

zuat tJ.:~~işikliğ~: yle, mesleğe yeni başlayacak, ho.y~ta y-eni atı lacak 
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arkadaşlara muayyen sulh hukuk ve sulh ceza davalarının rnuayy-en 

ölçüler içerisinde barolarca d8ğıtılmasının,verilmesinin temini sağ

lannbilir.Bunun7bU bir tekliftir,incelikleri 9 şekli organize edilme

si, daha geniş bir toplantıda halledi lecek bir konudur. Yalnız fikir 

olarak bu yeni bEışlaynn arke:clcşlara iş sağlanmc:.sını ve kendi görü

şümüz olarak ta bu iki yoldan faydalanılmasını uygun görüyoruz., 

Bir de, yine içe dönük çalı::;ı-malar içerisinde bugün Tür-

kiyede on bini aşkın avuknt mevcuttur ve güney, Ankara bölgesi 9 Ege 

ve İstanbul bölgelerini ,Karc:ıdeniz bölgelerini alırsak oradaki avu

kat nisbeti çok yoğun hale gelmir}tir.Artık öyle zannediyoruz ki avu

katlar içerisinde de ihtisaslaşmayo önem vermek gerekir • 
.w 

~u ihtisaslaş-ma ve bunun ne şe~ilde gerçekleşeceği konu-

sunda da sayın Eirlit:tin,diğer dünya barolnrındn,diğer ülkelerdeki 

mevzuatı,usulü ve tatbik şekillerini nazarı itibara almak suretiyle 

bir tasarı hazırlaması, bunu önümüzdeki Ge:tl3l Kurulo sunması ve ora-

dan da alınacak tasvip veya daha olgun bir :;şekil getirildikten son-

ra tatbik şekline koymasında fayda görüyoruz. 

Staj yönetmeliği 9 baroları cidden bugüne kadar çok meşgul 

etmiştir,bir çok korışık problemlerle.karşı karşıya kalmışızdır.Bu 

güne kadar yeni bir .yönetmelik çıkmamış, eski yönetmelik tamamen 

tatbik ka abi liyetini kaybetmiş o lması na rağmen, man lesef bi zzarur 

tatbik edilegelmektedir.Eir an evvel bu staj yönetmeliğinin de çı

kartılması ve barolara kayıtlarda da her baronun nyrı ayrı usul tat

biki ve takibi değil,yeknesaklığın sağlanması 9 tek bir usul,tek bir 

şekle göre barolara kayıt 9 n&kil ve kayıt silmelerinin uygulanmasında 

,yi ne fayda görüyoruz. 

H~kim,avukat ilişkisi maalesef hiç te iç açıcı değildir. 

Kendi bölgemizde, iftiharla söyleyelim,bu ilişkilerde her hangi bir 
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sürtüşme yoktur,fakat bir çok yerlerde bizzat müşnhede ettiğimiz 

veya dinlediğimi~~bize anlatılan olaylar,hakimlerle avukatlar ara

sındaki münasebetlerin hiç te iyi olmadığıni göste:rmektedir.Bunun 

da en büyük nedeni bizce halörnler, avukatlık müessesesini, müdafaayı 

maalesef henüz kabul edip,hazmetmemişlerdir.Avukotın yapmış olduğu 

muayyen savunma hareketleri,bazen hakimlerce çok sert ve çok kötü 

bir ş eki lde lmrşı lanmakta, bu mesleğinvekarı bakımı ndan her halde 

hoŞ bir hareket o~aasa gereko 

Adliye .binaları içerisindeki avukatlara tahsis edilecek 

odalar meselesi de bir .problem olmakta devam ediyoroHatayda Kırık

han odası için başımıza gelen bir h§djse;tahmin ediyoruz ki bir çok 

i llerde de bir çok baroların başına gelmiştir ve bir hŞkim çıknıış

tır,bdç bir yetkisi olmadığı halde adliye binalarının idaresi taına-

ı:: mensavcıların e linde, savcilara ait olduğu halde ,h~ kim çıkmıştır,ya

zı ile,müzekkere ile,karakola bir müzekkere yazar gibi,jandarmaya bir 

müzekkere yazar gi'?i baroyı: bir müzekkere ~;azmak suretiyle, 11 odanı

zı elinizden aldım.'l:ebliğ oıunurıt deıniştir~Biz gerekli müracaatları

mızı yaptık ı gerçi müracaatlarır.u z derhal semaresini verdi ,Bakanlık 

işe el koydu,odamız iade edildi ama kırılan haysiyetimiz hiç bir za

man iade edilmedi ve buna i la vet en de Yüksek Haltimler Kurulu,yapınış 

olduğumuz,hakimin adliye binalarını idaresi ile ilgili vazifesi 

, olmadığı halde,vazifesi dışarıs~nda işlernde bulunduğu yolundaki iti

razımızı,şi~yetiınizi maalesef hakim hakkında yapılacak hiç bir iş

lem y-oktur diyerek reddetıniştir. 

Bu konuda da hassasiyetle durulması, Bo.kanlıkla gerekli 

temasın yapılarak her adliye binası içerisinde avukatlara bir oda 

tahsisi cihetine gidilmesi;üzerinde daha ciddi bir şekilde ilgilanil

mesi ~aydalıdır kanısındayım. 
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BTro lcırı n terıısi li mc s e lesi. Bu da bir çok zamanlarcb yi ne 

sürtüşme konusu oJnıaktodır.Kanundaki açık hükme,baroların resmi tö-

rc:mlerde Cumhuriyet Sc:ıvcılarının ynmnda yer c:ılacağı açık hükmüne 

rağmen,maalesef bir çok yerlerde protokolün tatbik edilmediği,buna 

aykırı davrcınıldığı görül,-nektedir.Biz de bazı örnekleri oldu,çeYir-

dik, ko nun maddesi nden bahsetti k, ikc:z etti k, i h tar ettik, en nihayet 

bu Hat:1yda yer etti ama 9 s orduğumuz diğer bir· çok vi 12yet ler do henüz 

bu tatbikatın y::::pıl~nadığını görüyoruz.Bcıroların temsilinin de 9 avu---

katların 9 boronun kendini saydırması bokır;n ndan önemli olduğu kanı-

sınd2yız. 

İçtihotlar c:ıcselesi de Borolar Birliğini n 9 üzerinde has sa--

siyetle duroası gereken en büyük problemlerinden biridir.Maalesef 

içtihatların teminir:ıde büyük güçlükler,büyük sıkır:ıtılar içerisinde

yiz.Gerçe yine Erdoğan bey yan yan bo.kıyor,para diyor,bu para mese

lesi ama bu para r.ıeselesinin yanında bu içtihatların da bir an evvel 

Türkiye Barolar Birliğince ele alınmak suretiyle çıkartılması,tah-

min ediyoruz ki poranın temininde de biraz foydalıolur. 

!eni,B rlik binası alınmıştı~,hayırlı olsun, çok güzel 

. bir te~cbbüstür.Temennimiz,kısn bir zam.srıdcı bu binanın Türk avukat-

larına yakıs:ır bir şekilde yeniden inşa edilmesi ve bu inşaat sıra-

sında?taşradan gelecek avıJ.kc:ıtlorın çalışmalorı,dinlenmeliri,ve is-

tirDhatlerinin sDğlanması b:cıkımınden çeşitli bölmeleri de ihtiva ede

cek şekilde bir ideal projenin hazırlanması suretiyle yerine getiril

mesidir.Bu büyük bir projedir.Bir paro meselosidir.Ben çDhsen bunu 

da içe dönük çalı~1malar içerisinde gö.2mekteyim ve Hatay Berosu adı

na da konuştuğumu ifode edeyim,asgeri her avukottan yüzer lirn veya 

Birliğin bir kere ve mahsus o lacak bu, Birliği n tokdir edeceği, tensip 

edeceği miktarı,bunun Genel Kurula da götürülmesi bir zorunluk değil-
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dir, bir temenni şeklinde alınır, barolara intikal ettirilirse 9 barolar 

teberru şeklinde bunu toplarlar,her avukat yüz veya yüz elli,iki yüz 

lira vermek suretiyle bug-:-ün_ bir veya iki milyon li~a paranın toplan

ması bizce işten değildir.Yani benim kanaatim budur.YeteL ki prob-

lem _anlatılsın~dava benimsetilsin.Benimsendikten sonra bugün her 

avukatın bir kereye mahsus yüz lira vermesi hiç bir mesele değildir, 

yüzliradan bir inilyon lira eder asgari ve bu da zcınnediyoruz ki işe 

başlamak için hatırı sayılır bir para olsa gerek. 

Bir de şu konu üzerinde durulmasında yine fayda görüyoruz; 

yine· maddi ya ta. taalluk ediy-or ,3ri ne avukatların sosyal güvenlikleriy

le ilgi lidir,Sosyal Sigort::cl8rın bize pek büyük bir şey vereceği k:a

nısında değiliz. Sayın Başkanımızın da buyurdukları gibi bir çok şey

ler söylendi,avukatlar haksız menfaatler sağlıyor dendi,şu dend~,bu 

dendi ama bize pek büyük _bir ~-ey sağlayacağı inancında değiliz.Ver-

diğimizin bile karşılığını bize vermeyecekler.Bunun yanındn,gerçi 

bir çok vilayetlerde vardır yardımlaşma sandıkları,yalnız,bu-nlar 

bir kaç büyük vilayete münhasırdır ve diğer illerimizde kurulmcımış

t:ı.r,kurulsa bile küçük avukat sayısı olan yerlerde başarı sağla.yaca-

ğ:ı. zordur.Bu itibarla Türkiye çapında bir avukatlar yardımlaşma san- ~ 

dığının kurulması ve buraya da yine ya Sosyal Sigortalarda knbul edi-

len günlük kazanç üzerinden,yahut yeni verecekleri bildirim üzerin

den,günlük kazançları üzerinden muayyen bir prim kesilmek suretiyle 

bir pnra yatırılmDsı ve netice itibarile muayyen bir hizmet dönemin-

den sonra ayrılacak avukatlara ikramiye ve aylık bağlnnmak suretiyle ~ 
'fı 

hiç olmazsa avukatların sosyal güvenliğinin ikinci bir yardımlaşma 

sandığı ile daha kuvvetlendirilmesinde yine fayda görüyoruz. 

Son olarak bir .nokta üzerinde çalışılmasında yine fayda 

görüyoruz.Burru biz şahsen,şahsi bir engelim nedeniyle Hukuk Kongresi-
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ne katıl8mamıştık,yalnız te Jgrofla da bildirtaiştik, bir fı.vuk.:~tlar 

günümüz var ,fa1mt bu moa lesef tatbik edilmiyor, oderniyoruz. Yo bu 

Avukat lar Gününü '1'u:cki \re çapında (5 Ni sn nda) tatbik etrJek v·e bunu 

bir boyram havasına büründürmek suretiyle vc:rlığımızı duyurma olana-
ü 

ğı nı arayalı rı veyahut Bukuk Kongresi nin tonlandığı tarihi ukuçular 
ı~ 

Gün-Lt ve Bayramı olarak i lan etmek suretiyle bizi m önderliğiniz a 1-

tında hukukçunun, huk:u[,"Un ve avukatı n sesi ni ve varlığını duyurmaya 

çalışalı m. 

İçe dönük çalışmolar içerisinde sayın Ba:;kcınımızı.n ve Yö-

netim Kurulunun bu konular üzerine eğilrnek suretiyle bizlere yardım

cı olacağı kanısındayız.Hepinizi saygılorımla selamlarım.(Alk:ışlar) 

BAŞKAN-Efendim bas;ka söz isteye-n?. Gündemin 5 inci maddesi 

üzerinde ba:;kaca söz isteyen bulunmodığ;ımı göre gündemin 6 ıncı 

maddesine geçiyoruz. 

11 Birlik•Baro. ilişkileri hakkında Baro ve Birliğin 

istek: ve teruennileri 11 

BAŞKAU·- Göctişon Başkan veya temsile i leri n bir kısmı bu ma d-

deye de tem<:ıs etmek imk9nını buldular.Ayrıca bu madde ile ilgili 

olarak görüşmek isteyen meslekdoşım var mı efendim?. Yok • 

. Olmadığınn göre,Birliğin görüşünü rica .edeyim efendim. 

Buyurun sayın Bigat. 

TBB GENEL SE'KRETERİ Av.EHDOGAN BİGAT- Mu.hterem arkodaşlar 

Türkiye Barolar Birliği' Yöneti m Kurulu, kuruluşunun 3.yıldönümünde 

bugüne kadarki çalışmalorda barolarıtııızın yakın işbirliğinden ve 

yardımlarından içtenlikle minnettarlığını ifade eder. 

Eskiden, Adalet Bakanlığı tarafındon yürütülen işlerin, 

Birliğimizo devri nden sonra, eskisi ni aratmnyacak ölçüde ve daha seri 

bir çekilde işlerin düzenle yürütülmesi şüphcsiz,barolarımızın içten 
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i lgi leriyle sağlarrabilmiştir .Bu yöndon bu karşılıklı istekler maddesi

nin Yönetim Kurulunca gündeme korıma sı nı n e sa s amacı ı bundan sonraki 

çalışma ları mı zda barolarımı zın e l;:sik tcrnflarımı zı bize bi ldirrneleri 

ve bu hata lı hareketlerimi zi, noksnnlarımızı ikmal edebilme imkanını 

sağlamak içindir. 

Değerli arkadaşlarımı~, bundan evvelki gündem maddesinde 

bu konuda da isteklerde bulundular.Steno i le teype o lınıyor, Yönetim 

Kurulu,üzer:inde gereği gibi duracaktır. 

Bu vesile i le, bugüne kadarki çalışmalarda bizim barolarımıs-

dan bazı ricalarımızı da iletmek için izninizi rica ediyorum. 

Birinci konu,avukatlar listesi konusu.Yasamızın 75 inci mad

desinde 9 baro yönetim kurullarına, bölge içindeki avukatları nın listesi

ni 3l Aralık tarihine kadar düzenleyerek,Anayasa Mahkemesine,Yüksek 

Mahkemelere, Adalet Bakanlığına, Türkiye Barolar Birliğine, diğer 

barolara,bölgesi içindeki r.ıahkemelere,C.Savcılıklar:;.na, en büyük 

idare amirine,d:iger yargı mercilerine, noterlere,iora ve iflas daire-

lerine gönderilme yüktimlüğü verildiği bilimrıektedir.Avukntlarla ilgili 

konularda ~irliği mi zin kuruluşundan sonra, mahkemelE!rden, diğer resmi 

dairelerden ı hatta yurt dı çı nd ::ıki te:;;ekküllerden avu1:at lar la i lgili 

bilgiler istenmekte ve bunun i-çin de bu listelerin B _·l:iğimizde bu-

lunması zorunluğu hissedi 1mektedir. 

Bu listelerin ayrı bir önemi 7 ikinci Gec.f l Kurul toplantısın

da hepimi zce bilindiği üzere baroları n, birlik kefwneklerinirı tesbitin

de esas,3l AralJ.k tarihirıdeki bu listelerdeki avukat adedidir.Bu iti-

barla,GenelKurullarımız Ocak ayında toplandığıno ~·öre,tahmini olmakla 

beraber, bütçmizin, Barolar Birliği Genel Kurıcıları Ocak ayında toplan

dığına göre barolarımızın Aralık ayında bu :ıvukat c:ıdetlerini bildiren 

listeleri bize zsmanında göndermesi, tahmin:i olmckls beraber bütceleri-

l 
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mizin daha samimi ve içten olarak düzenlenip Genel Kurula sunulması 

imkanını balışetmesi açısından da öncr:llidir. 

İkinci konumuz, naki ı karDrları ve adrestir.Avukatları·n nak-· 

le dildikleri barolardan yazı gelmeden önce 9 eskiden kcıyı tlı oldukları 

barolardan kf1yıtlarının silindiğine dair ycızılar nlınmakta,kayıt;yeni 

kaydedildikleri barolardan ise listeler,zamaqında ulaşamamaktadır. 

Bil.ı."ıassa bülteni n ve diğer avukatlara direkt yoll.::ıdığımız yazı ların 

zamanında ulaşahilmesi ~çısından,Yasamızın 69 uncu maddesine göre, 

naklen yapılan kayıtlarla birlikte,:yeni arkadaşlcırın,yoni yerlerdeki 

büro adreslerini n bildiri lmes:i de çok ygrorlı gör1Hmektedir. 

nirliğimi z, kurulduğu günden kısa bir süre sonra bütün avu

katlarınazın s.i ci ı kartlarını bastıruş ve doldurulup iade eui lmek 

üzere barolarımı za göndermiş bulunmaktadır .Avulmtlarımızın bir karto-

teks sistemi içinde Birlikteki soyadı alfabe sırcısına göre düzenlen

miş bu kartlnrın do hepimizce bilindiği üzere meslekle ilgili evveliya 

ve onun dıs::ında sosyal güvenlik konuları da yer a lmaktadır .. Bugün 

57 baromuzdan 41 bsromuz,ş§yanı şükro.ndır,sicil kartlarını düzenleye·

rek göndermiştir.Bunun dışında 16 boromuz henüz bu listeleri yollama 

imktınını bulamamıştır .Demin N abi bey bana ta kı ldı lar, mali imkan diye, 

biz de Birlik Yönetim Kurulu olarak bilhc:ıssa baroların merkezlerinde 

yaptığımız toplnntılarda bizzat müşahede ettigimi z üzere, baroları mı •. 

zın katip vesair mali imkanlarını müdrikiz.Fakat, demin arzettiğimiz 

konularda ve bütün avukatlarımızın adedinin burada bulunması ve gün

lük nakil,vefat,kayıt silme 9 mesleği terk gibi konulardaki deği:;iklik

lerin de Birlikçe bu kartlara günu gününe işlenebilmesi bakımından 

.._ çeşitli genelgelerle teki t etmiş o ldu~umuz bu konuyu Başkanlarımı

zın huzurunda da tekrar etmeyi zorunlu görüyor:,lZ o 

Sosyal S-igortaıarla ilgili gündem 9 ayrı bir maddede yarın 
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uzun uzadıya taıt şılncaktır ve Yönetim Kurulu:mzun hazırlamış 

olduğ-u rapor da değerU arkadaşlara tevzi edilmiş bulunuyor. Bura

da görüleceği i.izere,Sosyal Sigortalar Kurumunun son genel kurul 

toplantısında 9 avukatların adedi açısından bazı rakamlar ortaya 

atıldı.Bu itibarla,Sigorıliaya bağlı avukatların adetlerini,ve öde

nen prim miktarlarına karljlı yapılım çıkışları zamanında karşılaya

bilmek için,Birliğimizin sosyal güvenlikle ilgili avukat adedi 

hakkında ve ödenen primler hakkırıda zamanında bilgi sahibi olma-

sında büyük fayda mütalaa edilmektedir. 

Bu açıdan,sosyal Sigortalar şubelerine verdikleri bilgi

leri n birer nüshasını barolarımızı n, Birliğe göndermeleri, Yöne~iro 

Kurulumuzun önemli bir ricası olorak to.kdirlednize arzedilir.-

Sosyal güvenlikle ilgili yeni katılan arkadaşların prim 

bordroları vesaire tip sözleşmeye göre, Sigorts Kurumuna gönderi

lirken bir nüshasının da Barolar Birliğine gönderilmesi.Üç ayda, 

bir ve her döhem için. 

Sosyal güvenlikle ilgili en sahih bilgilerin Birlikte 

zamanında bulunm ası amacına dayanıyor bu isteğiroiz. 

I1ğer bir konu,itirazlar.Baro yönetim kurulu karsrların

dan, Türkiye Barolar Birlitçi Yöneti m Kurulunca itirazen incelenecek 

olanlar hakkında da Yönetim Kurulumuzun bazı istekleri mevcuttur. 

Bunlardan birincisi,itirazların süresinde olup olmadığının tesbiti 

yönünden,tebligat evrakının mutlak surette dosya içinde mevcut bu~ 

lunması ve Yönetim Kurulumuzun aldığı bir ilke kararına göre,ka

nunda itirazların Baralar vasıtasıyla Birliğe gönderilmesi öngö

rülmekle beraber,doğrudan doğruya Birliğe gelenlerde dosyaları 

istiyoruz, bar?lara gelenlerde de dosyalarla birlikte bize \adesini 

rica ediyoruz.Bu i tibarla 9 postaya veriş tarihleri ni 15 günlük süre-
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ni n tesbiti bakımı ndan Yöneti m Kurulumuz esas almıştır. Bu i ti bnrla, 

tebligat evrakının ve posta ile gönderilenlerde posta damgasını muh

tevi zarfların da dosya içinde bulunmasının rica edi lnıesi. 

İkinci konu, bs.rolara verilen bazı itiraz dilakçelerinde 

baro başkanu veya yönetim kurulundan veya genel sekreter arkads.şımı

zın havalesi ile ilgili birtarihten başka bir kayıt bulunmamakta

dır.Bunların mümkünse baro resmi kayıtlnrından geçiri lmek suretiyle 

ilerideki itirazlarda,Tianış~aya giden devalarda süre açısından bir 

eksikliğe maruz kalınnmaması diğer birricamızdır. 

İtiraz dilekçelerini n, baroya gelenlerin genellikle uygulan

dığı üzere mutlnk surette dosya i le birlikte Birliği miz e gönderi lme·

si bu konudaki üçüncü ricamızdır. 

Baroların bazı itiraz konularında tetkik ve karara bağlama 

sürelerinin bir ayla sınırlandığı bilinmektedir.Bu itibarla,bir ay

lık süre geç tikten sonra 9 i tirozlar kendi li ği nden reddedi lnıiş sayı

lacağından ve itiraz süresi de o torihton boş la:n:ıcağından, itiraz sü

resi geçtikten sonra karar verilmemesi hususu, üzerinde durduğumuz 

ve rica ettiğimiz ayrı bir konudur.Çünki,bBZ:L barolarda şöyle uygu

lamalar oldu,itiraz hakkında baro yönetim kurulu bir karar verdiği 

halde ve bu kl::ırora da ilgili itirEızını y-önetim kuruluna yaptıktan 

sonra dosya istendiğinde ,yönetim kurulunun bir aylık süre geçtiği 

içi n e ski knrarımızı ka ldırdık, itiraz redded~ lmiş sayıldı şeklinde 

ikinci bir karar ittihaz ettiği görülmüç;;tür .. Yönetim Kurulumuz,ilk 

süresi geçtikten sonra d8hi olsa 9 i tirazın tetki k edilmi ş o lr.aa sı ve 

bunun muhatabına, ilgiliye tebliğ edilmesi üzerine,itiraz hakkının 

kullanılmış olmvsını ikinci bir kararla ortadan kaldırılam<wo.cağı 

görüşüne daynnarak, bu itirazları tetkik etmek mec buriyeti nde kalmış

tır. 
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Bu itibarla süre geçtikten sonra itirazların karara Thağlan

maması,Yönetim KuruJumuzun ay-rı bir ricasıdır. 

Kayıt silme kararl~rında savunma alınması 9 Kanunumuzun 71 

inci maddesi hükmü gereğidir. Adalet Bakanlığı da, Birlik Yönetim 

Kurul~nu-n,savunma alınmayan dosyalarla ilgili kararlarını onamamak

tadır.Bu itibarla,savunnıa nlınması,Yönetim Kurulumuzun Kanunun 71 

inci maddesine dayalı bir hatırlatması o Jmasından ibarettir.Ancak 

bu konuda öğle tatilinde Sivas Barosu Eaşkanı sayın Ayhan İlgün ve 

Erzurum Barosu Başkanı sayın Dursun İspiroğulları ile aramızda yap

tığımız konuşmada,bu arkadaşlarımızın ayrı bir uyarmaları oldu. 

Arkadaşlarımız,Kanunumuzun 65 inci maddesinde,baroya aidat ödenme

roesi sebebiyle kayıt silmelerde savunma alma gereği olmadığını ve 

bu kararlara itirazın da mümkün bulunmadığını hsklJ. olarak ileri 

sürdüler. 

Bu hüküm~Kanunda synen arzettiğimiz şekilde mevcut olmak-. 

la beraber,72 inci maddede Levhodnn Silmeyi Gerektiren hallerin E 

fıkrası zannediyorum,baro yıllık keseneğini ödememiş olmadır.?l in

ci maddede,72 inci madde uysrınca kayıt silme kararlarının verilme

den önce baro yönetim kurulunun hem yo.zılı sEıvunma almasını,hem de 

çağırıp dinlenmesi gerektiğini hükme bağlamıştır.Arkadaşları~z bu 

iki çelişik hüküm içindBn 65 inci maddenin kayıt silmede bir tedbir 

kararı mahiyetinde olduğunu,bu itibarla baro yönetim kurullarının 

65 inci maddeye göre,aidstını ödemediği sabit olan bir meslekdaşırnı

zın kaydını savunma a l~aya lüzum olmadan silebileceklerini,para öden

diği takdirde yeni bir giriş keseneği ödenıneden otomatik ü.;reliğin 

devam edeceği de na zara alınırsa, bu ş eki lde hareket etme leri ni n tat

bikat açısından ve tahsil~tın daha kolaylıkla yapılabilmesi açısın

dan yerinde olduğunu belirttiler. 
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Ben :;ahsen bu görüşe kntı lı yorum. iörıeti m Kurulurıo bu ko

nuda bir i lke kararı alınası ho.kkındcıki her iki baro başkanı c:ırkada

şımızın şifahi ricalarını da götürmek göreviDiz olocaktır.,Yalnız, 

böyle bir korarda mutlak surette 65 inci maddeye göre kayıt silin

diti belirtilirse,yap~ları itirazlar zanrıederim ki bu yönde itiraz 

.olsnı:ığı olmadığı' gerekçesiyle de yönetim lru.rulunda reddedi lebilir. 

_: Diğer bir korıu,soruşturma,tc:thkikatlarb i.lgili olarak 

141 inci madde hükrııününı b-ara yönetim kurulunun ttlyin ettiği muhak

kik üye arkadaş tarafından daha derin ve delillerid leh ve aleyhte 

olmak üzere t2maıniyle to larıması,o gik1yetle ilgili şahitlerin ve 

onun dışındo. diğer belgelerin tmnat:üyle toplcınarnk gönderilmesi, Yö

netim Kurulunun ay-.rı bir ricasıdır.Bn rioayı burada tekrarlomnya 

götüren sebeplerden birisi,bir baro mırıtokamızda bir mahkeme agırce

za başkonının vaki çik8yetinirı te"Çkiki ve k:ır:;_ro bnğlanması sonunda~ 

o yer Cumhur i vet savcısı m. n yaptığı· i tirazdo yalnız avulmt nrkadaşın 

gösterdiği delillerin dinlendiği;şikayet,rnahkec1e ile ilgili olduğu 

bolde mahkeme üyelerinin ve savcının ve diğer ilgililerin ifadesinin 

alınmadığı noktasınde itiraz edilmiş olmasıdır.Genellikle 141 inci 

maddenin znten hükme bağlo.dığı bu konuyu ho.tırlotmcıyı' dcı görev sayı~ 

yoruz. 

Yöneti m Kurulumuz, becrolerın ortak görüşleri ni sa ptar:ıa açı

sında gerekli titizliği göstermekte ve resmi merciierden diğer bir 

çok yerlerden istenen bilgilerde re'sen hareket yerine,genellikle 

barole.rımı zdan da kendi kancwtleri ni i'Stenıektcdir. Bu itibarıcı, bu gö

rüş isteklerinde karıunun emrettiği mant\da ortak görüşü saptayabilmek 

için,isteklerin kısa sürede i ~tilmesini yarorlı görvyor ve rica edi-

yoruz. 

Diğer bir konu, bsrolcrımzın da B::rolnr Birliğinden görüş 



-84--

isteıcıerini cevaplmna mecburiyeti K::nunumuzun 110 uncu maddesiyle 

hükme bağlanmıştır. Yöneti m Kurullmuz. i leride i tirozen inceleme du-

ruraunda oldu[,ru konularda bar o ları mı zın i stek ı görüş i stekleri ni cevap-

larken~müşkül durumda lmlmaktadır.Bu itibarlcı,genellikle ileride 

itira zen Yöneti m Kurulunun incelome konusu yapa bileceği konulardaki 

Birlik görüşü isteklerinden mümkünse vazgeçilmesi rica edilmektedir. 

s1'ajyerlerle ilgili konularda,Avukatlılc Ko.nununun 17 inci 

maddesi nde belirli o lan evrakı n 1 bunl::ırı n çokluğu hokkı ndeıki şik~:yet

lere katılıyoruz.Kanun değişikliğinde nazara o.lıno.cak birkonudur.Ni-

tekim Yöneti m Kurulumuz gerek bD. ro lardan ge le n, gerek kendi tes bii; et

tiği konuls.rda, gerek şahsen. avukatlardan ge le n konulardnki ,yeni 

Avukatlık Kanunu deği çdkliği hakkı nda ayrı bir dosya tutmakta ve bü

tün dokümanlnrı bursda toplar::ıo.ktc:dır. Ancok bugün Kanunun ı 7 inci 

maddesinde belirtilen evrakın,asılları barodaki dosyasında s-aklan

makla birlikte birer örne~inin Türkiye Barolar Birliğine gönderilme-

si gerekmektedir. Bazı bnro larımız,aslını Barolar Birliğindeki staj

yer dosyasına göndermekte ve barolarda bir nüsha bulundurmamaktadır. 

Bundan da şöyle aalcınca çıkıyor,arke.daş stajını bitirip te avukatlık 

kararı verildikten ve Adalet Baknnlığı onayı no gönderi ldiği zoma n, 

Adalet Bakanlığına gönderilecek dosya bulunmuyor.Bu itibnrla,Bcırolar 

Birliğinden dosyanın Adalet Bokanlığına göndori lmesi veyahut ta ona

ma için gönderilmek üzere istenip,tekrar Adcılet Bakanlığına gönderil-

mesi gibi yazışma lcıra ve sto. jyer arkad2şın mesleğe baş lamasında da 

gecikmelere sebep olUnmaktadır. ~ 
Bu Hi barla, 17 inci modde:ye göre stajyerlerle ilgili ev-

rak asıllarının barolardaki dosyalcırındo saklonarnk 9 ancok birer ör-

neğinin Birliğe gönderilrııesini rica ediyoruz. 

Ruhsatnameler 9 Birliğimizin titizlikle üzerinde durduğu bir 
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korıudur ve % 99 ol:JrDk ifade ediyorum sabah gelen ruhsat istekleri, 

o gün tomo:ıloncrnk akşam post:::ılonmaktodır.Bunun için de gerekli gay·· 

reti gösteriyoruz ve bunda da bo.şorı lı olduğumuza da inanıyoruz .Arı

cak, bazı evrak eksiklikleri, bu konud::ıki gecikme lere sebep o lo. bilmek

tedir. Bu itibar la, şimdi arzedeceği m evreıkı n torna m olduğu te tki k edi 1~ 

dikten sonra ruhsatm:ımelerin gönderi Im esini ri ca edi.voruz. 

Ruhsatname için gerek.li bilgiler; 

Stajyerin adı,soyadı,borosu,do[;um tsrihi,baro yönetim leu

rulu karar t2rihi,karar numorası,baro sicil nurıwrası,Adalet Bakanlı-

ğı onay tarihi, onay numarosı 9 Türkiye Bc::rolor Birliğine ödenen 100 

lira ruhsat para sını n ödendiğine ds ir banka de kon tu ve iki tane de 

cübb-eli {altı-dokuz eb::n1ında) resim.Bozı borolcrdon, genellikl~ şim-

di önlendi zannediyorum,vesikolık resim gönderildiği,hatta boy res·· 

minin gönderilcliğine de şahit olduk geçmiş tecr'~;~belerle.Bu noksan

ların tamanianarak gönderilmesi ı en önemli konulnr, mesela doğum ta-· 

rihi ,arkadaşlnrın bonn verdiği nota göre ,yönetim kurulu kar.n:k tarih 

numsrası,Adalet .Bakanlığı onayları unutı.ür~al~ta genellikle.Bunıarın 

tamamlanarak gönderi ıcıesi. 

Ayrı bir konu,bilhossa .bu arada bazı baro başkanlıkların

da değişikilkler oldu, bazı arkadoçlarımız noter oldu ı bazı barolarda 

da fevkalade toplarıtı.lo.rda değişil-::lik oldu.Biz r::ıalurıru aliniz,kanun 

emri olarak ruhsatno.malere boro başkanının ismini yazıyoruz.:B,akat bu 

değişiklikler 9 bize zamanındD iletilirse ruhsatnameleri ki ·yüz lira 

karşılığı nda veri ldiğ:i ne göre gerçek bor o başkenı veyahut ta olmadı

ğı zaman ba?kEm v-ardımcısı adına doldurma olnrıağırıa sahiboln:ıomız ge

rek:iyor .13u konudnki deği)ikliklerin de zaten Bnrolnr Birliği ne bi ı

dirildiği görülmekte ama ruhsat açısından d2,h2. kısa sürede bildiril

mesini de rica ediyoru~. 
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Sayman arkadaşımız burada o Jmadığı için onun adınn da 

bazJ. Yönetim Kurulu ricalarını iletmek istiyorum.Birlik keseneği ko-

nusu,bu toplantıda genellikle bo.ro başkanlarının bizdenıbize tokad

düm ederek bina alınc'ası sebebiyle ortaya t.ıttıklnrı t'eklifler hakika

ten Yönet~m Kurulumuzun ş~kranlarını mucip olmuştur,şükranla karşı

lanmıştır .• Malümu aliniz,2.Genel Kuruhnuzun knbul ettiği taksit sü

releri Ocak,Ni san, Temmuz ve Ekimdir .Bu itibar la) içinde bulund~ğumuz 

dönemde Ocak ı Nisan ve Temmuz kesenelderi muacceliyet kesbetmiş durum

dadır.Ekim keseneği de Ekim ayı başında ödemıek durumundadır. 

Barolarımızın bugüne kadar kesenekıeri zamanında göndermek 

suretiyle gösterdikleri i lp;i, hakilmten mali bir ro.hatlü: sağlanması 

yönünden büyük etki ve rahatlık sağlamıştır.Kısa sürede bina satın 

alınabilmesi ı barolarımızın keseneklerini zomanında göndermeleriyle 

mümkün olabi,lmiştir.Yeni t.ılınan binamız iki milyon lirayo satın alın-

mıştır,binamız için bir milyon lirn pt.ıra peşin olarak ödenmiş,ve 

bakiye ipotekli borcumuzun vadeleri de arzedeceğim şekilde 10.10 

1972 de 250 000 lirn,ıo.l.l973 te 250 000 lira,l0.4.l973 te 250 000 

lira ve nihayet 10.7.1973 te de 250 000 lira olmak üzere birmilyon 

lira ve dört taksite bağlanmı9tır.Yıl s0nuna ıradar barolarımızın 

göndermesi gereken Ekim son taksiti dahil olmak üzere Birliğimize 

olan borçların tutnrı ise 700 640 .025 liradır.Bu 700 640 liranın 

Ekim ayın içinde tahsi 1 edi le bilmesi, Birliği mi zin bu borcu rahatlık

la ödemesini kolaylaşt:ı.rncaktır. Bu itibar la 9 değerli baro başkanları

mızın,ayrıca emreden arkodaçlara liste halinde borçlarını bildirmek 

durumundayız, li st esi var ,Ekim ayına kadnr ınuaccel:iyet kesbetmiş 

olan üç"Uncü taksiti, evvelki senelerden de varsa göndermeleri ve 

Ekim ayında da diğer senelere nazaran öncelikle göndermeleri hususun-

da not alırlarsa minnettar kalırız. 

l 
i 

4 
1 
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Benim tesbit edebildiğim ve size arzettiğim bunlar.Başka 

bir emriniz olursa onu da rica ederim.Beni dinlediğiniz için te-

şekkürler,soygılar sunarım. 

BAŞKAN- .. Bu açıklama lar la· i lgi li olarak söz isteyen arka-

daşımız var -mı ef~ndim?. 

Sayın Gözübüyük,buyurun. 

KAYSERİ BAROSU BAŞKANI ÖMER GÖZÜBÜl'ÜK- Efendim, esasen çok 

yorulan arkndsşlarıınızdan birisi olarak Erdoğan beye 9 bilhassa yaptı

~ı bu izahatta n dolayı teşekkür eder i rıı.Ancak 1 bendenizi n bazı tered-

düt ettiği_m. noktalar var, onların burocb tartışı lması nın bir prensi

be bağlanmasındn fayda mülahaza ec1iyorum.Onun iqin arzedeceğim. 

Bu.ıAvulmtlık Kanununun emrettiği liste,avukatlar listesi 

mevzuu var.1blı1mu aliniz bu Knnun.da adli yıl başındaki mevcutlnrının 

li st esi denmektedir. Bu adli Y7 1 başı tabiri tefsire' bağlıdır,yasa lar

da sarahaten gösterilmemiştir.Aına adli arn vermeden sonra yeni adli 

yilın açılışı 'dolayısıyla falan diye toplantılar tertibedilir,konuş-

malar yapılır 9 niye dayanır bu? B-elli değil. 

Onun için, bunu hem o bakımdan da mahzurlu görüyorum bende

niz ı yani adli ara vermenin sonunu, adli yıl başlangıcı olarak kabu l 

ederek liste y2pc1ayı ın~hzurlu görüyoruın.Birliğin aleyhinedir,çünki 

o zamanki mevcutıa ,Aralık ayındaki mevcudumuz farklıdır.Devamlı ola-· 

rak?kesenekbakıınından da cıleyhine olur.Barolarda muhtelif tatbikat 

gt:Ssterir bu.Onun için bence 31 Arolık ~ıevcudunu esas alarak liste.ba-

sı lması konusunda anlaşırsak, bunda fayda 0lur. Yanisene sonundaki mev-- · 

cudumuza göre listemizi basnlım,zaten kesenek te ona göre tahakkuk 

ettirildiğine göre Bir li kçe, bir ahenksizlik ol!'!Iaz. 

Sicil ~artlarını göndermeyen b2:rolardan biri olarak ben 

özür dileyeceğim.Ama daha önce yer kifnyetsizliğindenbahsile,hatta 
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rica edenler olmuçtu ki YörıetiG1 Kurulundan, biraz geç gönderin,ye

rimi z yok diye. 0 bokımdnn gee i :ctirdik 9 yoksa hepsi ho.zır •1'akdim ede

riz.DiSer barolar da hazırladı zannediyorum. 

Şimdi diğer bir konu,Avukatlık Km'lununun 141 inci madde

siyle i lgi li olarak Yönetim Kurulunun tavsiye mahıyeti nd~ki görü

şüne katılmayscağım.Muhakkak 1 muhaklcik üye tayini suretiyle tahki-

katın derinleştirilmesi bir lmnuni zorunluk değildir. Ve o lrnemak ge- ~ 

rekir.Yönetim kurulu lüzurn görürse bir üyesini to.hkikata memur 

tayin edebilir.Bazen o kadar mesnetsiz şik§yetler ve ithamlarla 

barolar karşılaşmaktodır ki, buna bir muhakkik tayin etmek bi le fu-

zuli bir tasarruf olur. 

Onun için,bendeniz kotı1ar.1ayacağım,mazur görsünler.Baro 

yönetim kv.rulu,işin önemi bakımından lüzum görürse muhakkik üye 

tayin etneli,yokso tatbikatta aldıuğu gibiıki İstanbul Barosu da 

ayni şeyi tatbik eder,savunmoyı alır,iddic:ı ve savunmayı aldıktan 
lüzum görürse · · 

sonra/yönetim kurulu muh2.kki k tayin eder, yoksa işi kareıra bağlar. 

Çühki bu muhakkik üye ttlyini dosyonın ona tevdiiş9nun tarafından 

müdafaalarının olınmosı falan işi uzc=ıtıyor.Onun için de zaten ka

nun böyle kabul etmiş zannediyorJm. 

Stajyer dosyoları konusunda bendenizi n içe dönük çn lı Ş·· 

maları tavsiyesine katılıyorum Birliğin~yalnız bir istirhamım ola

cak.Şimdi biB stnjyerlerin dosyalarından birisini staja başlangı

cıanda Barolar :Birliğine gönderiyoruz) fakat s ta jın bitimi nden sop.ra 

staj bi t:im kararını drani sürenin uzatı ımasına yer o lrnadığı hakkın-

daki kararımızı bir deavukatlmğa kabul kararını ve Bakanlığın 

onay yazısını göndermiyoruz .O ha lde ne oluyor? Bir li ktek:i dosya 

yarım kalıyor. 

O mm :i çi n, eğer mümkünse bu külfetten lı.:açınmayalım, ben 
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diğer baro başkanı arkadas:larımdan istirham edeceğim ve her ho.n2;: 

bir baroda evrağın k8ybolması gibi sebePlerle de foydcılı olur.Bu 

kararlarımı z ve onay yazısı nı n da birer sureti ni ruhsatname i s terK 
J.) 

ııirliğe gönderelim.Bu istenmiyor da,zaruret te yok,kanunla konmar:n 

Stnj bi"tim kararı,avukatlığa kabul lmrnrı ve onay yazısı 

nın birer örneğini gönderğlim.Ve bu ruhsatnamenin istendiğine dair 

y2zı ki ona işte banka alındısını falan dı:ı ekliyoruz,o yazıdaki baro 

başka nı nın i s mi adına düzenlenirae ,ruhs8tname) ayni zamanda so ri baş

kanın da o olduğu anlaşılır. 

Taksit ler konusunda Erdoğan beyin görüşüne kçtı lı yorum, lJc:n 

ta bendeniz de oyni şeyi teklif etmiştim,Hatay BarosTll Başkanı arko-

doşım söyledi,avukatlardan bir defaya mahsus o lmak üzere bir teber: 

toplayalım diye.Bu taksitin acil gönderilmesi çok yerinde bir teklit 

İsterseniz bu kalan taksitlerin hepsini birden gönderme 0ev~ı~LC~ 

bir çalışma sarfedelim,eğer faydası olursa Birliğimize. 

Nieruzcd;ım bu kadar,hürmetlerim. 

BAŞKAN- Baş ko söz i ste,yen var mı? 

TBB GEliJEL SEKRETERi ERIJOGAN BİGAT- Biz 1 75 i nci maddedeki 

hükmü deği 1, yani hangi tarihe göre li st e tanzim edileceği hususunu 

değil,hakikaten adli tatilin başlangıcındaki avı,;ıkat adedini 31 Aral:" 

ğa kndar tesbit edip gönderebilirler.Ben sayın Gözübüyüğe katılıyorur' 

Bizim üzerinde durduğumuz.nokta,31 Aralıkta bu düzenlendiği zaman, 

ister adli yıl başında alın,neyi alırs::mız onu alın,f-skat bur:c:dnki 

beyanlar üzeri ne bir prensi bi götürüp Yönetim Kurulunda Mrara bnğlr: 

mak mccburiyetindeyiz.Sayın Hocaının da bE:ına bir ikazı oldu.Yalnız 9 

31 Aralıkta bu listeler düzenlenmiş oldufj;u zaman hemen Birliğe önce·· 

likle gönderilmesi gerekir ki, bizim de tanzim edilen yeni yıl bü~ç:.,. · 

sinde kesenek miktarı hakkında bilgi sahibi olmamız temi" ~~ilPh~-~~. 
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olsun. 

141 inci maddede, muhakkak Sl'rette muhakkik üye tc:ıyini ge, 

rekir diye bir husus yok.141 inci madde açıkça, 11 tayin edi lebilirıı 

diyor. 

BAŞKAN- Buyurun efendim. 

TBB BAŞKANI Prof.Dr.Av.FAHUK EREM- Değerli Başkanımız, 

3Ziz meslekdaşlarım; 

Biz bu toplantıyı bir yı ı dönümünü kutlams, son zamanlarda 

';etin bir nitelik k8zonan Sosyal Sigorta konusu hakkındaki bize in~ 

tikal eden bilgileri size sunabilmek ve ayni zamanda iç meseleleri

~~ı:ı zi karşılıklı konuşa bilmek nedeniyle terti betmiytik. Gerçekten bu 

kararın ne kodar isabetli olduğunu hepimiz gördük. 

Demek ki biz bu topl8ntıyı her yıl daha 3Z noksanlı bir 

:şekilde tertibedebilirsek,sonuç1.:::;_~ alım:ıbilecek:~bıHki de Barolar 

C<irliğinin geleneksel toplantı12rdan birisi haline gelmiş buluncıcarl: 

tır o 

Siz başkanlarımızın,barolarımızın dertleriyle bir başka 

türlü alakalarınız olabi liyor.Bizim Genel Kurulumuzun elbette ki b:~-· 

zim faaliyetimizi tenkidetmesi pek isabetli.Ama,sizin tenkitleriniz 

de o kadar yapıcı ki 9 çünki siz bizzat baro idaresinin tam içindesi

niz,bizim de Barolar Birliği olarak en azından faaliyetimizin 3/4 ü 

sizinkine uygun düşmek durumundndır. 

:Su i ti barın, bu terti bin kusurları da fnydası da me.ydana 

çıktı,görüldü.Kusurları,mevsimi iyi seçmemiş olmamızdır.İştirak bunun 

..;..., ~imr!ilik- R'7. ,..,ı;hı.'Ri'7.;kutlama ile bu ikisini bir araya getirir-

u2k iyi bir sonuç alırız gibi düşünmüştük.Demek ki bundan sonrald 

toplantı daha uygun bir mevsimde yapı lmak durumundadır. Ve bu topla n~ 

tıdan enel de bizim sizlere bir takım meseleleri,bir başka şekilde 

de zamanında intikal ettirmemizde büyük faydalar olabilecektir. 

l 
1 
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Kusurlcırımızı bağışlamanızı? buna mukabil bizleri u.yarrm::k 

hususundaki çabalarını za da~ bizim sizlere teşekkür etmemize müsaade~ 

lerinizi istirham ediyorum. 

Bütün konuşan arkada:.;ılsrımın dilekleri tek tek tesbit 

edi ldi.Ben de şahsen, unutmamak için kendine göre notlarımı aldım. 

Yönetim Kurulu arkadaşlarımızın hepsi de burada hazırdırlar.Bu iti

barla,artık biz bundan sonra İkinci Dönem çalışmalarımızın progrsını

nı gerek süreler,gerek imkanlar sçJ.sından bir plana bağlamak yönün

den her türlü hazırlıklarımızı ikmal etmiş durumdayız. 

B-ar o lar Bo.şkanlaırımı zı n da fik::irleri ni aldıkto.n sonra ar

tık i ş bize düşüyor. Yöneti m Kurulu:Juzun bundan sonraki i lk toplantı

sının gündeminin baş maddesi ,elbette ki Başkanlar Toplantısındaki 

temennilerin nnsıl başo.rılacağını,bunları nasıl gerçekleştirmek yol 

ve çarelerini bulabileceğimizi tartışmamızo hasredilecelc,belki de 

eğer başarabilirsek süreleri de gösteren bir çalışma planının sizle

re gönderilmesi imkanını da bulcıbileceğiz. 

Pek çok teşekkür ederiz?hakikoten minnettarız.Bu sıcak 

günlerde bizim hatırımızı kırmayıp buraya kadar teşrifiniz7bizleri 

hakilcaten yüceltti 7 sağolun.Bc::.şka ne di_yeyim teşekkürlerimden gayri. 

Çok değerli Başkcınımızın bu kadar güzel ic1aresi 1 güzel sonuçlar alma-", 

mızda halcikaten de etkili oldu.Bu akşam saat 18.00 de Birliğin qahçe· 

sinde bir kokteylimiz var.Her halde gelmek lütfundo bulunursunuz. 

Teşekkür ederim efendim.(Alkışlar) 

BAŞKAN-- Değerli Başkaniar,gündemin Sosyal güvenlikle ilgi

li maddesi yarın sabah saat 10.00 da· başlayacak toplantımızda görü

şülecektir. 

Ynrın saat 10.00 da toplanmak üzere bu toplantıyı ka patı-

yorum. 

KAPANMA SAATİ;l4.30 
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10.8.1972 

BİRİNCİ OTURUM 

AÇIIA~ SAATİ J 10.00 

BAŞKAN- İstanbul Barosu Başkanı 

FERRUH DERELİ 

BA~5KAN.Y.- Denizli Barosu Başkanı 

AZİZ BEHÇET ÇOMAKOGLU 

KATİPLER- Erzurum Barosu Başkanı 

DURSUN İSPİROGULLARI 

Ankar.sı Barosu Temsi lc:isi 

YÜKSEL BABÜR 

BAŞKAN-Değerli Başkanlar, dünkü toplantının devamı mahi

yeti nd eki toplantıyı açıyorum. Bnşkanları saygı i le se lamları rJ, 

Afyon Barosunun, gündemin 5 inci moddesini i lgi lendiren 

bir yazısı var.Ancak, bu konu i le i lgi li konuşruslar bittiği için bu 

yazıyı,gereğini yapmak üzere snyın Divana takdim edeceğim. 

TBB GENEL SEKRETERİ Av.ERDOGAN BİGAT- Sayın Başkan, izin 

verirseniz,iki üç telgraf var,onları okuyayım. 

Sayın FarUık Erem 

B . Türkiye Barolar Birliği aşkanı 
Ankara. 

Her gün birnz daha güclerren Türkiye B-aralar Birliğinin 

3.,kuruluş yılını değerli kigiliğini-zde İzmir Barosu adına kutlar, 

bugüne kadar olduğu .gibi, bundan böyle de sosyal hukuk devletini 

yaratma ve hukuka saygı düşüncesini gerçekleş-tirme yolunda girişe

ceğiniz atılımların her zaman yanında olacağıını tekrar eder,ç~lış

malarınızda gayret ve başarılar dilerim. Saygılarımla 

Av İskender 
. · Üzkırnnlı. 

Baro Baş.Yard. 

J. 
'1 
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Snyın Prof.Dr.Foruk Erem. 

T~rkiye Barolar Birliği Başksni. 

3.ya~pnda her gün birbirine eklenmiş onur ve kıvanç yap·,· 

raklarıyla donotorak tsmamlamış bulunan Yüce Birliğimeze 9 Yönetim 

Kurulumuza, tüm meslekdaşlarımıza saygıdeğer şahıslo.rınızda şükran 

duygularımla tebriklerimi i letirim. Candiğer İrfan 

Ni lhan 

İstanbul Burosu avukatla
rından. 

Türkiye Barolar Birliği, sayın Boşkanlığına 

Ankara. 

Kurulduğu günden bu yana geçen kısa süre.içinde memleke~ 

tirniz 9 ulusumuz ve mesleğimiz ve meslekdaşlarımız bakımı ndan· ço~~ 

faydalı ve önemli görevleri başarı i le yapan Birliğini zin bu kuru 

luş yıldönümü ve silesiyle, baromuzun bir kere daha birlik organlar:: :1 

da görev almış bulunan başta ssyın Boşkan olmak üzere değerli mes~ 

lekdaşlarımıza şükranlarımla en i•yi dileklerimi sunarım. 

.ı:ı 

Sayın Faruk rem 

Nevzat Turten 
KayseriBare Bası• Y • 

Barolar Birliği Başkanı.Ankara. 

Barolar Birliği toplantınızda 1 müşkül durumda kalan mukay

yet avukatların ücreti vekııletinin verilmesi için alôkalarınızı say-

gı ile arzederiz. Sosyal Sigortalar Kurumu 

Konya Şubesi avukatıarı. 

BAŞKAN- Teşekkür ederiz efendim. 

u Avukatların Sosyal Güvenliği konusundaki son c,: 

lişmelerin görüşülmesi ve yapı lacak :i ş le mler hakkında Baro görüşle-

rinin saptanması" 



-94-

BAŞKAN- Gündemimizin 7 inci maddesine geçiyoruz. 

Bu konu ile ilgili olarak so,yın Birlik BaşkEmı bir görüş-

me yapacaklar.Buyurun efendim. 

TBB BAŞKANI Prof.Dr.Av.FARUK EREM-Değerli Başkanımızı 

aziz meslekdaşl~rım; 

Bugünkü toplanı tının öğleden evvelki bölümünü dün Sos:yal 

Sigorto ile olan ilişkilerimize hasret:aek korarını vermiştiniz.Konuş

maların zeminini hazırlamak maksadiylemüsaade ederseniz 9 kısa bir 

özet yapmaya çalışacağım. 

Bu özeti yapmaktaki maksadımı Yönetim Kuruimmzun amacı 

son günlerde karşılaşmamız kuvvetle muhtemel bazı teklifler karç:ısın

da Yönetim Kurulunun dahabilinçli,ne şekilde bir karar aJ.Eıbileceği

ni tesbit etmektir.Bu sebeple dileklerinizi,emirlerinizi 9 müşahhas 

olarak arzedecek olursanız, bu bizler için büyük bir hazine teşkil 

edecektir. 

Başkanlar Toplantısının yarım gününü bu işe hasretmemizin 

maksatlarından ikisine işaret etmemiz icabeder.Sosyal Sigortaycı gir-

diğimiz günden bu yana,mütemadiyen bazı çevreler bizim sosyal güven-

liğimizi sağlamakla beraber,haksız birtakım faydalar sağladığımız 

iddia edi~i.İddiaların ~erekçesiz olması 1 yapanların maksatlı olma

ları için meninatleri bulunması gibi sebeplerle biz daima bu çeşit 

tenkitlere karşı ağırbaşlılık içinde kalmayı tercih etmiştik.Fakat, 

hücumların dozu çok artt+,hatta kırıcı olmaya başladı. 

Bu nedenle bu nokta üzerinde açıkça bir fikrimiz olması 

icabeder.Biz bir haksızlık içinde rrıiyiz 9 değil miyiz? Bu konuya bir 

iki nci si eklendi; 

Sosyal Sigortalar Kurumunun mali durumunun kötüye gittiğ;i-

ni~ if!asın egiği nde olduğunu gösteren iddialar ortsya atı ldı. 

., 
j 

~ı 

.....
.. •·.t~ j 
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Bu iddialar, biz de Sigorta lı olmamız nedeniyle bizler-de 

de bazı kuşkular yaratacağı pek tabiidir.Nitekim Birliğirnize va~i 

rnüracaatlardan,arkadaşlarımız arasındo bir kuşkunun da belirmeye 

başladığını hissettik.İşte bu toplantıda~bu iki noktanın ne dereceye 

kadar gerçeğe uygun olduğu veya olmadJ"ğl. üzerinde bir tartışma el

bette isabetli olacaktır. 

Biz Yönetim Kurulu olarçık evvela 7 bazı işçi teşekküllerinin 

sosyal güvenlik anla;rışı. ile beraber olamo.yacağımızı hissettik.Biz 

konuyu, onlar açısından ele almıyoruz.Anaya sa mı z, sosyal hukuk devle-

tini ilan etti.Ohalde biz sosyal hukuk devleti içerisinde bu ko

nuyu halletmenin,daha isabetli olduğunakaaniiz. 

Gerçekten hukuk devleti olduğu devletin,bazı müesseseler 

le,üst mahkcrneleriyle,kanun yollarıyla açıkça bellid~r.Ama sosyal 

hukuk devleti terimi içerisinde~sosyal devlet görünüşü acaba ayni 

yoğunlukta ını? Değıi::l.Memleketimi zde Emekli Sandığı 9 Sosyal Sigortsla:.::· 

Kurumu elbette ki 9 sosyal devlet olmanın özelliklerinden başlıcaı~ 
.tl. 

nı teşkil etmekte. nayasamız bütün çalışanların sosyal güvenliğini 
~ 

sosyal devlet anlayışı iÇefiBi t1de em~ etmesi ne gi:5.re bizim hukuki stn

tümüzün temeli ,Anayasal bir temeldir.Bu sebeple, bazı çevrelerin htl

la işçi si gortal2rı anlayışı içeri si nde o lma larını yadırgamamak müm-

kün değil • 
.lJ 

h 
u itibarla,işçi sigortaları bohis mevzuu irnişçesine Sos-

yal Sigortayayeni katılanların tenkidedilrneleri,onlarınhaksızlık 

içinde olduğunun kamuya böylece takdim edilmelerinde büyük bir in-~ 

safsızlık olsa gerektir. Bu açıdan 9 Yöneti m kurulumuz ne verd:i. , ne 

aldı hesabına dayanan, yani bir aktüerya hesabına dayanan bir sos

yal güvenliğin Anayasamıza uygun dUşmediği kanaatindeyiz.NetPı ,_ ... , 

Sosyal Sigortalar 1961 Anayasasından evvel yapıldığı içindir ki, 
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bu Anayasamızın ruhuna bu açıdon da uygun düşrnüyor.Hotta prim usulü 

bugün bir çok memleketlerde terkedilme yolundadır.Anayasarnız, sosyal 

güvenliği bir kamu hizmeti kabul ettiğine 9 bütün ko.rnu hizmetleri ver-· 

gi e sa sı i le yeri ne geti ri lee e ği ne da ir Ane ya sa ı hüküm de rı1evcu t bu

lunmasına nazaran,prime ve aktüo.rya hesabına dayanargk yapılanten

kitlerin yahut ona istinaden inşa edilen düşünce sistemlerinin hiç 

te Anayasamız ölçülerine uygun olDbileceğini iddia edemeyiz. 

Biz ,'~ürkiye Bcıro lar Birliği o larak bu me!:'1lekette bütün 

grupların ve sınıfların dilim dilim,devre devre değil tümden, bir 

vergi usulü ile,milli gelirin dağıtılmasındaki insafı ölçü ile sağ-

layabilecek bir vergi sistemi ile başarılabileceğine,dolayısıyla bü-

tün güvenlik si sternleri nin bir arada müt::t laa edilmesi nin lüzumuna 

inanmaktayız. 

Bu genel düşüncemizin,çağına uygun olduğu zannındayız \/8 

bu düşünceden hareketle bir takım sonuçlara vardığımızda birnz son-

raki :izahlarımızdan anJ_aşılaco.ktır. 

Şimdi, iki nci konumuzo. geçelim.Deni byor ki, avukatlar hak

sız bir. takım menfw:ıtler sağlamı~tır.Evela arkadaşlar şu :iki buçuk 

yı lı geçmiş deneme devresi nde acnba avuka tl:Jrın kendi ödevlerini 

yerine getirmede bir ihmalleri kaydedilmiş midir? Bu imkansızdır. 

Çünki primini ödememe,kayıt silmeyi intaceder.Bu itibarla biz, yüküm

lülüklerimizi yerine getirmede,istesek dchi bir ihmcle düşecek hal

de değiliz~Fakat bugün Kurunın ödenmemiş işveren hissesi 900 000 000. 

dur.Henüz 900 000 000 un bir kuruşu da tnhsil edilmiş değildir. 

O halde, acaba Kuruma karşı mükellefiyetlerini yerine ge

tirmenin de bir maddi değeri olması açısından?bize taanda bulunmak 

isteyenler haklı gözükebilir mi? Fi lhakika, 900 000 000 un mübalağal'

görülmesi mümkün.Müfettişleri-n ölçümleme usulü ile bu raknın kabn-

1 
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rık gözükebilir.Ama,muhakkak olan şey şudur ki,gerçek,bu rakamın 

pek te altında de~i ldir. 

Deniliyar ki,Kurumun bu hale gelmesine borçlanma sebep ol-

muştur,Olabilir.Yalnız,acaba borçlanma usulü denilen usule karşı 

ç;ı.kmak, sosyal güvenlik anlayışına uygun mudur? :Sir sosyal güvenlik 

bir t?plumda~hangi anda yürÜrlü~e girerse o andaki bütün insanları 

oldukları yaşta kabul etmek durumundadır.Geçmişi de onarmayan bir 

anlayışa,sosyal güvenlik anlayışı denemez.Binaenaleyh biz,borçlanma 

usulüne karşı çıkınama kararındayız.Filhakika burada borçlanmanın 

tankide u~ramasının nedeni,onların raporunda aynen,korkunç suiisti

maller dedikleri suuistimallerden ileri geliyor.Yalnız,bakıyoruz bu 

iddia heklı.Borçlanma suretiyle üç veyabeş yarına kadar geriye gi-

denlere raetlanmıştır.Dosyaları da Kurumdadır.Pek:i böyle bir sui,is

timale adı karış.an avukat var mıdır? İmk§neız,Çünki, bizim tahsil, 

staj vesaire ile bu yaşıara inmemize maddeten im~an yoktur ki,bu 

suiistimaller içinde olabilelim. 

Di~ar taraftan,kayıt disiplini olmayan işietmeler memle

ketimizde o kadar çoktur ki,halbuki avukatın borçlanması sisteminin 

resmi kayıtlardan gayrisine istinadetmeeiim~nsızdı~.Sonra,korkunç 

suiistimal denince,bunu iki grupa da tatbik etmemiz icebeder.Beş se

nenin üç senelik ortalaması usulüne göre bugün her ha~gi bir işçi 

bütün ömür boyu çok düşük prim ödediği,yani çok Elz vardiği halde, 

son be~ ser:ıtnin üç senesi ortalamasını işvereniyle de uyuşmak sure-

·~ tiyle ve çe-k defa da gerç?ge aykırı bir şe ki lde beyan ede.cse 9 en üst 

k_qdemeden emskli olabilir.:Siz,bunu istesek te yapamaflZ 1 Çtink:i,arkn

daşlar~mız ancak her yıl% 10 artma ile gidebilirler.Bu se:~eple,eğer 

burada bir aniistimal varsa.bunun bizimle ilgili olması mü:akün de~il 

dir. 



-98-

Deniliyar ki,Kurumun rahnedar olmcısının öncülüğünü avu-

katlar yaptı.Sureti kat 1 iyede gerçeğe aykırı.Biz arkndaşlar,bu 

teşebbüslerin ne birincisiyiz 9 ne sonuncusu.Çünki bizden evvel top-

lu sigorta sistemi kanunla tesis edilmi~ti 9 bugün halen bizden gay

ri toplu sigorta siRtemi içinde olanların adedi 70 000 dir.Biz, 

b avukat olarak toplu sie;orta sistemi esasen Sosyal igort[l mevzua-

tında kabul ~dildikten sonra burnya girdik. y···ani bize sadece teş- .j 

mil ediliyor.Adedimiz,biraz sonra arzedeceğim,? 215 tir.Bizden 

sonra Noterli k Kanunu yürürlüğe girdi ı noterlere de bizim maddeler 

kelimesikelimesine aynen kanunlarında uygulandı 7 onları da,enla~ın 

adedi de 279 tahmin ediliyor.Yani toplam 80 000 kişi civarında. 

İşte bu 80 000 kişi 1,5 milyon sigortolı karşısında ga

ripsenen bir anlayış.Niçin? Çünki hdla işçi sigortc.ları anlayışı 

içindeyiz .Halbuki işçi sigortıüarı anlayışından o kadar çok uzak--

tayız ki 7 ve olmamız lazım ki,bu bakımdan bu idc1i8 doğru değil. 

Bir de,eğer ne verdi,ne aldı esas ise,şunu da düşünmemiz 

1'8zım;acaba 9 Kurum bize nnsıl'bir ekstra masnaf yapıyor? Meseld , 

364 240 müstakil tanınmış işyeri vardır 9 bunların denetimi mütema

diyen masrafı gerektirir,acaba bize bu masraf-lardan kaçta kaçı . . 

düşer? Hiç. Biz ~deta sadece prim ödeyen kişilerde~ ibaretiz.Bu 

açıdan şu genel ilkeler açısından,bizim her hangi bir haksızfay-. 

da sağladığımızı iddia etmek en hafif ttıbiriyle insafsıZlık olur. 

Üçüncü konumuz,Kurumun mali bünyesini k:uvvetlendirmek. 

Bir ihtiyaç mıdır? İhtiyaçtır.Iı1akat,Zelenka R::poru efı::ısen bu kuv·

vetlendirme amacının bir takım gerekçeleri ni hazırlamak maksadiy-. . 

le yapıı~mıştır.Zelenka Raporunu biz Birlik olarak ç~k ince ve 

etraflıca inceledik.Zelenka Raporunun içerisinde,aıt-: . .ümtlnrın ~ar.ı;ar 

sağladığına dair tek satır,tek keli!ne .yoktur.Tan:ı.nmış bir müte-
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hassıs olduğLJ. şeklinde takdim edilen bu zotın !Jö:yle olduğuna bjz de 

inanıyoruz.Avukatların girmesiyle Kurumun zaafa uğradığına dair tek 

satır yoktur .Bu teknik rapordur .B- una mı itibar edeceğiz, bazı çevre-

lerin hilafı hDkikat iddialsrına mı? 

Esasen, Kurumun şu zo.afa düşmesi it,diasının bizimle i lgi si ni 

ortaya atanların dikkat hataları da var,kronolojik bir hata.Henüz 

beş sene dahi do lmadığı na göre,münferit olaylnr adedi çok azdır,haric, 

bizim,Kurumdan şimdiye kadar hiç bir şey almamız bahis mevz~u değil

dir. Beş sene do lduktan sonra cüz ri uygularncı larbaşlayacaktır.Bu du-

rum karşısında ougüne kadar Kurumdan hiç bir şey a lrııa,yan bir camiaya 

Kurumun zaafa düşmesi ne siz sebebiyet verdiniz de!Jek, evvela gün, saat ı 

sene hesabını bi lmemek gibi bir şeydir.Fakat bununla, Kurum kuvvetlen-~ 

mesin iddiasında değiliz.Tedbirlerip_ n hnmasını da desteklemek kara

rındayız.En büyük mesele nedir? 

Kurumun bütün mameleki ,yahut mar:ıelekini n en büyükkısmı, deve. ' 

let tahvillerine yatırılmıştır.Eunlar amortisman kredi sandığı vo 

Devlet Yatırım Bankası tah vi lle ri dir. Bunlar. büyük yatırımlardır~Bun·

ların faizleri nedir? % 5., Bugün memleketimizde gerçek faiz, bankalar·" 

da dahi uygulanan,kanunisi bir tarafa,% 16 ile% ZO arasında oyna

makta.Hatta son tahviller bile% 9 dur.Bu durum karşısında acaba Ku

rumun bu tahville:;:-e yatırdığı meblt'iğ nedir? 5,5 mi:ıy~ır. 5,5 milyar, 

% 5 •• 
o halde bu duruma Kurumu getiren idarecil8J.•in hiç bir ku-

'* suru yok mudur:( K; rum mthıelcki nin bir ek bütce gibi jşleti lmesinde 

politikacıların gürahı yok mudur? Kurumun idaresine r,clitik baskılar-· 

la etkili olan Tüık-,İş'in h:ç günahı yok mudur? Şimdi, 5,5 milynrı 

hakilmten devlet l'itçesinde fnizlerini geri a Jroanın ;Hçlüğünü b::.z J':. 

kabul ediyoruz am~) hu en szın6.an görevi geniş çaptn sr,isitimal 8 .. r·. :· 

tir. 
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DiGer t~rsftan,idaresizlikler,özellikle bizim camia ile 

Wç ilgisi olmayan idaresizlikler pek büyük rakarııa ulaşıyor.l,5 mil·~ 

yon sigortalı 9 hepsi sağlık ve ilaç yardımından istifade edenlerdiro 

Bizde sağlık sigortnsı ise he~en hemen hiç ytirtirnedi.Yürümemesi için 

de çok sebepler var. 
M . 

emlekette il6ç fabriknları •• Resmi istatistik,bütün il~ç 

üretimi ni n % 80 i ı Sosynl Sigorta tarsıfıı:.:lan so tın alınıyor. Nüfusumuz 

37 milyon.Şimdi 9 l,5 milyona ilocam% 80 i gider de,bundo suiistimal 

yoktur den~ lebilir mi? Nih:::ıyet devlet bu la bu la i loç fabrikası kur-

mayı buldu. Bu do o ldukça garip. İla cı n fiyatı nı Sağlık Bakanlığı tes

bit eder. İlaç ların fiyatını tesbit etmekte bazı kuruluç;larla mücade-

le edemeyen devleti n, yegane çareyi fabrika kurmakta bulması ı insa

nı hokikoten hüzn3 sürüklüyor.Fakat korkarız ki ilaç fc:ıbrikala-rı 

kurma bakımından da,sualtı sabotajlorı devam etmektedir,bazı yerl __ 

seçilen kimselerin sıfatlarının,bu ilaç fabrikalarının da sabüte 

edilmesi için;kurulmamosı için zemin hazırladığı aşikardır. 

Sigorta hastanelerinin durumu,yanlış işletmeler •• Mütema-

diyen bina inşaatı ve mevzii sebeplerle;bölgesel sebeplerle aşırı 

inşaatın,mamelekin verimsiz hale geldiği muhakkak.Euna mukabil, önle-· 

yici hekimliğin de geniş çapta 7 nıemleketimizde ihmal edildiği de bir 

gerçek. Bu i ti borla Kurumun sevk-i idaresinde bir görüş değişikliği 

açıkça anlaşılmaktadır.Kurumda yan hizmetlere giden mebldğ büyükt"Llı:. 

Wesela,l971 yılında İş ve İşçi Bulma Kurumuna,Kurumdan 15 milyon 

lira ödendi.Yabnncı memlekette çalı'JEW işçilerim:_zin Türkiyedeki 

ilişkileri için de bir bu kadar m::ısraf yapılmışt:ı_.L,30 milyona yak

laşrnaktadır.Fakat,eğer ne verdin, ne aldın esası ise 7 bu hizmetlerden 

i st i fade edenler ,Kuruma hiç bir şey verr,ıemişlerdiT .!ma sosyal hi z

:ııetler bakımı ndan elbette bunlara karşı deği li z, e. na ne verdin, 

l 
~ 
1 

1 
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aldın esası ele alınacak olursa, bunların da belki yapılmarnası i ca be-

derdi. 

Hiç akla gelmeyen büyük ta kı ntılar.~ 
Belediyelerden Kurumun ve şubelerinin alacakları muazzam 

bir yekUndur,tahsil edilemez. 

İşte arkadaşlar, görülüyor ki 9 Kururnun bu hale düşmesine 

sebep olarak resmen gösterilen sebeplerle biziı:ı bir ilişkirniz olrna

rnaktadır.Bu arada, Birliği mi zi gerçekten ya zılış şekli açı sı ndan dahi 

üzen,rencide eden bir Özgüneş raporu var.Özgüneş, M-üdürler Kurulu 

üyesidir.Binaenaleyh,Sigortadan en iyi,bilgileri alabilecek,yani 

gerçege uymayan rakamlarla ortaya çıkmamak imkanına salıibelan bir 

kişidir.Türk- İş kesirnindendir.Bu sebeple kendisinin tarafsızlık 

içeri si nde olmadığını kolaylıkla sö.yleyebi li riz .Ama ı gerçeği başkala

rının daı arayınca bulabileceğini düşünmeme gibi bir ihtiyatsızlık 

içinde olrnuştur.Bütun maksadı,Sosyal Sigorta camiasından avukatla

rın çıkarılmasıdır. 

Bu düşüncelerini ra por ha linde hazırlamış ı teksir etmiş, 
ı, " 

ilgili her yere göndermiştir.İşte,dün takdim ettiğimiz elinizdeki 

broşürün de bir mukabil ve doğruyu aksettiren bir broşür şeklinde 

yapılması ihtiyacı da ayni yola bizim de artık gitrnek ihtiyacını 

hissetmemizden ileri geliyor.· 

Diyor ki,şöyle bir hesap yapalır:ı,Türkiyede 12 bin mvukat 

vardır.Sigortalı 12 bin avukat varmış.;Qiyor ki~197l de 40 yaşında 

.. ~ bir avukat kabul edelim? günlük kazaneını 40 lirn göstersin 9 her sene 

% 10 artırsın 9 15 yıl sonra 55 yaşına geleceği nden, son beş senenin 

üç senesinin ortola;,:asını o. lı nca, ve 55 ye şırıdan sonra da daha 10 

sene yc:şadığını farzedeli r:ı,Kurumdan kendi si ne en yüksek emeklilik 

bağlanacaktır.10 sene bu emekliliği çarpalım bu meblağla,kendisinin 
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40 yaşından 55 yaşına kadar ödediği primleri de hesabedelim, bakın 

aradan ne çıkıyor 9 ne kadar büyük fark var? 

12 bin avukat,l5 sene sonra 9 3 000 i emekli olursa bu bul

du,~umuz rakamı 3 000 le çarpalım 9 işte Kurum •• battı. 

Şimdi ilk nazarda bu bir korkunç bir di..ü;ıünce.Ama bakı

yoruz ki bu düçünce iki bakımdan .yanlış.Bir,mantık yanlıştikinci-

si 9rakam yanlış. 

Şimdit12 bin avukat der.Bugün 10 200 civarında barola

ra kayıtlı bütün avukatlarımız.O halde tüm avukatların bile üs-

tünde bir rakam.Bu. zat,l2 bin olarak hilafı hnkikat bir rakam söy

ler.Ama 972 Sosynl Sigortalar Genel Kurulunda Türk- İş Genel Sek~ 

reteri 6 bin der. 12 000 •• 6 000. İki teşekkül arasındaki muazzam 

fark.F akat işin garibi ne o doğru 9 ne o doğru.J3izimki doğru 9 7 141. 

Niçin doğru? Çünki biz barollirımızdan bordrolardaki adedi tek tek 

saydırarak restedik,Genel Müdürlük bunu belki de bizim kadar sahih 

olarak bilemez.Ona intikal edinceye kadar vakit geçebilir.Netekim, 

acaba barolarımız mı hata ediy~or diye şüpheye düştük 9 resmen is

tedik.J3ize gelen rakam ne 12 000 1 ne 6 OOO,o da başka. 

O halde,mademki ne verdin,ne aldın gibi basit bir hesa

ba gideceğiz, o halde evvela şu rakamlar üzerinde anlaşmamız lazım. 

F-akat yine farzedelim ki ,adı geçen rapor sohih olsun.971 i esas 

tutalım 9 15 sene sonra y-ani 1985 te bu 12 bi n o.vukottan da üç bini,-

nin emekli olacağını farzedelim.Fakat o h~sabın çıkması için,bugün 

Türkiyedeki bütün avukatların şu anda ,yani 971 de kırk yaşında ol

maları ldzım.Halbuki bizim avukstl:;ı.k camiamızın % 84 ü halen kırk 

yaşın altındadır. 

Ş-imdi mantık ta yanlış.Ne verdin,ne aldın de~il,eger 

ne verdin 9 ne aldın hesabına gideceksek,o zaman Sosyal Sigortaya 
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i htiyaç yoktu 9 aktüer he sa bı na dayanan, me m leke b mi zde her hangi milli 

bir sigorta şirketi ayni işi mlikemınelen yapardı. 

Şimdi 9 eğer bu rapor 971 de 40 yaş,% 10,15 sene sonra ne 

verdin ı ne aldın •• Güzel. :SU birhesap. Peki 'bu hesabı 7121 ki şi hakkın

da yapıyoruz da,l,5 milyon kişi hakkındcı niye y-apmıyoruz? Ayni hesa

bı biz ı, s milyon hakkında yaptık, ortada sigorta diye hiç bir şey 

ka lınıyor. 

Şimdi 9 iştebenim durumumu böyle hesaplayan bir kuruluşun 

ayni işi 1;5 milyon kişi hakkında da yapılrnesı icabedeceği açısın

dan düşünmesi icabederdi.Bu kadar büyük ve kendi kuruluşunun unsur

larına bu kadar büyük zarar verici bir mantıkı ş§yanı hayret.Sanki, 

bu hesap şekli sadece avukatlar içindir 9 o intiba verilmek isterri-

yor.Eğer bu hesap doğru ise,bir buçuk milyon için netice daha büyük 

olacaktır. 

Kaldı ki 1 mantık hatası da şuradan geliyor.Niçin sosyal 

güvenlik? Ş-u bakımdan 9 sigortaya katı :ımada aktüer hesabı asla tut--

maz.Dünyada diğer meGlleketlerin her birinde açık ver~ıeyen, böyle dü

şünülürse açık vermeyen bir kuruluş mevcut değildir .Mühim olun şu-

.ıl dur,bir sosyal sigorta sistemine y-eni bir grup,yeni bir oamieı gi-,. 
rerse,tek tek üye ne verdi 9 ne aldı değil,bu tüm sosyal güvenliğe 

o camia ne veriyor,ileride emeklisi ne alacak? İşte mantık hatası 

buradan geliyor.Bu mantık doğru olduğu içindir ki, bu hesabı bizim 

hakkımızda da, bir buçuk milyon hakkında da yaparsanız Kurumun bat-

~ rnadığını görmekkaabil o lacaktır.Çünki sosyal güvenlikte .mühim olan, 

ne verdin, ne aldın deği 1, kuşaklar or o sı dayanışmadır .Bugün genç avu·-

kat benim yükümü çekiyor,çünki yarın o da benim yaşıma geldiği zaman 

onun da gençleri onun külfetini çekecektir.Kuşeıklar arası dayanış-

ma esasıdır sosyal güvenliğin esası. 
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Onun için,konuşmamızın başında sosyal güvenlikten ne an

laşılması lazım ge Jdiğini bu maksatla açıkladık. 

Şimdi bu mantığa göre biz hesabı nasıl yapmamız lazım? 

971 in lO uncu a~ının ?aşında,biliyorsunuz% 35 ler yürürlüğe girdi. 

% 10 da hakkımız •• % 45~0 hal~e, ne verdi,ne yaptı derken% 10 değil, 

% 45 düşünülmesi lazım gelir.1973 te bu hesabımıza göre 25 mil.yon 

lira ödüyoruz,onların iddia ettiği gibi 15 değil.~eş sene sonra da 

115 milyon ödeniyor. 

Şi :'!di, beş sene sonra i lk haklar alınmaya başlandı. Bunlar, 

arkadaşlar bizim talıminimize göre 200 veya 250 kişiyi geçme.yecektir. 

Onlara yapılan toplam ödeme,lO 500.000 liradır,yani 115 milyona mu

kabil 10 milyon. 0 halde,yalnız bizim ana paramızın gerçe faizleri 

dahi alacaklarımızı kapatır,ana paramız da çığ gibi yıllar geçtikce 

büyUr. 

Şimdi arkadaşlarım, beşinci maruzatıma geçeyim.TUrk-İş'le 

aramız gerçekten bozuk.Ama biz bunu bozmamak için büyük gayretler 

sarfettik,hatta bu gayretierin bir çoğunu da Genel Kurullarımızda 

bir mesele olmaması için bir kaç cümle ile izahla yetindik.Ama artık 

bunları ortaya dökmek zamanı geldi. 

'1 
' 1 

-i:' 

~ ~ 
Niçin anlaşamadık? Çünki Türk- İş hiç bir zaman istikrarlı 
n 

bir ş eki lde ne istediğini bilemedi .Hep bu i şçi sigortası anlayışını 

terketmemek direncinden ileri geliyor.971 Genel Kurulunda Türk-İş 

sözcüsü, o zamanın Bakanını tenkidetti.Çünki 7 Bağ-Kur kurulmaz üzere 
. ' 

idi,çalışılıyordu.Temsilci dedi ki,siz sosyal güvenliği parçalamak 

istiyorsunuz.Yeni kuracağınız kuruluşta sosyal Sigorta camiası içe

risine girmelidir.Bir memlekette bir çok sosyal güvenlik sistemi ola

maz.o halde bu nedir? Demek ki Türk-İş sosyal bir kurum olacak 

Bağ-Kur'a karşıdır. 

1474 sayılı Kanun yürürlüğe girdiği zaman,yani % )5 ler, 
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onu bize vermemek i st edi ler, etmedi ler bi liyorsı.muz, Türk-İş Genel Sek

reteri ile. daimi temaslorımız oldu.Bu konuşma sırasında yanımda Ge

nel Sekreterimiz Bigot ta hazır bulurıuyord\l..Konu,% 35 lerde onlarla 

anlaştıktan sonra başka mevzulara geçildi, Bağ-Kur o zamnn yeni bir 

te~>ekkül,aynen bana Ho li ı Tunç," Hoca, sakın Bağ-Kur' a girr'ıeyin" de-
a . 

di .:Ni çi n dell1im, ıı Yaşayamaya cak ki" dedi .l1Bkikaten ben de bunun et-
YI 

1 kisi altında kaldım.Ama,Bağ-·1ı.ur 1 a karşı gelen Genel Kurullarındaki 
ı .. 

sözleriyle bana yaptığı bu tavsiye bağdcı:;B.bi liyordu, samimi idi .:rııakat 

972 de yi ne Erdoğanla beraber Genel Kurulları ml gittik, ayni zat, 

11 avukatlar niçin Bağ-Kur 1 a gitmiyorlar? 11 diye bir beyanda bulundu. 

Tabii bu konuçmaları unutmak kaabil değildi,biz ancak hayretimizi 

ancak gtilmemizle falan izhar etmeye çalıştık. 

Sonra Avukatlık Konununun son tEtdillerinibiliyorsunuz. 

Biz, elden alınan hakların bü~·ükçe bir kısmını i stirdadedebi lmek içi n 

bu tadillerin peşinden koştuk 9 Yönetim Kurulumuz daimi toplantı ha

lindeydi. Ve Kanunu son şekline getirdik,fskat birden aklımza gel

di, 11 Bu Türk-İş.,yi ne bize 9 oyun ediyorsunuz" diyeb-:i lir.O zaman, 

Genel Sekreteri.miz Atila Savdı 9 sonra Çalıçma Bokanı oldu, onunla 

(~ beraber yine Halil beye gittik,dedik ki 7 Holil bey,siz farkında dg-

r gilsiniz,biz şu hakları alıyoruz.Y-arın,fazla bir şey yaptığımızı 
i 

iddia edeMlirsiniz,sizden rica ediyorur;ı,sizin Kanununuzun, 506 nın 

8 inci maddesini,bizim geçici ı.maddemizi-tasarı lıcılinde- karşılaş

tıra lım. Lütfen bir sekreter çağırın, ben bunu okuyayı m, siz de onu 

,.. olruyun.GlSreceksi ni Z 9 virgülü dahi farketmiyor. Buna lüzum görmedi, 

aynen şunu dedi, 11 Ben,avukat arhıdaşlo.rımla birlikte ayni statüye 

tabi olmaktan şeref duyarım 11 • Yanımda At ila vardı .Hatta, unutma m, 

dedi ki," Hocaıbunu çıkartırken Mecliste müşkülŞta uğrarsan,orada 

bizim çocuklar :var,söyle,ben onlara h::ıber solayımn~ Çocuklara ih-
. E 

tiyaç o lmadan Kanunçıktı .Ayni zat, 1970 te hatırlayacaksınız, rzu--
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rumda yaptıkları Genel Kurul toplo.ndısında şunları söyledi, 11 a, .. 

katlar,kimse duymadan 9 sessiz sedasız bizim alayhimize haklar e:.~-> 

etmiştir." 

Artık,"bu hatıraların neticesinde nasil bir sonuca var> 

lır?O elbette ki birtakdir meselesidir. 

Altıncı maruzatımız, bizce Kurumun mali durumunun bir fe· 

l~ketin eşiğinde olduğunu iddia etmek için ciddi bir sebep yok.:. -~;;· 

tur~Ama,öneri len şu tedbirler alınmazsa,gerçekten büyük sıkıntı-

lar ortaya çıkar.Fakat,esasında bu da çıkmaz.Bil§kis 9 bu zorluklar 

yavaş yavaş prim usulünü, vergi usulüne, yani gerçek, bütün Türk va-

tandaşlarına şa•ıil sosyal güvenliğe doğru ka)rdıracak,milli gelirde 

bir ayarlama olacak ve sosyal adalet bu suretle tamamlanacaktır .. 

Batı memleketlerinin bazılarında adeta yarı yol aşılmış .D'ir-~-'~-' 

Takdim ettiğimiz broşüre baktığınızda,ileri demokrasileri uygui; 

yan Amerika,İngiltere,Fransa v.esair,ama Fransa değil,Fransa k.ı;-; 

geride ka ımıştır, o mi lletlerin hepsi primleri ikili değil, üçlü 

sisteme bağlamışlardır.Yani,birkısmı işveren,birkısmı işçi?üçtc 

biri de devlet~Ü~lü prim?yavaş yavaş vergiyi cezbeden birsistem 

haline getirildi.Bazı memleketlerde,üçlünün yanında bazı ris~ı 
. ~ 

için iki de var.Mesela,meslek hastalığı,iş kazalarında primin he;_:r· 

sini işverene ?dettiriyorlar.Çünki,işle bu sonuç arasında illiyE':~ 

bağı görülüyor.Yaşlılık o zaman üçlü,devıet,işçi ve işveren.Görü

lüyor ki muhtelif uygulama şekilleri var. 

Bu nedenle, şu tavsiye edilen tedbirler alınacak olursa ~-

ki çalışmalar başlaınıştır,Sosyal Sigortaların günün birinde batı::~ 

cağı iddiasından kuşkulanmak,endişeye· düşmek hakl.l olmayacaktır., 

Şimdi arkadaşlar, son rnaruzatım, bizim Sosyal Sigortala~:.' . . 

dan dışarıya ati lmamız. öyle kolay değil.Evvela, 7211 a·v-:'.::..~.'- · 
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da ~yni statüde 70 000 toplu sigortalılar,noterler vesaireler de 

var.Sosyal güvenlik bir defa elde edildikten sonra bunun geri alın

ması bir hayaldir. İddia edenler dahi ı bugünün düşüncelerini kavra

mnmış kimselerdir. 

Bu arada iki konu çok önemli olabilir.Bu.nlardan birincisi 

şu, acaba :ra ş haddi artı rı ls ın mı? Çünki Lı e le nka Ranorunda, son Ge

nel Kurultoplantısındadserek Başbakanın gerek Çalışma Bakanının 

ifade leri nde vazılı o ımamakla beraber ,yaş haddi nin 55 ten-erkekler 

için tabii- 60 a çıkarılınası teklif ediliyor.Buna karşı,işveren(?) 

temsilcileri şiddetle,her memlekette ölüm oranı sebebine dayanmak 

suretiyle bunun değişik olabileceği gerekçesine dayanarak,yaşın 

55 te kalmasım istedi ler ve bundan asla f-eragat etmeyeceklerini 

be.yan etti ler-, işçi •• İşveren birmütalaa beyan etmedi. 

Primlerin artmasına ge lince,gariptir,işveren de,işç:l de 

nrtırılaMlir dedi.İşçi kesimi açıkça kabul anlomına gelen beyanda 

bulunroomakla beraber,belki gibi yumuşak kelimeler kullandı,:işveren 

temsile isi artırı lma lı dır dedi. Tabii bu i lk önce insana garip gözü

küyor ama değil.Çünki işçi artırılınasına tarnftar,çünki müessese 

ödeyec~ktir onunkini .İşveren ise 9 maliyetine derhal intikal ettire

cektir.Ama primintamam-ını ödeyen biz avukatlar •• 

O halde,konuşmalar sırasında lütfen şu iki müşahhas mevzu 

üzerinde de aydınlatmak lütfunda bulunursanız minnettar olacağım. 

Arkodaşlar 9 vaktinizi biraz faZla nldım galiba.Özür dile

rim.Konuşmalarımıza şu açıklamalar belki bir zemin hazırlaıJış ola

caktır.Çok teşekkür ederim Başkanım. 

BAŞK.AU'- Sayı n Başkanıını z lütfetti ler 1 bizleri aydınlattı

lar. Gündemin 7 inci madde ile ilgili olarak söz almak isteyen ar-
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kada ş lar varsa, kendi lerine söz vereceğim. B·-uyurun Ankara Barosu 

temsilcisi sa:;-ın Yüksel Babür. 

ANKARA BAROSU TEMSİICİSİ YÜKSEL BABÜR- Sayın Divan, sa-· 

yın Başkanlarıoız; 

Türkiye Barolar Birliğinin bilhassa mesleğimizle i lgi li 

sosyal güvenlik konulrunda hazırlamış o lduğu raj~or ~gerçekten üze

rinde titizlikle durulmuş, bütün i ncelikle konular i tıcelenmiş ve 

özellikle obj ektiıfi ve net i ce alı cı, çare bulucu btr takım hususları 

ds içinde bulunduran, bizlere rehber olacak bir rapor hüviyeti ni 

taşımaktadır. 

Eu itibarla,Barolar Birliğine ve Yönetim Kuruluna takdir 

ve şükranlo.rıuızı Ankara Barosu olarak arzetmeyi bir vazife biliriz. 

Sayın Hocaıııızın bilhassa değindikleri sosyal devlet teme- ~ 

linde yatan ve devletin toplumcu davranışları içerisinde bulunması 

l~zım gelen sosyal güvenlik vergisine dönüşme konusu,hepimiz tara-

fından arzu edilen ve toplumun sosyal güvenlik yönünden kurtuluşu

nu sağlny-aGak bir çaredir. Ozellikle bazı çevrelerin haksız fayda 

sağlama konvsund8 avukatlara yönelttikleri i thanıleırın yeri nde o lma

dığı ortaya çıkmıştır.F-akat, bu arada bazı ayrıcalıkların da mev-

cudiyeti gözden kaçmo.maktadır.Şöyle ki,baro levhasında kı:ınunun yü-

rürlüğe girdiği tarihten önce iki bin gün kayıtlı olan rneslekdaş-

lcrımız on yıll::r.k bir kıdemi borçlatırnaksızın kı:ızanmışlardır.Bu,iş-

çi kesimi ne nazaran avukatları n sağlı:ıdığı bir ayrıcalJ.ktır.Ama, 

avukatlığın kamu görevi niteliği sebebiyle,bunu haksız bir fayda 

sağlama şekli nde nitelernek te mümkün değildir .Kaldı ki~ biz böyle 

bir ayrıcalıle karşısında bu primleri avukatların rahatlıkla ödeye

bileceği ve mevzuatta bu yolda bir değişiklik yapıp,bizirn de borç

lanrnamızı Ankara Barosu olarak kabul etmekteyiz. 
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Ya1nız 1 avukatlarımızın ve bilhsssa genç nrkodaşlarımı"'ıL 

bu arada büyükbir ihmale de uğradıkları gözden kcıçmamaktadır.Şöyle 

ki, baro levhası nda Kanunun yürürlüğe gikdiği tarihde 1999 gün kayıt~-

1ı knlan avukatın durumu ne olacaktır? Bu avukat,hiç bir zaman borç~ 

lanmak suretiyle dahi bu hizmeti ni bugünkü mevzuata göre saydıroma-

maktadır.Netekim,işçilerin borçlanma hususundaki mevzuatlarında ya

pılan değişikliklerle,yani 1238 ,1214,1186 soyılı Kanunlar~ve hatta 

Bağ-Kur Kanununu ona parelel olarak on yıllık kıdem tonıma imkanını, 

kendilerine,borçlanmak suretiyle kazandırmıştır.O~ yılakadar hizmet

ler, sayılabilecektiro:Biz 9 macılesef bilhassa genç avııkat arkadaşlar, 

bu olanaktan ,yoksundurlar. 

Çaresi ,Kanumumuza bir tek cümle ekler:ıek suretiyle çözür:ılc·· 

nebilir,imlfanı bulunobilir.Yoni avukatlorın dc:ı serbest avukcıtlıktcı 

·geçen süreleri,on yıla kadnr borçlonmak suretiyle baro levhasında 

kayıtlı o lr.aaları şartiyle sosyal Sigorta hizmetine katılabilir-rh:'

münÜ taşıyan bir kanun deği~ıikliğinin yopılması zarureti vardır.7e 

bu durumda bulunan avukat lf:ırı mızı n miktarının tohmin ediyorum ki, 

yarıya ulaştığı kanoatindeyim.Ve önemli bir meslek sorunu olarak 

elbette ki yer alacaktır. 

Sosyal Sigortalar Kurumunun özellikle toplanan primlerin 

değerlendirilmesi konusunda sayın Hocamızın nçJ.kl.Jmalarımı şahsen 

benim de ilave edeceğim bir konu vardır.Bu da,Kurumun tahsil etmiş 

olduğu primlerin yani por:::: ların, bir sosyE.ıl bank vası tosıyla işletil--

) me si dir. Özellikle' bu konuda bir kanun teklifi de i.v1eclj se veri lt'1; r 

olmasına rağraen,her nasılsa he,n Türk-iş,hem Hükumet lct".~simi bunu en

gellemekte ve bir türlü çıkarınamaktadır ve hatta rafa kaldırmakta da 

büyük fayda ummaktadır. SG ;ebi 9 tarnfımızdgn da bir türlü anıaşı lam:c 

tır. 
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Çünki,işçilere verilen,doho doğrusu çalıçanlara verilen 

mesken kredisi ve buna benzer kredi ler ve buna i lo vet en yeni bir 

değişiklikle kanuna konan sscnnyi kredisi ı Sosyal Sigortalar tarafın

dan kişilere dağıtılmakt8,verilmekte~çok cüz!i faizler alınmakta, 

bankacılık tekniği·yle veyahut ta ticari anlayışla. hiç bi.b zaman bağ

daşmayacak garip faizler tahakkuk ettiri lrnektedir.blbette ki biz 

verilen mesken kredilerinin yüksek faizle verilmesi taraftarJ. değj· 

liz ama ,ayda yüz mily-on liraya yakin tahsiJJlt yapan bir Kuruluşun 

parasının diğer bankalarda% 1 veya 2,5 faizle kalmasınJ. da hiç bir 

zaman doğru bulmamaktayız. 

Sos~ol güvenlik konusunda bir de,stajyerlerin durumu önem 

arzetmektedir.Mesleğe yeni başlamak üzere staja gelen avukat staj

yerleri bug~n çok fazladır.Örfieğin Baromuzda bugün dört yüzün üzerin-

de beş yüze yakın avukat stajyeri arkadaşımız vardır.Bunların lıi r

bir sosyal güvenliği mevcut değildir.Kendilerine sosyal devlet onla-

yışJ. içerisinde 9 devletin toplumcu davranışlarının gerektiği düşünee

si içerisinde mutlska bir güvenlik soğLınmcık icabeder.Ve bu konuda da 

bilhassa s ta jyerlere yapı lacak yardımlorın da say;ı.n Türkiye Barolar 
lı ğı nca 

Birliği Başkan/ da saptanması üzerine bazı ilaveler yapılmak su-

retiyle onların primleri de ödenir.Ve stajye~ler çok kısa bir süre 

içerisinde sos:yal güvenliğe kavuşturulabilir. 

:U una i lo.veten, ve özellikle sta j devresi de sayJ.lmamış o lan ,_ 

borçlanmak suretiyle 1999 g-üne kadar ko.yı tlı olup ta, bu hizmetleri-

ni saydıram8yan kimse leri n stnj dönemleri ni n de avukatlık kıdet:ıine ~ 

yahut sigorto kıdemine eklenmesi konusunu da gözden geçirmek icabe-

der. 

ı 
.J 
"!J 

f)l 
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istedik,zannedersem yetişmedi.Yalnız bu yazıyı Barolar Birliğine biz 

intikal ettirmiştik.Bilmiyorum o konuda bir çalışma yapılmış mıdır? 

Şayet böyle bir intikal mevcut o lrnamışsa yazımızın bir örneğini tak-

dim ederiz. 

TBB BAŞKANI PRof.Dr.FARUK EREM-- Böyle bir yazı almadık 

efendim. 

Alil1ULB.A BAROSU TElviSİLCİSİ YÜKSEL BABÜR- Beni dinlemek lüt--

funda bulunduğunuz için hepinize saygılarsum.ırım. 

BAŞKAN- Kaysed Berosu sayın Başkanı ö-mer Gözübüyük. 

KAYSERİ BAROSU BAŞKANI ÖMER GÖZÜBÜYÜK- Değerli Başko.nım, 

kıymetli ork::ıdaşlcırım; 

Avukatların kamu hizmeti gördüğü konusurıda bize çok yakın 

bir zamanda kesinliğe kavu:ym görü::;ıün,diğer gcırp memleketlerinde çok 

seneler önce ko bul edildiğini tekrcır etmeye lüzum görmüyorum. Yalnız, 

kamu hizmeti gördü{;i;ü kebul edilen kimsolerin de,devletin himayesi 

altında bulunr;ıası, evveliyetle onları koruması ,devletin başlıca gorev- · 

lerindendir.Bunu diğer kamu hizmeti görenlerden esirgemeyen devletin, 

veya onun menfoatini düşünüyor görtinerrlerin J.'ürkiye avukatlar~ndan, 

(ı) Türk ::ıvukatlarından bunu esirgemek istemeleri hakikaten üzücü. 

, .. 

Özellikle Türk cıvukcıtları bu güvenliğin karşılığı diye

bileceğimiz fedakdrlığı bizzat yapmaktadırlar.Bu noktadan fevkaldde 

di yemileeeğim ş eki lde hazırlanmış bulunan rapora, göreviGıi zin önemi 

ve mahiyetinin izahı ve diğer devletlerdeki meslekdaşlnrımızın duru-

mu i le i lgi li mukayeseli bir etüd ün eklemıesirii gönül arzli ederdi • 

1962 yılındcı Ankara Barosunun ddveti üzerine toplanon Tür-

ki ye Baro Başkanları 9 nvukatların sosyal güvenliğe olan ihtiyaçları 

üzeri nde durmuş, _l;mnun .15mc~kli S::mdığınn mı, So:"Jyal 0 i gortaya mı~ yoksa 

müstakil birsanC1ğa mı bağlarınınsının daha rantabl olacağı,faydalı 
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olacağı konusunu tartışmıştır.Bizim o toplantıya getirdiğimiz rapo-

ruınuzda?müstakil bir sandık kurduğumuz takdirde,o tarihte Emekli 

S-andığının ve Sosyal Sigortaların temin ettiği haklardan yahut ta 

yardımlardan daha büyük bir yardım temin edebileceğimizi· izaha ça

lışmıştık.Fakat,Birliğimizi-n hazırladığı;bugünkü anlayışa uygun 

görüşün ifadesi olan raporda temas edildiği gibi,y-ine her zaman 

kurmamız mümkün olan bu santtıktan ziyade,hslen almış bulunduğumuz 

yeri muhafaza etmekte büyük tiayda görmekteyiz. 

Onun için peşinen arzedeyim ki,fikren veşahsen bendeniz bu 

raporun Türkiye Barol.::ırının bir görüşü olarak kamuoyuna aksettiril

mesinde fayda ummaktayım.Eğer Sosyal Sigortalar Kurumu Genel Kurulu

na bizim de katılmamız imkanı bize verilseydi,bu görüşlerimizi ora

da tartışmak ve aksi görüşleri çürütme imkani nı da elde etmiş o lur

duk.BU bizim için bir hedef olmalıdır.Muhakkak Genel Kurula Barolar 

Birliğinin katılması sağlanme.lıdır. Ve muhakkak ki hocamızın sad,., .... ~ 

büyük mana ifade eden yüz ve gülüş giM. hareket leri i le ikti fa et-" 

meyecektik.Anlayanlar için o gülüş büyük bir mana ifade ederdi]fa

kat tatbikat bu ş eki lde tecelli etmiyor.Ha le n ayni zihniyetin deva-

~\ 

mını arzu eden, bunda menfaat görenlerin bu. konuda birleştiklerini 4P 
esefle müşahede ediyoruz.Ş-ahsi veya temsil ettiği zümrenin menfaa

tini zihniyetiı:ı ve ismin dahi değişmesinde göremeyenler,bize karşı 

çıkmaktadırlar. 

Üç aylık bordroları barolar 9 
3osyal Sigortalar Kurumuna 

verdiği zaman, bankadan gelen ekstraların arada fark görülüyor ve ~ 

soruluyor barolara,bu fark neden ileri geliyor deniyor.Biz,geç ya

tıranların % 10 cezalı olarak yatırmasından ileri gelen,Kurum le-:-

hine bir tatbikattan ileri geldiğini söyleyince hayret ediyorlaro 

Çünki ,hiç bir işverenin gönlüyle uygulamadığı bu p·;im farkını baro-
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lar kendi mensuplnrına rahatlıkla uyguluyorlar 1 Kurum bunun far--

kında bile olmuyor. Aksi takdirde kayıt siliyoruz,yeniden girişte 

yine ayni cezayı uyguluyoruz 7 Kurumun haberi olmuyor.Kurumun neden 

haberi var ki? Kırtasiyeciliğe boğulmuş 7 suiistimale boğulmuş 9 yatı

rımları, hnstaneleri 9 yankuru lu§ ları, rantabl olmayan yatırımları 

Kurumu ileriyi göremez-hale getirmiş.Yüzlerce memur,giriyorsunuz 

bir şubeye •• Kim bunlar?.Ne iş yaparlar?.Bilinmez.Kurumun bize ver

diği sadece,bize değil yalnız,diğer işverenlere de,işçilere de ve

riyor. giriş bildirgesi 7 şu i lk gi.rişte tatbik edilen, daldurula n bi 1-

dirge.Onu ecsaneleri n e şantiyon vermesi ,yı:ıhut işte broşür vermesi 

gibi bir şey.Bütün diğer kırttısiye şeylerini de barolar yEıpıyor, 

mal'dm, tekrEıra lüzum yok. 

Sigorta hastEınelerinin önünde iki dakilm duran bir vtıtEın

daş,torbnlar dolusu ilaçla çıkan hastaları görür fakat içlerinde 

bir tek avukat göremez.Bunlar hep Türk-İş'in savunduğu fnkat sosynl 

güvenliğe muhakkak ki muhtaç ve Myık vatandaşlarımız. 

8igortoya borçlanmmlan bnhsedildi.Bizim içimizde borçleman 

_arkadaşlar yok.Bugün için emekliye ayrılmış,öyle zannediyorum ki, 

avukat olarak emekliye ayrılmış üç meslekdaşımız var benimbi ldiğim, 

bunlar da memuriyetteki hizmet leri ni Si_gortaya aktarmak suretiyle, 

yani adı sigortadan emekli olmuş ,aslında Türkiye Cumhuriyeti Emekli 

8andığından .emekli o lmuştur.Oradoki aktarma lar bir kere bu 228 sa--

. yı ıı Kanuna göre, Sigorta i-çin mühim bir gelir teşkil etmektedir. 

;:. Diğer kaynaklarını teftiş için kullandığı bir çok elemanlar bizim 

gibi denetlerneye dahi lüzum görmediği bir gelir kaynağından yapma-~ 

yacak olan bu müesseseier, üstelik kendi hakkını savuna.n ve hakika

ten Kuruma milyarlar kaznndıran meslekdaşlsrımızın hizmetleri ni d8 

küçümsüyorlar.Temaslrırımı zda sigorta avukatları, milyarlarca sigorta 
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alacağının zamanaşımına uğradğğını,alctcağın kendilerine intikal 

etti ri lmediğini rahctllkla söylüyorlar. Vicdan huzuru içeri si nde 

söylüyorlar. Üzülerek söylüyorlar. 

O h:::ılde Sigorta eğer hDkik:ıten bugün ki muhakkalt: her zoman 1 

çok öneeden üzerinde durulmetsı gereken hususlardı bunlar, eğer bir 

krize doğru gitmekteyse bunun sebebini kendi bünyesinde,kendi 

niyetinde,kendi elemonlz~rında aramak lazım kanaatindeyim. 

zih-

Benim bilhassa üzerinde durmak istediğim bir h-usus var; 

eğer izin verilirse bu konudaki çall.şmo.larımızı fikirlerimizi yan-

sı tma da biraz dışa dönük çalışalım.Hep i çi miz e dönük çalışıyoruz, 

kulsklar tıkall, işitmiyorlar.Ne? Sanki susmcmızı da yapılan itha

mın haksızlığına inancımıza bağlamak isteyen çevreler var.Onun için 

görüşlerimizi ve gerçeği kamuoyunn aksettirmede,basınla iş birliği 

yapmayı ihmal etmemek her hnlde faydalı olur zannediyorum. 

Diğer bir husus,parlamento ilişkileri üzerinde yine duraca-

ğım.Bu. ilişkinin, 11 çocuklar 11 tabir edildi,evet bir anıını arzedeyim, 

bu tabiri kullananların tantanalı m:ıkamlorına gittiğimizde hazırlan-

!:lı ş bulunan bir sa lo n gördüm, gayet konforlu hazırlanmıştı .Oradn lev

hada parlamenterler,işçi parlamenterler ycızılı idi.Hakikaten onlar 

devamlı olarak parlamenterlerini haftada yahut ayda muayyen günler 

gelmesini, toplanmasını temin ediyorlar ve fikirlerini orada onlara 

kabul ettiriyorl.ar,onları savunucu hale getiriyorlar.Bizim parlamen

terlerimizle i li ş ki lerimiz bu bakımdan faydalı olur kanaatindeyim. 

Tekrar etmeme izin verilirse, bu hazınıanan broşürün TürkiJre Bcırolar ~ 

Birliğinin ve Türkiye Barolarının bir görüşü olarak kamuoyuna akset

tirilmesinde fayda mülahaza etmekteyim. Bunu arzeder,hi zmeti geçenle-

re şükranlarımı sunarım. 

BAŞKAN- Sakarya Barosu sayın Temsilcisi,buyurun efendim. 
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SAKARYA BAROSU TEMSilCİSİ SALİH SİPAHİER- Sc.yın Başkanlık 

D:ivanı,sayın meslekdaşlarım; 

Haporu bütünüyle oku ;Ds; bul::ırıu.::,roruz.B:ir çok bölümleri Hi-

boriyle meslek grupu olarak yascır.1a meclislerinden geçen ve kEınun-· 

lcışan yasalarla, bize sa,~lamın haklo.r ve bunun ksrşısırıdn gerek 

hakkın elde edil:içinde,gerekse devam edegelerı hücumlar karşısında 

bu hakkın elinüzden alınması :iste[:;:lrıe karşı durum bütünüyle ro.lmm-

lara müstenit teknik ve her şeyin önünde sosyal güvenlik cıçısından 

ele alınmış ve tahliller yapılmıştır. 

Kayseri Barosu Başkonı arkadaşıının işaret ettigi ve sesimi-

zi dışa du:'rurma gayretleri ne ben de aynen i ştirak ederim. Sebebine 

~elince,Hocam hatırlarlar,lO Ekim T6rihli İstarıbul Toplantısırıda 

da ayni tavsiyelerde bulurımuştuk.Çünki 1 bizimle mücadele eden kitle~ 

ni n, kitle demeyeyim de kitle temsilcileriyle lcrônd~ kuvvemizi bilme

miz gerekiyor.Memleket basınında kamuoyunda dsima rnkaml::ı.rın büyük·-

lüğüne ,küçüklüE;üne göre sesini c~1}·.;-urabi lrrıe im1Cnnlarının da bir ger-· 

çek oldugunu lmbul etr!lek m ec bur:i yetindeyi Zo 

' 
Ke.rşırrıızda bizi horcmııak isteyenkitle bizden çok daha kala-

balık9 çok dohi::ı n·J.:fuzlu. Üste li k bu ki tl e Göbels metsdonu uygulamakta

dır; daima vur, netice a lırsın.H:::ksız olsa n da vur, netice a lırsın. 

Metodun bu o lduğunu ve kitlenin ac~et i tibariyle bizden çok daha ku:ır-

vetli o lduğunu bilerek müc2dele ve karşı mücadele metotlarımızı bu-

na göre ayarıomak ve uygulnmak durumundayız. 

Acaba bu mücadelenin sebebi, nedeni nereden meydana gelmiçı? 

Bunu da basit olarak bilmek lô.zım.Serıelerc€ menşei berberlik olan 

cerrahların icrni faaliyet ettigi kasabayn,diplomolı bir cerrah dak-

tor gelirse' mevcudu n feveran edeceği pek to bii dir. Bugüne kadar ami-

ya ne tabi riyle ha babam u su lleriyle :idare edi lerı bir teşekküle meslek· 
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leri icabı sosyal olduğu kadar ekonomik k.onulara da aklı eren k:~.· 

lerin belki bir gün söz sahibi olarak girişleri 9 bir takım endişe 

yaratmıştır 9 mücadelenin nedeni budur.İstedikleri gibi hükmetme üı 

kanlarını bir gün ellerinden kaçırırlar diye.Başka bir şey değiL 

Hocam,konuşmosının sonundo,raporun da sonunda işaret edil 

diği gibiıKurumun bugün içinde bulunduğu ve müşkül olduğu durumdan 

kurtuluş çarelerini ararken,enıeklilik yaşı veya ödenen prim miktarı. 

nınveyahut ta nisbetinin a:11tırı J.ması yollarından hangisinin tercih 

edileceği hususunda bize işaret edecek olursanız,memnun kalırız do~ 

t·işlerdi. 

Şimdi, meslek grupu olarak kanunun bize tanıdığı imkanlar, 

ve bu imkt:tnları normal yaş vasntisi ile eceklilik çağını do göz ö 

ne alarak Ömer Gözübüyük arkadaşıının ifade ettiği gibi, bildi~~

le biz bildirdik.Şimdi,emeklilik yaşındaki değişiklik,işçi ve i~} 

ren olarak ayrı a;yTı prim ödemeyip te,priminin tümünü kendisi öc';c 

yen avukatlar için büyük niana B:fade eder. Y-aşta yapılacak bir d 

şiklik,yüzde yüz aleyhimize olur.Ama prim miktarındaki değişik]· 

yüzde yüz aleyhimiz-de o lmaz.Kanaatim budur. Saygılarımla. 

BAŞ--KAN- Bnşka söz isteyen var mı efendim? Buyurun efencı·;.,~., 

DENİZLİ BAROSU BAŞKANI AZİZ BEHÇET ÇOMAKOGLU- Muhterem B0 

kan, kıymetli arkadaŞ.s.itım; 

'Muhterem Başkanımızın ve diğer baro başkanı arkadaşlarımızın 

izahı ile sosyal güvenl:iğimizin bugün hücum3 mcıruz kaldığı anlaşıl·-' 

' j 
makta.Onlnrın sayın Başkanımızın dediği gibi,sağlamış olduğumuz bu 

sosyal güvenliği geri almalarını düşünmüyoruz.Bunu aklımızdan do.h.± 

geçirmiyoruz.Biz bu sosyal güvenliğimizi dshi ileriye götürmek f". 

rindeyiz, amacındayız.Bu:r:aya gelirken y~ne bazı arkadaşlarımın 

arzusu vardı, ben de onu iletmek i st eri m. 

. :_~ 
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Bu arkoda ş larımız ı c13ho d üçük lw.derJede emekli olmuş ve emek-· 

liye ayrıldığı i çin bugün 2VUkotları n i st ifade ettiği sosyal güven

likten ve bugünkü tsıvandan istifade edememesinden yakınmaktndır;. 

Nasıl memurlnr emekli o lduktan sonra bu e:.ıekli aylıklarını bıraka·-

rak yeniden daha iyi şartlo.rla iş yaptıklorında bu kademelerini 

yükselterek sosya 1 güvenli klerini daha i yi şo.rtlora götürüyorlar sa, 

dü;;ük lmdemeden emekli o lup ta ho le n avukat bulunan arkadaşlarımı-· 

zın da mesela muayyen primler ödeyerek kademe ilerlemesi yapma su-

retiyle işi terkettiği onda 9 olacağı yaşlılık ücretinin artırılması

nı isterler ve bunun için Barolar Birliğinden,ilerideki çalışmala-

r ında bu hususta da fay-dalı olanınısını arzu ederler. 

Muhterem arkadaşlar,Anko.ra Barosu temsilcisi ark.adaşımızın 

'on yıllık şeyi bedava borç la nmadan alma şekli nde ki dü')Uncesine biz 

katı lamıyoruz.Bu geçici bir dönem o larak? onların 8 inci madde i le 

sağladığı hakkı biz başko bir madde ile sağlamı~uz ve her avukata 

mğlanaı:ı. bir hak değil,mucıyyen bir züoreye ve bir zan18n için sağlan-

mış olan bir haktır. Bu sebeple, bizim işçilerden ayrı bir h-akkımız 

olmaması icabediyor gibi geliyor.Arkodaşımız aksi tezi müdafaa et-

tikleri için sö:ylediler,yani biz onlarö.an daha iyi durumda değili~. 

Bugün işçilerin durumu ne ise,bizim de durumumuz zannedirim budur. 

Yalnız, lcuvvetli ve nüfuzlu olan TürK-İş Genel Sekreteri, basın da 

kendisini desteklediği için uzun zamandan beri hep, biraz lafa boğu

lan çıkışlar yapmaktadır.Son günlerde de bu çıkışlarını yapıyor ve 

·~ artık güçlenmeye başlayan veya örgüt kuran i ş verenler ve diğer baş-

ka te2;ekküU.er tarafından da sık sık cevap almaya başlamıştır. 

Barolar Birliği olarak 9 sos:yal güvenli{J;ir:ıizi sağlarken çok titiz 

davrandık, kendisiyle randevu alıp konuşmak bi le bir zamanlar bir 

problemdi.Çok şükür o devri geçirmiş durumdoyız ve Holil Tunç, Baro-
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lar Birliğinden bu broşürümüzle hakettiği cevabı almış durumdadır. 

Gönlümüz,bundan böyle her haksız çıkışı,haklı olarak Barolar Birli

ğinin, tabii baroların temsilcisi olarak gereken cevabı en güzel 

şekilde kamuoyuna aks~ttirerek ona cevap vermesidir. Bu husustaki 

beyanım bumdan ibaret. 

Diğer,y:ine sosyal güvenliğimiz baleımından Sosyal S-igorta- #: 

lara bağlı olmaksızın Barolar Birliğinin Bursa Toplantısı nda almış 

olduğu ölüm yardım taz:mi:matı vcır idi. Zannedersem bugünkü toplantı-

da bunun da görüşülmesinde bir mahzur yok.Bizim o zaman katılan ar-

kadaşlarımız bu hususta bir haber getirdi ler,fakat bu haberin ger-

çekleş me payı nı n biraz zor o lduğu hususu i dare heyeti üye leriyle 

konuşmamızda anlaşıimış bulunmaktadır. 

A. fine Boromuz mensubu arkadaşlarımızın dileğidir,eğer bu Ba- c 

ı 

rolar Birliğinin bugünkü meli büny-esi içinde mümkün değilse,mucıy-
' 

yen bir, doğrudo.ndoğruya Bo.rolar Birliği içinde ku.tmlncak sandığa 

ödenecek aidatla 0-~rdu Y -ardımla~wıadn olduğu gibi belki doha az 

küçük çapta bu işin snğlanmosı ve avukatların bu yönden de,değişen 

para durumu,para kıymetinin dü~ımesi vesoire karşısında yaşlı.lığı@.da .. 

arknsında bir maddi desteğin de bulunmasıdır.Biz bunu ayrı bir ai-

dat ödemek suretiyle gergekleştirilmesini arzu ediyoruz.Hopinize 

hürmetlerimi sunarım efendim. 

BAŞKAN- Sayın Genel Sekreter 7 buyurun efendim. 

TBB GENEL SEKRETERİ ERDOGAN BİGAT- Muhterem arkadaşlar,Bir- i;.c 

lik Yönetim Kurulu üyesi olarak bu toplantıdn ynltıız dinleme ve 

her han~i bir konuda fikir mütalaa etmeme kararınd.ayız. 

Ancak, bir evvel konuşı:ın sayın Denizli Baro Başkanı Çomak-

oğlunun belirttiği hususa bu zn bı tlarda daha açıkl;ı.k verebilmek için 

yalnız bir maıi!:deyi okumayı görev saydığım içi n şahsım adına söz 
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aldım. 

St:::yın Ankara Bs.rosu temsilci si Yüksel Babür arkadaşımız, 

Türk-İş 'in iddialarını bir noktada doğrular nitelikte geçici 8 inci 

madde ile 506 sayılı K::nunun 7 biziLl geçici ı.mnddemiz arasında avu-

katl8r lehine bir oyrıcalıkolduğ"U üzerinde durdular. 
H 

Hiç bir noktada ayrıcalık yoktur.Sayın Hocamız ifade etti~ 
l'> 

ği ve sizlere takdim o Junan ro.porda do. sçıkça belirtildiği üzere 

virgülü virgülüne aynidir.Ynlnız gsyet tsbii ayni aLıayan tarafı 

şudur,ll86 sayılı Kanunla değişik geçici 8 inci mo.ddenin A fıkrası 

virgülü,noktası aynidi:b;..:.O-Sigortalılığın bo.~;ladığı t3rihten önceki . . 

on yil içinde 3. mo.ddenin,l;bendinin nıc,d fıkralorınds belirtilen 

işlerden gay--ri işlerde en az iki.,, ,gün çalıştııcıarını tevsik eden, 

Bu. fıkra yerine 9 bizim K8nunumuzdnki hüküm; "Sigorto.lılılcl8rının baş-

ladığı tarihten önceki on yıl içinde en az iki .. baro levhasında 

kayıtlı olduklarını tevsik eden •• " 

Esssen o ve c 9 d,fıkr;lorını avukatlar için koymaya imkô.n 

yoktur.3;madde tetkilc edildiği zaman görülecektir ki,a,c ve d fık-

raları Sosyal Sigortalar lcapsmı1ına alınmayan tarım işçilerini,ev 

.. hizmetlerini ve :::ıkrabalığın, konut içinde bulunnn akRabaların o kO

nutla ilgili hizmetlerde çalışanları,yani tüm §osyal Sigortalar 

kapsamına girmeyen işçileri kapsamına almaktadır.Hiç şüphesiz,a, c 

ve d fıkraları şurnulüne girmeyen işçiler, bu kesim hiç bir zarııan için 

sigorta kepsamına a lınmo.dığından bu geri ve doğru on sene içi nde si

gortaya tô.bi hizmetlerde prim ödemec~en çalıştıklcırının,hiç prim öde

meden be,.ş sene si gortalı ·o lmak ve b ve c şık •. beş yıl si gortalı 

bulunan, iki bin gün-pardon- i ki yüz gün sigorta primi" ••. şartları 

aynen bizi m ka nunumuzda da vardır. 

Bu itibar la işçi ler le bizi m cırmnzda geçici 8 ve gğçici l 
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arasında en ufak bir fark yoktur. 

Esasen,ilk defa sosyal güvenliğe kavuşturulan bir kütlenin 

i leri yaşlarda o lanları na böyle bir ayrıcalığı tanımak zarureti 

vardır.Aslında 1238 sayılı Kanunun 1186 sayılı Kanun hepimizoe bi

liniyor, 1136 ssyılı Kanunun bu kanuna ay-kırı hükümleri mülgadır, 

avukatlara işçilerle ayni haklar verilir hükümlerini getirmiş.Anoak 

diğer hükümleri kaldırmış olDakla 80 yaşında bulunan meslekdaşları

mızın, 95 yaşına kı:ıdar, 90 yaşında o larıılın 105 yaşına kadar-var böyle 

arkadaşları:ıız-prim ödemek suretiyle kı:ır~ılığını alamayncak duruma 

getirmiştir.l238 sayılı Kanunun geçici l.madcl.esi işçilerle avukat

ları sosyal güvenli k açısından tamamiyle eşit duruma ·getiren, virgü

lü virgülüne mş--nası ve mahiyeti itibariyle ayni durumda olan hü

kümlerden ibarettir.En ufak bir ayrıcalık bahse konu değildir.Bugün 

50 yaşının üstünde bulunan arkade ş larımızdan, 90 y-aşını n üstünde 

bulunan arkD.daşlarımızdan biz hibe ediyoruz,ileride her hangi bir 

hak almamız b2his konusu değil,avukı::ıtlık ne kadar meşakki:itle }rapı

lan bir meslektir~hepinizce malüm,Türkiyedeki yaş ortalaması mesle-

ğimiz açısından sureti kat 1 iyede genel ortalamanın altındadır,adl~

ye koridorlarında kalpten ölen arkadaşlarımızın adedi az değildir. 

Binaenaleyh,80 yaşında ,90 y-aşında bulunan avukatların 

adedi,sayın Yüksel Babür arkadaşımızın dediği gibi yarı yarıya de

ğil,Hocamın ifade ettiği ve istatistiklere dayanan bilgiye göre de 

% 84 kırk yaşın altındadır. 

Bu itibarla sigortanın, ilk defja sigortaya alınanlar için 

dünyanın her yeri nde uygulanan i leri yaşlardaki ayrıcalık hükümleri 

getiren ve işçi ile avukatlar için virgül virgül ayni olduğu hakkın

daki maruzatımı r.&t başta ifade ettiğim gibi zabta geçirmeyi görev 

saydım.Bu itibarla,konuştuğum için,Yönetim Kurulundaki arkadaşla-
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rımdan ve sizlerden özür diler,s::ıygılar sunnrım. 

BAŞKAN- Ankara Barosu temsilcisi 9 buyurun efendim. 

ANKARA BAROSU TEMSiLCİSİ YÜKSEL BABÜR- Efendim 1 benim söz-

lerim biraz yanlış nnlnşıldı.Arcda bir tek fark vardır efendim. 

İşçi on yıllık kıdemini borçlanmak suretiyle saydırır.Bizim görü-

şümüz bu şekildedir.Tesbiti''ıİZ budur.Hizmet belgelerini götürmüş-

lerdir,Sigortaya tevdi etmişlerdir ve bu şekilde saydırmışlardır. 

Bizde o.vukatlara to.nınari hak,on yılı borçlanma1mızın kazanmış ol--
' 

mnları şeklindedir.Biz bu borçlannıaksızın kazanmanın nedenini de 

avukatlığın kamu görevi o lması ve i leri yaşlı=:ırdaki kimselerin bir-

takım haklnra ko.vuşmDsı nedeniyle olduğu sebebiyle, bi lhassn sos

yal güvenlik açısından yerinde olduğu görüşünü belirttik.Yoksa, 

bu ayrı bir avantaj kazanılmıştır şeklinde ni telemedik.Ama 9 bir ta

raftan, kanun yapılırken on ,yıllık bir kı dem tcmınır ,di ğer taraf

tan sayın Bigat arkadaşimızın söylediği gibi ~ 84 arkadaşımızın 

baro levhasında 1999 güne kadar olan hizmetleri borçlanmak suretiy

le dahi kabul edilmez hale r,elmiştir.Bu yönde bir kanun değişikliği

ni öneriyorum.Ynni % 84 e yakın cırkadaşımızın hizmeti yok ortada. 

Staj süresi eklenmiyorıonun dtı eklenmesini isti,yoruz.Ayrıoa, staj-

yerlere bir de güvenli k sağlanmosı nı istiyoruz. Yani biz bunu gü-

venlik açısından mütalaa ettik. Y-·oksa, bunun aleyhinde değiliz.Böy-

le bir görtiştimüz de yoktur.Tavzih ederim. 

BAŞKAN- Buyurun efendim. 

HATAY BAR.OSU BAŞKANI NABİ İNAL-Muhterem arkadoşlar, sayın 

Birlik Boşkanımız sos,yal güvenli k konusunda bizleri i·lgi lendiren 

meselelerde gayet etraflıca iz2hat verdiler. 

Bu izahata her hangi ilave edeceğimiz bir husus yoktur.Ken-

dilerine bu yöndGn teşekkür ederiz. 
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Yalnız, bir konuda sözlerime bsşlcımadon bir aydınlatmada 

fayda görüyor-uz.Ankcıra Barosu temsilcisi arkcd.aşımızın bahsettiği 

ayrıcalık, veyahut a.yrıca lık demiyelim, birini n hizmetleri belgelendi ~ 

ri lınesi diğeri nde borç lo nma gibi bir durum .Yoktur .Her i ki si nd eki 

madde,yalnız madde num::ıral2crı Dyrı olmak kaydiyle her ikisinde de 

hizmet belgelendirilmesi vardır.Ve en ufak bir fork yoktur.Zaten 

böyle bir fark olsaydı, şimdiye k::: dar dünyayı indirip knldırırlardı. 

Bunu kısaca arzedip,di~er konudaki bir iki terıennimize ge

çeceğiz.Birlik Yönetim Kuruluna do dsha evvel bir müracnatı~uz vnr-

dı.ll86 sayılı Kanunun geçici 3. mDddesinin cıvulwtlara serbest ola-

rak çalışan avukatlara da tatbik edilmesi gerekir kanısındayız. 

Yöneti m Kurulunun totbik edi lmernesi yolunda bir kararı var, fo kat 

biz,tatbik edilmes~ gerekir lmnasındayız.Şöyle ki,biz topluluk si

gortası mensub"L'%Z~Topluluk si gort2 sı E1ensubu o ıcırak hem i şçi .ır iz, 

hem işvereniz.Primimizi bu şekilde öderiz.İşci ve işveren olarak 

primi bizden alırlar da, borç lsmmwo. geldiği zornan bir işyeri nde ça-

lışmamıştır,diyerek bizi borçlandırmozlar.Bu büyük bir sdsletsiz-

liktir.Bizim ko.nımızca,geçici 3. msddenin avukatlara tatbiki,toplu-

luk sigortasına dahil avukatlara tstbiki ı . 
gcreınr. 

İstirham ediyoruz, Bir li k Yönetim Kurulu bu konudEl biraz 

derinlemesine çolışsınlar,tem:::ıslar yapsınlar.Belki müsbet bir sonuç 

alınabilir. 

Bir de, iki bin iş günü kayıtlı olma durumu.Bu. konuda sa-

yın Ankora Barosu temsilcisinin endişelerine ve fikirlerine biz de 

katılıyoruz.Bazı orkada~lsr:ı.mızıtopluluk sigortc;sına kaydaldukları 

günden geriye doğru iki bin iş günü,baro levhasına kayıtlı olmamış-

lardır.Bu nedenle,hizmet belgelendirilmesi ı::ıümkün ol:::ıuyor.,Ve geçici 

maddeden maalesef faydo lo nomıyorlar. Bunu, kanun hük,nüdür, deği ~:tirme-
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miz haliyle mümkün değildir amo,belki bir t8:dil teklifiyle bu iki 

bin iş günü içerisine,yedeksub8ylıkta,geçen sürelerini veyahut sode-

ce stajda geçen süreleri ni· koymak, veyahut baro levhnsına kayıtlı 

olduğu günden geriye doğru değil de,bo.ro levhasına,geriye doğru on 

sene deği 1 de, boro levhası na kayıtlı. olduğundan öneeye doğru iki 

bin iş günü levhr:.da kayıtlı bulunma irakanını sağlamale suretiyle on 

yıllık hizmet belgelendirmesinden istifade edemeyen bir çok arkadaş

larımızı bu yoksullukton kurtarmış olacağız.Çünki öyle arkadaşları-

mız var ki ,yirmi senelik avukattır fakat maalesef topl-uluk sigorta-· 

sına girdiği günden geriye doğru on sene içerisindeki iki bin günü 

tutmuyor ve Sosyal Sigortular bunu kabul etmiyor.İlle kayıtlı oldu--

ğunuz günden geriye doğru ki ,on yıllık süre içerisinde ki kanunun 

anlamı budur.Jl.ma bunu değiştirmek suretiyle veyahut temaslarla kar-

şılıklı bir anlEışm~yla yeni bir formül bulun::ıbi lirse, bu olonaktan 

yoksun arknetaşlarımız için büyük bir imlfan sağlanmış olur• 

. 0 
Bır de,bu osyal Sigortalar,sosyal güvenlikle ilgili bir 

çok kanunlar çıkıyor,çeşitli ek maddeler,geçici maddeler,t'ad:iller 

var.Bir çok meslekdaşlarımız bunları haliyle tokibedemiyorlar,bile·

miyorlnr. Ve büyük müşküllerle knrşılaşıyorlar.Bu ~onuda acaba Bir-

likçe bir ihtisas bürosu kurulması ve baroların,avukatların hatta 

Birliğin bu konudaki müşküllerininbu mütehassıs büroya havalesi su-

retiyle müşkül~erin çözümlenmesi imkônı olabilir mi? Eğer bu yapı-

labilirse, büyük bir fayda sağıcınmış o lur kanısındayız. 

55 yaşını bitiren meslekdaşlarımızın emekli olduktan sonra 

avukatlık yapc;bilmeleri,tereddütsüz,bir kanun hükmüdür ama,bunu 

Sosyal Sigortaların kabul e-Gmeyeceği de yine bizce teredclütsüzdür. 

Belki bir kaç sene soııra bunun tat bi ki ne baş la mı cak, beş senelik sü

reyi doldurma bskımından,yalnız bizde 'bir örneği oldu,506 sayılı 
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Kanunda hüküm var,yaşlanma,yani bir nevi çalışamaz hale gelme du

rumlarında bu beş yıllık süre de ara~maz.Buna istinaden bir meslek

daşıııuz emekliliğini istediğinde,bnro levhasındnn kaydınız:ı. sildi-

rin,ondan sonra bu işlemi yapalım cevabı verildi • 

. Bu gösteriyor ki,üç sene sonra, beş senelik sürelerini dol-

durup ta on yıllık hizmet belgelendirilmesinden faydalanacak arka-

daşlarımıza, baroda n kay:ı. tlarını sildirmedikçe emekli aylığı bağla- ~-

mayacaklarını açık bir delilidir.Bu konuda· şimdiden tedbirler alı-

nırsa daha uygun olur. 

Primlerin artırılması veyahut emeklilik yaşının yükseltil

mesi .• Bunların her ikisinin de yersiz olduğu kanısındayız.Zaten iş-

çi ve işveren primini fazlasıyla ödüyoruz.Bir de braşürde de veri

len cevapta da görüleceği üzere,bize vereceklerinden çok fazlasını 
jj 

biz ~osyal Sigorta la ra veriyoruz.Bir de de.ha fazla prim a'rtırma 

yersizdir,emekli yaşının da 55 in üstüne çıkarılması yine yersiz-

dir.Zaten daha önce de arkadaç:larımız temas ettiler,55 in üstünde 

yaşayam. azıkalp sektesinden gideni çok.Dün ben iki günlük çalışma

lar içerisinde bir :vukatlar Yardımlaşma öandığının kurulmasını 

di le mi ştim. Zannederim sayı n Denizli Barosu Başkanı arkndaşımızın da ' 

bugün temas ettikleri konu, tahmin ecUyorum ayni temennimiz içeri sin· 

de,mütalaa edilirse daha faydalı olur. 

Bir de son olarak,biz her halde hukukçuların kötü kaderi 

midir diyelim,nedir,biz başkalarını savunuruz,fakat kendimizi savun

maya geldiği zaman her halde acze mi düşeriz?yahut ihmal mi ederiz, #ı! 

nedir? Böyledir ve bu yönden de çeşitli haksız hi.icumlara uğrarız. 

Bir çok avukat ,hukukçu parlamenterimiz vardır.Bunlarla daha sıkı 

temaslar yapmak,hatta gönül isterdi ki bu toplantıya onları da ç<ı

ğırmak,gelip dinlesinler,görsünler ve bu nıeslekten,bu yuvadan çıkan 7 
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bu par J.amenterleri miz bizim hakları mı zı orada savunsunlar.Bu konu-

da da sayın Birlik Yöneticileri ve muhterem Başkanımız ilgilenir

lerse minnettar oluruz.Hepi ni zi saygı i le sel'hmlarım. 

BAŞKAN- Mardin Barosu temsilcisi,buyurun efendim. 

MARDİN BAROSU ~CEMSİLCİSİ MEHMET ALİ ARIKAN- Muhterem arka-

daşlarım, benr':eni zin de iki üç konuda dileğim olacaktır. Ben, i st eri m 

ki?avukatlar,hakimler ve savcılar müsavi statüye,bazı konularda mü-

savi statüye t~bi bulunsunlar. 

Emeklilik konusu,işçilerin durumu itibariyle çekişme konu

su olmakla beraber,bazı hususlar bir tarafa bırakılmak suretiyle 

esasen halledilmiş bulunuyor~Yalnız,hakimlerle savcıların durumu 

ile bizim durumumuz,çeşitli yönlerden farklılık göstermektedir. 

Şöyle ki,birhakim emekli olduktansonra,avukatlığa devam edebiliyor. 

Fakat bir avukat arkadaşımız emekli oiduktan sonra, demi n .tiatay En

ro su B:::ışkanı arkadaşıının belirttiği gibi avukatlık yapmaya devarn 

edemiyor.Bu farklı lığın gideri lrııesi i çi n gerekli teşebbüsleri n ya-

pılmasında zaruret görrnekteyirn,bir. 

Sa ni yen, ma lurnu aliniz 1136 sayı lı Kanunun 2. maddesi gere-

·~ ğince,15 yıl müddetle Emekli Sandığı ile emeklilik münasebetini 

devam ettirmiş bulunan kimseler 1Emekli Sandığı ile münasebetleı:-ini 

devam ettirnıek zorunda ka lma ktadırlar. Yani, onbeş sene devlet hizme

ti ver mi ş bulımanlar sigorta lı olo.:uyorlar ,Emekli Sandığı i le ernek-

li lik münasebetleri ni devarn ettirebi li.yorl8r. 

Bu kanuni bir mecburiyettir. Güzel ı;ma ,avukatlıkta geçiri le n 

müddet,devlet hizmetinde geçirilen hizmetle intibakı yapıldığı za

man,birleştirildiği zcrnan,avukatlıkta geçen hizmet süresi üçer sene 

itibar edilmek suretiyle derecelendirilmektedir.Halbuki hakimlerde 

bu süre iki yıldır.Şimdi hakim iki yıl üzerinden dereceye tabi tu-
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tulacak ve buna göre emeklilik işlemine tôbi tutulacak,oysa ki, 

avukatlıkta böyle deği ldir.Avukatlıkta üçer sene üzerinden derece

lendirme yapılmaktadır ki,bu d2 avukatların mağduriyetini oucip 

olmaktadır.Zira,bir t2raftan bizi hakimin yardımcl.sJ. olarak kabul 

ediyorlar, hakimin .)rardımcısıyız diyoruz ,hatta ben şahsen avukatlık 

mesleğinde çalışan siz arkadaşlarımı/hakimlikten çok daha kutsal 

bir vazife gören insanlar olarak kabul etmekteyim.~akal onlar ka

dar yorulmaktadırlar,laakal onlar kadar faydalı olmaktadırlar.Ayni 

kanunları tatbik etmektedirler,ayni okul veya fakültelerden mezun 

olmuşlardır,a.yni kamu hizmetini e;örmektedirler.Bir bakıyorsunuz ki, 

sırf hakim ve savcı sıfatı içinde çalıştığı için bir kimse,iki se-

ne müddetle derecelendirmeye t~bi tutulmaktadır,buna mukabil avu

katların üç senedir.Bu haksızlığın ve adaletsizliğin de giderilme

si hususunda Yönetim Kurulunun teşebbüsler ve temaslarda bulunma

sını dilemekteyim. 

Üçüncüsü, muhterem arkaC:aşlarım, biliyorsunuz ki ,hakimlikte 

hizmet müddeti ayni zamanda büyük çapta ikramiyeyi gerektirmekte

dir.Halbuki ,avukatlıkta geçen süre 9 Emekli Sandığı i le münasebeti ni 

devam ettirmiş bulunanlar için sö.ylüyorum yalnız, bunu tasrih ede

yim, ikramiy-eden i st ifade ettiri lmerJektedi r .Mesela, 17 sene devlet 

hizmeti vermiş olan bir kimse,eğer 13 sene de avukatlık yapmış olur

sa 30 seneye baliğ olduğu cihe-Gle,emeklilik hakkını alabilecek,emek·

li olabilecek fakat bu 13 senelik hizmeti,ikramiye itibariyle söz 

konusu edilmemektedir ve ikramiye sadece 17 senelik hizmet siires:j. 

üzeri nden tahakkuk ettirilmektedir ki, 13 senelik bir kamu hizmeti 

berhava ecU lmiş oluyor, bununla do ilcramiye nisbetleri çok düşük ta·

hakkuk ettiği için avukat arkadaşlcırırıun mağduriyetirii amil oluyor. 

Bu fnrklılığın da giderilmesi bakımından gerekli te şe :Jbüsle-
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rin yapılmasında zaJ;'uret vardır.Bilmem bu son noktayı anlatabildim

mi? Otuz sene hizmet vermiş bir hakim baliğ miktarda bir ikramiye

ye sahip olabile.ceği için 9 olabi1diği halde,l7 sene devlet hizmeti 

gördükten sonra 9 faraza 13 sene aVukatlık yapmış olan bir arkadaşı

mız,ot)J.Z seneye baliğ olmasına rc:ığmen kamu hizrrıetleri,sadece 17 se

nelik hizmet süresi üzerinden H:ramiyeye hak kazanabilmektedir.Bu 

da ağır mağduriyeti mucip olmaktadır.Bunun hertaraf edilmesi bakı-

m.:ı-ndan keza sayın Başkanımızın ve Yönetim Kurulıırüuzun gerekli teşeb-, 

büslerde bulunma s:tnı rica ediyorum. Hürmetleri mi svnarım. 

BAŞKAN-Efendim 9 başka söz isteyen yoksa,müsaadenizle ben ko

nuşmak istiyorum. 

İSTANBUL J?AROSU BAŞKANI l'ERRUH DERELİ-Değerli Başkanlar, 

Birliğin hazırlamış .olduğu broşür,gerçekten ilmi seviyesi itibariy~ 

le hepimize gurur verecek niteliktedir.% itibarla,başta Başkan ol

mak üzere Yönetim Kuruluna yürekten teşekkürler ederim. 

D1:1ha evvel lçonuşan üstadlarırn,bizirn dile getireceğimiz ko

nuların çoğunu ifade etti ler .Onlara deği nmeyeceğim. 

1136 sayı lı K13.nunun yürürlüğe girmesi nden sonra ,ahlak dışı 

olduğu kadar, gerçek dışı bir sloganla, "avukatın eli, işçinin ce bin-

de" sloganıyla bu mücadele bı::ışlatı ldı. Sosyal Sigortalar Kurumunda 

işler iyi gitmediği zaman,dikkatler;i başka noktaya çekmek için de

vamlı olarak 9 avukatların S.osya:l Sigortalardan işçiler aleyhine fay

dalandıkları konusu ortaya atıldıo 

Dileğimiz 9 mücadelenin daha etken şekilde yapılmasıdır.Gerek 

parlamenterlerin, gerele kamuoyunun, bu hadi seni n dışında olduğunu ve 

gerçekleri bilmediğini bütün temaslarımızda gördük.Bu itibarla,par

lamenterlBri olduğu kodar,kamv oyunun da bu hôdiseler dolayısıyla 

avukatların Sosyal Sigo'rtalardan faydalanrı:ıaları nedenile ,hiç bir ·.. ·;.' 
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zaman :işçi leri n veya Sosyal Sigorta lardan faydalananların a·ıeyhi n--

de bjr hakka sahip olmadıklarının en açık şekilde ifade edilmesi, 

aydınlatılmasında büyük fayda.tel§kki etmekteyiz. 

İstanbul Barosu olarak,yapılmış olan tip sözleşmede avukat

ların aleyhine hiç bir değişikliğin yapılmaım:ısıfikr:indeyiz.7'n ufak 

bir tôvizin karşısındayız. 

Bir noktayı daha ilftve edeyim,eğer bir değişiklilr yapılı:ıa

sı gerekecekse,o da Kanunda yapılması gereken bir değişikl:iktir.Ve 

avukatı n çalışma hürriyetine dokunan m8ddesidir.Bir avuka·t;, prim:i..ni 

ödemediği zaman,kanun hükmü olarak,yönetim kurulu kararıyla meslek-

ten menedilmektedir.Sosyal Sigortadan faydalanan diğer hak sahip

leri için böyle bir hüküm bahis konusu değildir.Yalnız avukat bu 

tehdidin ye tehlikenin altındadır.Bu itibarıa,çalışma hürr:iyeti 

noktasından, bu hükmün bertsraf edilmesi için gerelüi teşebbüslerin 

yapı lması nı di lem_ekteyi m. 

Tekrar teşekkür ederısaygılar sunarım, 

BAŞKAN- Değerli Başkanı m, sayın Başkan ve temsile i ler~ bu 

toplantıyı tertibeden Birlik Başkanına ve Yönet:Lm Kuruluna teşekktir-

lerimizi tekrarlayarak,şahsım ve divan adına da değerli Başkan ve 

temsilci leri ni n şahsındn bütün baro nı.ensuplarına saygılar sunarak 

toplantıyı kapatıyorum efendim1 (Alkışlar) 

KAPAl~ SAATİt 12.00 

BAŞKAN 
Av.Ferruh DEREL! 

KAT!P 
Av.Dursun !SP!ROGULLARI 

BAŞKAN YARDIMCISIV 
Av .Aziz Behçet Ç011fAKOGLU 

KAT!P 
Av.Yüksel BABÜR 




